
پزشکیان در جلسه هیئت دولت؛
مردم سوریه باید در مورد آینده 

این کشور تصمیم بگیرند
رئیس جمهور با اشاره به تحولات سوریه، بر ضرورت حفظ وحدت، 
حاکمیت و تمامیت سرزمینی سوریه تاکید کرد و گفت: این مردم 
سوریه هستند که باید در مورد آینده این کشور و نظام سیاسی و 
حکومتی آن تصمیم بگیرند. دکتر مسعود پزشکیان  در جلسه عصر 
روز یکشنبه هیئت دولت با اشاره به تحولات سوریه، بر ضرورت 
حفظ وحدت، حاکمیت و تمامیت سرزمینی سوریه تاکید نمود و 
تصریح کرد که این مردم سوریه هستند که باید در مورد آینده این  صفحه 1

سید عباس عراقچی :
ناتوانی ارتش سوریه و سرعت تحولات 

غافلگیرکننده بود
وزیر امور خارجه گفت: آنچه که غافلگیر کننده بود یکی ناتوانی 
ارتش سوریه در مقابله با این حرکتی که آغاز شد و دوم سرعت 
خارجه  امور  وزیر  عراقچی  عباس  سید  بود.  سوریه  در  تحرکات 
کشورمان یکشنبه شب  1۸ آذر در برنامه گفت وگوی ویژه خبری 
در خصوص تحولات اخیر منطقه اظهارداشت: به نظر من همه چیز 
روشن بود، هم تحلیل هایی که وجود داشت و هم اخباری که از قبل 
وجود داشت دلالت بر این داشت که چنین حرکتی وجود دارد.  صفحه  1دوشنبه   19 آذر ماه 1403  7 جمادی الثانی 1446 9 دسامبر 2024  شماره 6094  سال بیست و هفتم  5000 تومان

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم:

تكمیل ۷.۵ کیلومتر 
از پروژه خط انتقال 

فاضلاب پردیسان

مدیر امور اراضی سازمان جهاد کشاورزی قم خبرداد

قم رتبه سوم کشور 
در تعیین تكلیف اسناد 

زمین های کشاورزی

معاون فرهنگی و دانشجویی وزارت بهداشت :

ارتقای سلامت جامعه 
با ترکیب علم و ایمان 

امکان پذیر است

رئیس دانشگاه قم خبرداد:

ساخت ماهواره نظامی 
توسط دانشجویان قمی

صفحه 4

صفحه 8

صفحه 4

صفحه 8

استاندار قم:

توسعه جمکران در اولویت قراردارد
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم :

بیست و چهارمین نمایشگاه 
الكامپ برگزارمی شود

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل 
شهری قم :

برپایی غرفه های موقت 
فروش میوه ویژه شب یلدا 

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی 
مشاغل شهرداری قم گفت: ایجاد بازارچه عرضه میوه 
ویژه ایام خاص را در سال جاری آغاز خواهیم کرد و در 
نخستین اقدام بازارچه پیش از شب یلدا برپا خواهد 
شد.  محسن صادقی امینی در گفت وگویی با تأکید 
بر اهمیت روز بازارها در تأمین معیشت دست فروشان 
حال  در  کرد:  اظهار  شهر  ترافیک  بهتر  مدیریت  و 
حاضر سه روزبازار مصوب از جمله جمعه بازار ظهور، 
دوشنبه بازار جمهوری و سه شنبه بازار پردیسان تحت 
است.  فعال  مشاغل  ساماندهی  سازمان  نظارت 

جایگاه سرمایه اجتماعی، در وفاق ملی
جمهوری  ریاست  انتخابات  دوران  در 
چهاردهم و بعد از آن، عبارت »وفاق ملی« به 
عنوان یکی از کلید واژه های اصلی در فرهنگ 

و گفتمان سیاسی و اجتماعی جای گرفت.
سرمایه اجتماعی یکی از مهم ترین مفاهیم 
شبکه ها،  به  که  است،  اجتماعی  علوم  در 
روابط و هنجارهای اجتماعی اطلاق می شود، 
اعتماد  و  همکاری  سطح  افزایش  سبب  که 
و مشارکت بین افراد و گروه ها می گردد. سرمایه اجتماعی زمانی از اهمیت 
بسزایی برخوردار می شود که وارد عرصه سیاست شده و با مفاهیم سیاسی گره 
می خورد. این مفهوم به نوعی به منابع غیر مادی اشاره دارد، که افراد و جوامع 
می توانند از طریق روابط اجتماعی خود به آن دست پیدا کنند. در اینجا باید به 

اشکال مختلف سرمایه اجتماعی اشاره کرد:
1. سرمایه اجتماعی درون گروهی: این نوع از سرمایه اجتماعی به روابط 
نزدیک و محکم در داخل یک گروه خاص اشاره دارد. مانند روابط خانوادگی یا 
دوستی های قدیمی و نزدیک که این نوع از سرمایه اجتماعی می تواند هویت 

جمعی و انسجام درونی گروه را تقویت کند.
بین  روابط  به  سرمایه  از  نوع  این  گروهی:  برون  اجتماعی  سرمایه   -۲  
اعتماد  افزایش  و  شبکه ها  گسترش  به  و  داشته  اشاره  مختلف  گروه های 
بین گروه ها کمک می کند. این شکل از سرمایه اجتماعی بیشتر در ایجاد 
پیوند های بین افراد با زمینه های مختلف فرهنگی و اقتصادی یا اجتماعی 

اهمیت دارد. 
۳- سرمایه اجتماعی پیوندی: به روابط بین افراد یا گروه ها، با ساختارهای 
قدرت و منابع فراتر از جامعه خود اشاره دارد. مثلا رابطه با نهادهای دولتی یا 
سازمان های بزرگ که می توانند منابع و فرصت های بیشتری را فراهم کرده 
و درجهت افزایش رفاه و سود اکثریت جامعه و یا اقشار کم  درآمد و فرودست 
جامعه اقدام کنند. هرجاکه این مجاری سودآور به نفع گروهی خاص هدایت 
شده و  متمرکز شوند، فلسفه اصلی سرمایه اجتماعی تغییر یافته و  باعث افزایش 

فاصله طبقاتی می گردد.
افزایش  به  می تواند  درجامعه،  ریشه دار  و  قوی  اجتماعی  سرمایه  وجود 
خدمتگزاری  راستای  در  آن  اجزای  و  دولت  توفیق  ومآلا  سیاسی  مشارکت 
صادقانه به مردم منجر شود. زمانی که افراد به یکدیگر و همچنین دولت اعتماد 
دارند و احساس می کنند که می توانند بر فرایندهای سیاسی تاثیر بگذارند، 
بیشتر تمایل به شرکت در فعالیت های سالم و  قانونمند مثلا در انتخابات داشته 
و درگروه های سیاسی فعالیت و یا به اشکال مختلف در زندگی سیاسی مشارکت 
خواهند داشت. فرانسیس فوکویاما، نظریه پرداز مشهور حوزه سیاست، سرمایه 
اجتماعی را به عنوان مجموعه ای از ارزش های مشترک و اعتماد اجتماعی در 
جامعه تعریف می کند، که سبب افزایش همکاری بین افراد وگروه ها می گردد. 
وی تاکید می کند که سرمایه اجتماعی یکی از عناصر کلیدی برای توسعه 
اقتصادی و سیاسی درجوامع است. فوکویاما معتقد است، جوامعی که دارای 
سرمایه اجتماعی بالاتری هستند، تمایل بیشتری به دموکراسی و توسعه 

اقتصادی دارند. 
در جوامعی که سطح بالایی از سرمایه اجتماعی وجود دارد، احتمال فساد 
سیاسی کاهش می یابد، زیرا افراد وگروه ها به طور مداوم بر یکدیگر نظارت 
داشته و از طریق شبکه های اجتماعی، خود دولت مستقر را پاسخگو نگه 
می دارند، که این مساله به ایجاد دولتی شفاف تر وکارآمدتر یاری خواهد رساند. 
سرمایه اجتماعی و جایگاه و اهمیت آن در سیاست دولت چهاردهم به جایی 
رسیده است، که رئیس جمهور از تضعیف آن ابراز نگرانی کرده و هشدار می دهد. 
اعتماد مردم نیز چند وجه دارد، مثلا اعتماد مردم به مردم و مردم به حاکمیت، 
یک موضوع مهم در این عرصه است. در این صورت و در شرایط تضعیف اعتماد 
فیمابین، »وفاق ملی« در موقعیت متزلزل قرار گرفته و شکل گیری آن به صورت 

فرم قاعده مند هر روز و ساعت دور از دسترس تر به نظر می رسد.

پزشکیان در جلسه هیئت دولت؛

مردم سوریه باید در مورد آینده این 
کشور تصمیم بگیرند

رئیس جمهور با اشاره به تحولات سوریه، بر ضرورت حفظ وحدت، حاکمیت 
و تمامیت سرزمینی سوریه تاکید کرد و گفت: این مردم سوریه هستند که باید 

در مورد آینده این کشور و نظام سیاسی و حکومتی آن تصمیم بگیرند.
دکتر مسعود پزشکیان  در جلسه عصر روز یکشنبه هیئت دولت با اشاره به 
تحولات سوریه، بر ضرورت حفظ وحدت، حاکمیت و تمامیت سرزمینی سوریه 
تاکید نمود و تصریح کرد که این مردم سوریه هستند که باید در مورد آینده این 

کشور و نظام سیاسی و حکومتی آن تصمیم بگیرند.
برای  سوریه  جامعه  مختلف  طیف های  بین  گفت و گو  ضرورت  پزشکیان 
رسیدن به تفاهم را خاطرنشان کرد و اظهار امیدواری کرد که درگیری نظامی و 
خشونت هرچه سریع تر پایان یابد و مردم سوریه بتوانند در محیطی آرام و به دور 
از هرگونه خشونت و نگرانی و یا مداخله مخرب بیرونی برای تعیین سرنوشت 

خود تصمیمی که شایسته مردم بزرگ سوریه است را بگیرند.
رئیس جمهور اهمیت تامین امنیت همه شهروندان سوری و مقیمین و 
حفاظت از اماکن مقدسه و نیز اماکن و نمایندگی های دیپلماتیک-کنسولی 
طبق حقوق بین الملل را خاطرنشان کرد و بر ادامه مشورت های دیپلماتیک 
ایران با طرف های ذیربط و با سازمان ملل در راستای کمک به تثبیت اوضاع 
و حفظ ثبات و امنیت منطقه تاکید نمود. رییس جمهور همچنین با محکوم 
کردن شدید اقدامات رژیم تروریستی در تعرض به خاک سوریه خواستار 
هوشیاری همه طرف های داخلی در سوریه و نیز کشور های منطقه در برابر 
سوء استفاده رژیم صهیونیستی برای پیشبرد مطامع توسعه طلبانه و غیرقانونی 
خود در قبال ملت های منطقه شد. در این جلسه همچنین به پیشنهاد وزیر 
راه و شهرسازی و با رای اعضای کابینه آقای حسین پورفرزانه به عنوان رئیس 

سازمان هواپیمایی کشوری انتخاب شد.

سید عباس عراقچی :

ناتوانی ارتش سوریه و سرعت تحولات 
غافلگیرکننده بود

وزیر امور خارجه گفت: آنچه که غافلگیر کننده بود یکی ناتوانی ارتش سوریه 
در مقابله با این حرکتی که آغاز شد و دوم سرعت تحرکات در سوریه بود.

سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه کشورمان یکشنبه شب  1۸ آذر در 
برنامه گفت وگوی ویژه خبری در خصوص تحولات اخیر منطقه اظهارداشت: 
به نظر من همه چیز روشن بود، هم تحلیل هایی که وجود داشت و هم اخباری 
که از قبل وجود داشت دلالت بر این داشت که چنین حرکتی وجود دارد. هم 
به لحاظ تحلیلی و هم به لحاظ اطلاعاتی اینکه یک طراحی پشت پرده ای از 
طرف آمریکا و رژیم صهیونیستی وجود دارد که محور مقاومت را دچار مشکلات 

پی در پی کند موضوعی بود که ما می دانستیم و همواره وجود داشته است.
وی گفت: در پی تحولات غزه و لبنان طبیعی بود که این حرکت ها ادامه پیدا 
کند، اما به لحاظ میدانی و اطلاعاتی دوستان ما در سیستم های اطلاعاتی 
امنیتی کشور خودمان و در کشور سوریه به طور کامل از تحرکاتی که در ادلب 
و آن مناطق بود اطلاع داشتند و همه اطلاعات مربوطه نیز به دولت و ارتش 
سوریه منتقل شده بود. عراقچی افزود: آنچه که غافلگیر کننده بود یکی 
ناتوانی ارتش سوریه در مقابله با این حرکتی که آغاز شد بود و دوم سرعت 
تحرکات، زمانی که در اجلاس دوحه بودم همه کشورهای منطقه برای همین 
بحث آمده بودند چرا که خود اجلاس مربوط به موضوع دیگری بود. کشورهای 
مهم منطقه در آنجا حضور داشتند و جلسه مشترک با آنها داشتیم و سوال همه 
این بود که چرا ارتش سوریه آنقدر سریع عقب نشینی کرد و چرا مقاومتش 

آنقدر کوتاه بود و این سرعت تحولات همه را دچار حیرت کرده بود.

مجید ابهری*

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم 
گفت: بیست و چهارمین دوره نمایشگاه الکامپ روز 
بیستم آذرماه جاری در محل دائمی نمایشگاه های 

بین المللی این استان آغاز به کار می کند.
خبرنگاران  جمع  در  یکشنبه  روز  آشتیایی  وحید 
ترین  تخصصی  از  یکی  الکامپ  نمایشگاه  افزود: 
نمایشگاه های هر استان است که با توجه به اهمیت 
زیست بوم فناوری اطلاعات و مسایل مرتبط با هوش 
مصنوعی می تواند موجب اعتلای تخصصی استان 

شود.
وی ادامه داد: بیست و چهارمین دوره نمایشگاه 
الکامپ، تا ۲۳ آذرماه از ساعت 1۶ تا ۲۲ در محل 
دائمی نمایشگاه های استان قم در کیلومتر ۲ آزادراه 

قم – تهران میزبان بازدیدکنندگان است.
دوره  این  برگزاری  برای  کرد:  اضافه  آشتیانی 
نمایشگاه، همکاری بسیار خوبی در سطح استان قم 
شکل گرفت و برای تحقق این رویداد شاهد حضور 

و  علمی  مراکز  رشد،  مراکز  دولتی،  های  دستگاه 
آموزشی و پارک علم و فناوری استان هستیم.

وی با بیان این که برنامه های جانبی با حمایت 
دست کم سه دانشگاه فارابی، صنعتی و جامع علمی 

و کاربردی در کنار برگزاری این نمایشگاه اجرا خواهد 
شد گفت: این برنامه ها شامل دوره های آموزشی، 

هوش مصنوعی، فضای مجازی و غیره است.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم در ادامه 
با بیان این که این استان دارای 11 شهرک و ناحیه 
صنعتی و ۲ شهرک غیر دولتی است گفت: یکی از 
وظایف شرکت شهرک های صنعتی، ایجاد زیرساخت 
برای شهرک های صنعتی است. آشتیانی با اشاره به 
این که شهرک های صنعتی استان قم جزو شهرک 
های خوب کشور به شمار می آیند افزود: وظیفه دوم 
شرکت شهرک های صنعتی، حمایت از شهرک ها و 

توسعه خوشه های کسب و کار است.
وی با بیان این که 1۳ خوشه در قم شناسایی شده 
اند که باید مورد حمایت بیشتر قرار بگیرند گفت: 
قم در صنایع کفش و دمپایی، چاپ و بسته بندی و 
فناوری اطلاعات به پیشرفت های بسیار خوبی دست 

یافته است.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم :

بیست و چهارمین نمایشگاه الکامپ برگزارمی شود

با حضور مسئولان ملی و استانی :

رئیس جدید دانشگاه علوم پزشکی قم معارفه شد
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اشاره  با  قم،  دانشگاه  فناوری  و  پژوهش  معاون 
برتر هفته  از پژوهشگران  آیین تجلیل  برگزاری  به 
پژوهش، گفت: امسال 1۵۵ اثر به دبیرخانه هفته 
پژوهش ارسال شد که از میان آن ها، ۷۷ اثر توسط 
داوران به عنوان آثار برگزیده انتخاب شدند و روز۲0 

آذرماه تجلیل می شوند.
یعقوب نوروزی روز یکشنبه در جمع خبرنگاران، 
میان  در  افزود:  برگزیدگان  دسته بندی  درباره 
علمی  هیأت  اعضای  از  نفر   1۲ برگزیدگان، 
از  نفر  فناوری، 10  حوزه  از  نفر   10 ، دانشگاه ها 
از  نفر  چهار  دانشجویان،  از  نفر   10 کارمندان، 
پژوهشگران آزاد، چهار نفر از طلاب حوزه علمیه، 
واحد  چهار  صاحبان  و  دانش آموزان  از  نفر  چهار 

صنعتی حضور دارند.
وی با اشاره به نقش نهادهای مختلف در تولید 
آثار برتر گفت: دانشگاه قم با 1۵ برگزیده، آموزش و 
پرورش با هشت اثر و دانشگاه علوم پزشکی با ۶ اثر 

برتر بیشترین سهم را در میان برگزیدگان داشته اند.
وی درباره ترکیب موضوعی آثار برتر امسال اظهار 

حوزه  در  برتر  پژوهشگران  از  درصد   ۵۸ داشت: 
علوم انسانی فعالیت دارند. همچنین ۳0 درصد از 
آثار برگزیده مربوط به حوزه های فنی و مهندسی و 

هشت درصد به علوم پایه اختصاص داشته است.
معاون پژوهش و فناوری دانشگاه قم ضمن تقدیر 
از مشارکت گسترده پژوهشگران، تأکید کرد: این 
در  استان  علمی  بالای  ظرفیت  نشان دهنده  آمار 
حوزه پژوهش و فناوری است و ضرورت حمایت از 

توسعه این حوزه بیش از پیش احساس می شود.
اولویت  زیرساخت ها،  ارتقای  و  پژوهش محوری 
استان قم رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم، 
با اشاره به تقسیم بندی مسئولیت های حوزه های 
گفت:  استان  در  پژوهش  و  کارآفرینی  مختلف 
مسئولیت  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  کل  اداره 
مسئولیت  کشاورزی  جهاد  کارآفرینی،  حوزه 
مسئولیت  صمت  کل  اداره  کشاورزی،  بخش 
صنعت، معاونت علمی دانشگاه ها مسئولیت حوزه 
دانشجویی و معاونت توسعه استانداری مسئولیت 
بر عهده  را  اجرایی  پژوهشی مدیران  فعالیت های 

دارند. جواد شاکر آرانی با تأکید بر اهمیت حمایت 
برای نخستین  افزود:  پژوهشی  زیرساخت های  از 
بار، امسال بخشی ویژه برای خیرینی که در توسعه 
نظر  در  دارند،  فعالیت  پژوهشی  زیرساخت های 

گرفته شده است.
شاکر آرانی از برگزاری آیین تجلیل از پژوهشگران 
برتر قم در تاریخ ۲0 آذرماه خبر داد و گفت: این 
آیین با هدف تقدیر از نخبگان علمی استان برگزار 
این  علمی  ظرفیت های  به  اشاره  با  وی  می شود. 
استان گفت: تولید و نشر معارف اسلامی یکی از 
مهم ترین توانمندی های علمی قم است، همچنین 
بیش از ۲ سوم از دانشجویان و اساتید این استان در 

رشته های علوم انسانی مشغول به فعالیت هستند.
پژوهش های  نتایج  تبدیل  اهمیت  بر  وی 
دانشگاهی به راهکارهای عملی تأکید کرد و بیان 
بهبود  به  نهایت منجر  در  باید  پژوهش ها  داشت: 
مردم  زندگی  سبک  ارتقای  و  کسب وکار  شرایط 
شوند، این مسئله نقش کلیدی در رشد اقتصادی و 

اجتماعی استان قم خواهد داشت.

معاون پژوهش و فناوری دانشگاه قم:

صاحبان ۷۷ اثر برگزیده درهفته پژوهش تجلیل می شوند

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم 
گفت: بیست و چهارمین دوره نمایشگاه الکامپ روز 
بیستم آذرماه جاری در محل دائمی نمایشگاه های 
به کار می کند. وحید  آغاز  استان  این  بین المللی 
افزود:  خبرنگاران  جمع  در  یکشنبه  روز  آشتیایی 
نمایشگاه الکامپ یکی از تخصصی ترین نمایشگاه 
های هر استان است که با توجه به اهمیت زیست بوم 
فناوری اطلاعات و مسایل مرتبط با هوش مصنوعی 
شود.  استان  تخصصی  اعتلای  موجب  می تواند 
نمایشگاه  ادامه داد: بیست و چهارمین دوره  وی 
الکامپ، تا ۲۳ آذرماه از ساعت 1۶ تا ۲۲ در محل 
دائمی نمایشگاه های استان قم در کیلومتر ۲ آزادراه 

بیست و پنجمین نمایشگاه پژوهش، فناوری و فن بازار استان قم روز یکشنبه 
به مناسبت هفته پژوهش برپا شد.

رئیس پارک علم و فناوری قم درحاشیه افتتاح این نمایشگاه که با حضور 
استاندار قم ترتیب یافته بود،  در گفت وگویی اظهار داشت: این نمایشگاه که تا 
۲0 آذرماه جاری در سالن نمایشگاهی مجتمع امام خمینی)ره( برپا می باشد، 

محلی برای ارائه آخرین دستاوردهای پژوهشی و فناوری استان است.
خیرالله رهسپار فرد افزود:  فضای نمایشگاهی یک هزار و ۳00مترمربع است 

و در مجموع ۴۳ غرفه به بخش های مختلف تخصیص داده شده که شامل 
1۷ غرفه برای دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و مراکز آموزش عالی، ۶ غرفه برای 
مراکز فناوری و نوآوری، ۳ غرفه برای تسهیل گران، ۶ غرفه برای دستگاه های 
اجرایی، ۹ غرفه برای شرکت های خلاق، دانش بنیان و فناور و ۲ غرفه برای 

آموزشگاه های آزاد دارای مجوز از اداره کل فنی و حرفه ای است.
وی افزود: بیش از ۵0 شرکت فناور، خلاق و دانش بنیان در قالب غرفه های 

مراکز فناوری و نوآوری دستاوردهای خود را به نمایش گذاشته اند.

با حضور استاندار قم صورت گرفت :
افتتاح نمایشگاه پژوهش و فناوری 
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مقابله پزشکیان با تمامیت خواهی
درباره واژه  »وفاق ملی« که این روزها بحث 
رسانه ها و در بحث گفتگوی مابین جریانات 
و تشریح می  بیان  احزاب  و حتی  مختلف 
شود، دیدگاه های مختلف و گاه متناقضی 

گفته شده و در واقع نطقه مقابل نفاق است.
دولت  که  تلاشی  تمام  واقع  در  یعنی   
بر آن داشته که  تا الآن معطوف  چهاردهم 
بتواند از تمام نیروهای موجود در کشور اعم از 
نیروهای راست، چپ و معتدل استفاده کند، چنین معنایی را خواهد داد. 

بنابراین، آن چیزی که مورد نظر آقای پزشکیان بوده این است که همه 
نیروهای موجود را به عرصه حضور بکشاند و از فعالیت های آنان استفاده 
های  فعالیت  از  نهادی  یا  حزبی  هیچ  خروج  عدم  واقع  در  یعنی  کند. 
سیاسی، اجتماعی، اقتصادی و حتی فرهنگی است. من معتقدم که 
حتی باید یک گام فراتر از این رفت در عرصه دیپلماسی خارجی هم از آنان 

استفاده کرد. 
شفاف نشدن از جانب رئیس جمهوری، شاید به این سبب است که 
تاکنون فردی مانند آقای پزشکیان پیدا نشده که بخواهد چنین وفاقی را 
ایجاد کند و باب مخالف را برای مخالفان باز کرده است. این به این منزله 

نیست که بخواهیم از رئیس جمهور دفاع کنیم. 
نگاهی که در واقع آقای پزشکیان برای وفاق ملی دارد، نگاه هوشمندانه 
ای است که سعی می کند از حداکثر توان و حضور نیروهای مختلف 
استفاده کند. بدون آنکه آنان را در مقابل همدیگر قرار بدهد. یکی از ویژگی 
های بارزی که متاسفانه در برخی از احزاب و رسانه ها وجود دارد این است 
که حضور خودشان را به شکل تمامیت خواه در واقع مطرح می کنند. 
وفاقی که در دولت چهاردهم فعلا مطرح شده به معنای مقابله با تمامیت 
خواهی یک گروه، یک حزب، یک نهاد خاص رسمی یا غیر رسمی است. 

به همین دلیل، با وجود آنکه از جانب دولت چهاردهم به حزب اعتدال 
و توسعه چندان سهمی داده نشده و حتی می توان گفت که آقای رئیس 
جمهوری به این حزب پشت کرده است اما این نگاه ایشان را صبورانه 
پذیرفته ایم و از آن هم حمایت می کنیم چرا که معتقد هستیم که این یک 
شعار واقع گرایانه است؛ یعنی صبوری به جهت ایجاد فرصت برای تمام 

نیروهای موجود در نظام.
حال ممکن است یک تجدید کارگاهی در ماه های اول در دولت نیاز باشد 
که بتواند به این رفاه برسد و متاسفانه یکی از مهم ترین اهرم های مخالف با 
شعار وفاق، گروه های خالص ساز یا تمامیت خواه هستند که در مقابل این 

نگاه شایسته سالاری دم از مخالفت می زنند. 
یا به تعابیر مختلف، در حالی که ادبیات فارسی ما معنای وفاق را به روشنی 
بیان کرده است، اگر ما انتقادی دلسوزانه هم در این مسیر انجام می دهیم، 
خودش معنای همراهی باید داشته باشد. به همین جهت هم ما در حزب 
اعتدال و توسعه به هیچ چشم داشتی به دنبال این هستیم که شعار وفاق 
دولت چهاردهم، اخبار خرسند کننده ای در عرصه داخلی، اقتصادی و 
خارجی مانند رفع تحریم ها، FATF، صلح جهانی و ارتباط و تعامل با دولت 

های بزرگ مانند ایالات متحد آمریکا داشته باشد. 
ما هم استقبال می کنیم از آن سخنی که وفاق دولت چهاردهم در عرصه 
سیاست خارجی با آن آغاز شد و وزارت خارجه رسما اعلام کرد که ایران 
به حق مردم آمریکا برای انتخاب رئیس جمهور مورد نظرشان احترام می 
گذارد. این سخن نشان می دهد که دولت چهاردهم چه در عرصه داخلی 
و چه در ورطه خارجی قصد دارد که تعامل گسترده تر به جهت کسب نتایج 

بهتر ایجاد کند.  
با تقسیم بندی افراد به تعبیر موافق و مخالف در تعاریفی که برای 
مناسب رده های بالای مدیریت می کنیم، موافق نیستم و آن را قبول 
ندارم. با شناختی که ما از آقای دکتر پزشکیان داریم، ایشان بدون هیچ 
ادعایی وارد میدان شده که بتواند از همه ظرفیت ها استفاده کند. لذا 
من تصور می کنیم در عینک آقای پزشکیان موضوعی به معنای مخالفت 
وجود ندارد و به همین جهت هم است که شما مسئله وفاق را از منظر 
بعضی از گروه ها، رسانه ها به عنوان یک امر تازه و شگفت انگیز می 
بینید. در حالی که به درستی باید این مسئله وفاق معنای جدی در کشور 

ما پیدا می کرد.  
من معتقد هستم که یکی از مهم ترین دلایل پیشرفت در کشور ما عدم 
مختلف،  های  رسانه  به  یعنی  است،  بوده  تاکنون  وفاق  آهنگ  ضرب 
گروه های سیاسی افراد سیاسی و ... سعی کردند که بر طبل مخالفت 
و انشقاق مابین گروه های سیاسی و اجتماعی بی افزایند. هنر دولت 
چهاردهم در این هست که برخلاف دهل ناموزون زدن ،بر طبل وفاق می 
کوبد و تلاش می کند که همه را جمع کند و این شاید نویدی بر شایسته 

سالاری است که تاکنون کمتر شکل عملی به خودش گرفته است. 
* سخنگوی حزب اعتدل و توسعه

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

برنامه صلح آمیز هسته ای ایران تحت 
نظارت آژانس دنبال می شود

سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران تاکید کرد، برنامه 
صلح  آمیز هسته ای ایران در چارچوب معاهده عدم اشاعه و موافقتنامه 

جامع پادمان کاملا شفاف و تحت نظارت آژانس دنبال می شود.
اسماعیل بقایی شنبه شب 1۷ آذر 1۴0۳ در پاسخ به سوال خبرنگاران 
در مورد اظهارات مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی مبنی بر افزایش 
گفت:  درصد  خلوص ۶0  با  غنی شده  اورانیوم  تولید  در  ایران  توانایی 
صحبت های رافائل گروسی اشاره به عملکرد تقابلی و غیرسازنده سه کشور 
اروپایی و آمریکا در شورای حکام دارد که طی آن بدون هیچ توجیه منطقی 

یا مبنای قانونی اقدام به طرح و تصویب قطعنامه ای علیه ایران کردند.
وی با یادآوری سفر رافائل گروسی به تهران و تفاهم های صورت گرفته برای 
تقویت همکاری های فنی فیمابین ایران و آژانس، خاطرنشان کرد: آقای 
گروسی با ابتکارهائی به ایران آمده بود اما این سه کشور اروپایی و آمریکا 
بودند که با دنبال کردن سیاست فشار و سو استفاده از شورای حکام، باعث 

بی نتیجه ماندن کوشش های مدیرکل شدند.

 دبیر شورای هماهنگی اقتصادی سران قوا: 

سرنوشت  سوریه را باید ملت این کشور 
تعیین کنند

دبیر شورای هماهنگی اقتصادی سران قوا گفت: سرنوشت  سوریه را باید 
ملت این کشور تعیین کنند، سوءاستفاده بازیگران خارجی از جمله آمریکا 

و اسرائیل نتیجه ای نخواهد داشت.
محسن رضایی دبیر شورای هماهنگی اقتصادی سران قوا در صفحه 
شخصی خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: سرنوشت  سوریه را 
باید ملت این کشور تعیین کنند. سوءاستفاده بازیگران خارجی از جمله 
آمریکا و اسرائیل نتیجه ای جز تکرار الگوی لیبی، افغانستان و عراق 

نخواهد داشت.

اخبار

رئیس دفتر رئیس جمهور:

آموزش و پرورش بنیادی ترین نماد بلوغ 
یک جامعه است

پرورش  و  آموزش  موضوع  اینکه  بر  تاکید  با  جمهور  رئیس  دفتر  رئیس 
بنیادی ترین و ریشه ای ترین مسئله یک جامعه است، گفت: برای همه آنچه ما 

مطالبه می کنیم آموزش و پرورش نقطه عزیمت است.
حاجی میرزایی در نخستین همایش ملی حکمرانی در نظام تعلیم و تربیت، 
نسبت نظام حکمرانی با مسائل جامعه را تعیین کننده درجه بلوغ آن جامعه 
دانست و در ادامه اظهار کرد: برای تعیین میزان بلوغ هر جامعه باید دید نسبت 

حکمرانی با مسائل چگونه است.
حاجی میرزایی با تاکید بر موضوع آموزش و پرورش به عنوان بنیادی ترین 
و ریشه ای ترین مسئله یک جامعه، افزود: برای همه آنچه ما مطالبه می کنیم 

آموزش و پرورش نقطه عزیمت است.
رئیس دفتر رئیس جمهور در ادامه گفت: اگر بپذیریم که کیفیت نیروی انسانی 
و سرمایه اجتماعی مهمترین سرمایه های یک جامعه برای حرکت به سمت 
افق های بالا و روشن است، متوجه می شویم که نظام تعلیم و تربیت نقطه آغازین 
آن است. حاجی میرزایی با بیان اینکه موضوع تعلیم و تربیت از موضوعاتی است 
که آرام و خزیده وارد شده و فرایند های آن تدریجی است، اظهار کرد: محصول 

این فرایند ها تمام بنیان های حیاتی جامعه را متاثر می کند.
با اشاره به فرصت بینظیر و طلایی نظام تعلیم و تربیت، برای تحقق  وی 
آرمان های انقلاب، تصریح کرد: برای پاسداشت ارزش ها و اینکه بتوانیم جامعه 
خود را به سطحی از پیشرفت و تعالی برسانیم که قادر باشد در سند چشم انداز 
به نقطه مورد نظر و تصویری که مقام معظم رهبری ترسیم کرده اند برسد، باید به 

نظام تعلیم و تربیت توجه داشت.
مهمترین  از  یکی  عنوان  به  وپرورش  آموزش  به  ادامه  در  میرزایی  حاجی 

اولویت های رئیس جمهور اشاره کرد.
وی با بیان اینکه آموزش و پرورش باید به سه سوال مهم پاسخ دهد که بنا است 
دانش آموز پس از ترک مدرسه به چه سطح از قابلیت، ظرفیت و شایستگی 
رسیده باشد؟ چرا باید به این سطح رسیده باشد و چگونه می توان به آن رسید 
و چطور می شود مطمئن شد این شایستگی تحقق پیدا کرده، ادامه داد: در 
این راستا نیاز به معلمی است که آن را انجام دهد، محتوا و نظام جبران خدماتی 
می خواهیم که این هدف را محقق کند و نظام ارزشیابی که این هدف را سنجش 
کند. رئیس دفتر رئیس جمهور نقطه عزیمت توجه به آموزش و پرورش را برنامه 
درسی برشمرد و اظهار کرد: برنامه درسی روشن می کند که بنا است دانش آموز 

در انتهای دوره به چه سطحی از قابلیت، شایستگی و ظرفیت برسد.
وی در پایان تاکید کرد: چرخ دنده های نظام تعلیم و تربیت باید در هم افزایی 

کامل، تحقق اهداف نظام تعلیم و تربیت را تضمین کند.
 

نایب رئیس سابق کمیسیون امور داخلی کشور:

 مهم ترین اولویت کشور حل مسائل 
اقتصادی است

نایب رئیس سابق کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس، تاکید 
همه  بایستی  که  است  نظام  سرمایه  ترین  مهم  مردم  عمومی  اعتماد  کرد: 
دولتمردان، حکمرانان، نمایندگان مجلس و تمام ارکان کشور برای حفظ و ارتقای 

آن تلاش کنند.
محمدحسن آصفری در گفت وگویی با اشاره به مهم ترین اولویت کشور ، بیان 
کرد: از نگاه بنده مهم ترین اولویت امروز کشور مباحث اقتصادی است. امروز 
دولت بایستی تمام تلاش خود را برای حل مسائل اقتصادی کشور و کنترل 
گرانی کالاها به کار ببندد.  باید جلوی نارضایتی مردم را گرفت. نباید تصمیماتی 

از سوی مسئولان اتخاد شود که اعتراض مردم را به دنبال داشته باشد.
وی در ادامه اظهار کرد: انتظار می رود دولت تلاش خود را برای کنترل گرانی 
ها به کار ببندد. باید جلوی برخی اقدامات که می تواند بهانه به دست دشمنان 
نظام دهد، گرفته شود. اعتماد عمومی مردم مهم ترین سرمایه نظام است که 
بایستی همه دولتمردان، حکمرانان، نمایندگان مجلس و تمام ارکان کشور برای 

حفظ و ارتقای آن تلاش کنند.
نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: انتظار می رود برنامه های 
دولت در حوزه اقتصادی باشد. باید جلوی هرگونه افزایش قیمت ها گرفته شود. 
از سوی دیگر موضوع سیاست خارجی حائز اهمیت است. دولت باید تلاش 
کند در حوزه دیپلماسی با تدبیر و برنامه پیش برویم. باید از اقدامات نسنجیده 
در عرصه سیاست خارجی پرهیز شود. سیاست خارجی کشور ما نیاز به یک 
کالبدشکافی جدی دارد. باید در عرصه خارجی تلاش کنیم  با همه کشورها 
به جز رژیم صهیونیستی که آن را به عنوان یک دولت قبول نداریم، ارتباط خود 

را تقویت کنیم.
همه باید برای ارتقای اعتماد عمومی تلاش کنند 

وی در ادامه تاکید کرد: از سوی دیگر باید جلوی سواستفاده و رانت خواری 
هایی که منجر به دل نگرانی و دلواپسی مردم می شود، گرفته شود. در عرصه 
قانون گذاری نیز اولویت مجلس باید بیشتر پیرامون مسائل اقتصادی باشد. 
موضوعاتی مانند حجاب بسیار اهمیت دارد، اما نباید از مسائل اساسی کشور 

غافل شد. باید تلاش همه مسئولان افزایش رضایتمندی مردم باشد.
وی در پایان با بیان اینکه برای ما اهمیت دارد که چه دولت هایی در کشورهای 
همسایه ما استقرار پیدا می کنند و نمی توانیم نسبت به آن بی تفاوت باشیم 
گفت: جمهوری اسلامی ۴۵ سال توانسته جلوی تمام تهدیدات بایستد. ما 
تهدیدهای بزرگی را پشت سر گذاشتیم. امروز ایران یک کشور مقتدر و توانمندی 
است که تا زمانی که مردم پای انقلاب و کشور خود ایستاده باشند، کسی نمی 
تواند تعرضی به آن داشته باشد. بزرگ ترین مدافع کشور ما قبل از مسائل نظامی 

حمایت مردمی است که باید حفظ شود.
 

وزیر دفاع:

 برنامه ریزی ها را با تغییرات دنیای جدید 
وفق دهیم

انعطاف پذیری در  و  نوآوری  لزوم  بر  نیروهای مسلح  و پشتیبانی  وزیر دفاع 
برنامه ریزی ها تأکید کرد و گفت: برنامه ریزی ها باید به گونه ای باشد که بتوانیم 
سازمان را با تحولات و تغییرات دنیای جدید وفق دهیم. نوآوری در این مسیر یک 
ضرورت است. دفاع، امیر سرتیپ خلبان عزیز نصیرزاده وزیر دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح، در دیدار با مدیران طرح و برنامه و بودجه وزارت دفاع بر اهمیت 

نقش این حوزه در راهبری و توسعه سازمان تأکید کرد.
وی با بیان اینکه وزارت دفاع یکی از با دانش ترین سازمان های نیروهای مسلح 
و وزارتخانه های دولت است، افزود: این وزارتخانه از ظرفیت علمی و دانشی بسیار 
خوبی برخوردار است که باید به بهترین شکل بکار گرفته شود. وزیر دفاع طرح 
و برنامه را مغز متفکر هر سازمان دانست و گفت: طرح و برنامه نقش اساسی 
را  راهبردها  این حوزه  ایفا می کند.  پیشرفت سازمان  و  راهبری  و حیاتی در 
اولویت بندی، اهداف را تعیین و چشم انداز سازمان را مشخص می کند. امیر 
نصیرزاده بر لزوم نوآوری و انعطاف پذیری در برنامه ریزی ها تأکید کرد و افزود: 
برنامه ریزی ها باید به گونه ای باشد که بتوانیم سازمان را با تحولات و تغییرات 
دنیای جدید وفق دهیم. نوآوری در این مسیر یک ضرورت است. وی همچنین 
بر اهمیت فرهنگ سازمانی تأکید کرد و گفت: فرهنگ سازمانی، عنصر حیاتی 
در برنامه ریزی هاست و هدف گذاری ها باید بر اساس تعالی و فرهنگ سازمانی 

انجام شود تا هماهنگی و اثربخشی با مشارکت بیشتر تحقق یابد.

جواد هروی*

تأکید  تأکید بر موضوع وفاق که مورد  با  رئیس مجلس شورای اسلامی 
دانشجویان نیز بود، گفت: ما امروز بیش از هر زمان دیگر نیازمند انسجام، 
همدلی و وحدت هستیم که شکی در آن نیست. زمان معارفه آقای اژه ای به 
عنوان ریاست قوه قضائیه نیز گفته بودم که قوای سه گانه نیازمند همدلی 
هستند چنانچه دکتر پزشکیان از آن به عنوان وفاق نام می برد، اما چه زمانی 
این اتفاق نتیجه بخش خواهد بود؛ زمانی که این همدلی و همکاری دارای 
ارزش افزوده شده و به ذینفع نهایی خود یعنی مردم، منفعت برساند که اگر 

غیر از این باشد خاصیتی نخواهد داشت.
محمدباقرقالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در دیدار صمیمانه ای که 
به مناسبت روز دانشجو با حضور تشکل ها و طیف های مختلف دانشجویان 
بعد از ظهر روز )یکشنبه، 1۸ آذر ماه 1۴0۳( در دانشگاه تهران برگزار شد 
اظهارداشت : دولت بار ها تأکید کرده محور وفاقی که همواره از آن می گوید، 
سیاست های کلان ابلاغی مصوب و برنامه هفتم پیشرفت است که با حرکت 
حول محور آن می توانیم مشکلات را حل کنیم. وظیفه امروز ما اثبات کارآمدی 
دین در جامعه است البته اگر دلداده مردم و انقلاب بوده و درک درستی از آن 
داشته باشیم. ما باید مشکلات خود را به حداقل برسانیم و این از وظایف ما 

است. 
در نظارت بر اجرای قوانین با کسی عقد اخوت نبسته ایم

دولت  پیشنهادی  وزرای  به  اعتماد مجلس  رأی  به موضوع  اشاره  با  وی 
چهاردهم، یادآور شد: درست زمانی که مجلس هنوز به درستی شکل نگرفته 
بود، شاهد شهادت آیت الله رئیسی شدیم و شرایط به گونه دیگری رقم خورد. 
زمان بررسی رأی اعتماد نیز، صلاحیت وزرای پیشنهادی بر اساس قانون از 
سوی دستگاه های نظارتی تأیید شده و از آنجایی که قانونی بود قابل احترام 
است. البته به این معنا نیست که صلاحیت هر کس تأیید شد باید از سوی 
مجلس نیز حائز رأی شود، اما نمی توان گفت چرا به این افراد رأی داده اید 
بود. دکتر  تأیید شده  آنها  این حرف درست نیست چرا که صلاحیت  که 
قالیباف با بیان اینکه رهبری از نمایندگان مجلس به دلیل رأی یکپارچه آنها 
به وزرای پیشنهادی دولت که باعث شد کابینه به سرعت کار خود را آغاز کند، 

ابراز رضایت کردند، اظهار داشت: از طرفی در نظر داشته باشید که در سه 
شنبه های نظارتی که باید مسائل را از دولت پیگیری کنیم با کسی تعارف 
نداشته و عقد اخوت نبسته ایم و کار را بر اساس قانون پیگیری کرده و نظارت 

می کنیم.
وعده رئیس مجلس برای بازدید از خوابگاه های دانشجویی

به گزارش خانه ملت، رئیس مجلس با این وعده به دانشجویان دانشگاه 
تهران برای بازدید از خوابگاه ها که همه آنها نسبت به آن ناراضی بودند، 
بی  بی خبر،  مدیر  تا  کرده ام  کرد: همواره تلاش  عنوان  )تشویق حضار( 
احساس یا بی توجه نسبت به موضوعاتی که به ویژه مسئول آن هستم نباشم 
لذا نسبت به مسائل مختلف آگاهی لازم را دارم. همواره گفته ام هر کجا 
باشم نسبت به وزارت آموزش و پرورش و وزارت علوم بیش از بقیه وزارتخانه ها 

حساس تر خواهم بود.
وی ادامه داد: مولدسازی به عنوان بخشی از قانون در وزارت آموزش، وزارت 
علوم و وزارت بهداشت که دارای ظرفیت های بسیاری هستند قابل اجرا است 
که البته اینها ظرفیت هایی هستند که گاهی خود این وزارتخانه ها از آن باخبر 
نیستند، اما استفاده از مولدسازی می تواند مشکل خوابگاه ها، استادسراها، 
مراکز علمی و آزمایشگاه ها را برطرف کند لذا قطعا به عنوان عضوی از این 

دانشگاه به بازدید مکان هایی که مشکل دارد خواهم آمد. 
نباید شجاعت را از مدیران قوی و امین گرفت

وی با طرح این سوال که آیا میان این ۴۸ میلیون نفر، ۵00 نفر خبره وجود 
ندارد که سهام عدالت را مدیریت کرده و آن را از این شرایط خارج کند، اظهار 
داشت: قطعا این ظرفیت وجود دارد و ما نیز آن را در جریان رسیدگی به احکام 
لایحه برنامه تبدیل به قانون کردیم. قطعا بخش خصوصی مهم است، اما باید 
بدانیم که شجاعت نیز از مدیران ما گرفته شده است. زمانی که مدیری قوی و 

امین است، نباید شجاعت تصمیم گیری را از او بگیریم.
دکتر قالیباف با یادآوری این مطلب که امروز کشور در حال آسیب دیدن 
در این حوزه است، عنوان کرد: زمانی که شهردار تهران بودم وظیفه داشتم 
به گونه ای عمل کنم که همه امور بر اساس یک رفتار سیستمی باشد؛ برای 
اجرای پروژه ها نیز زمان شمار قرار دادم تا زمان اتمام آن برای مردم مشخص 
باشد چرا که این حق مردم است زمانبندی، هزینه کرد و اهمیت پروژه را مطلع 

باشند.
قدرت ما نه تنها به قدرت نظامی بلکه در قلب و دل مردم است

وی در ادامه با بیان اینکه من بار ها این را گفته ام و این برای امروز نیست؛ 
ما این گونه فهم کرده ایم که قدرت انقلاب و نظام ما صرفا از موشک های 
هایپرسونیک و نقطه زن نیست، یادآور شد: ما به آنها افتخار می کنیم، به 
شهید تهرانی مقدم ها و قدرت نظامی خود افتخار می کنیم، اما قدرت ما در 
جمهوری اسلامی، قلب و دل مردم است. ما باید انسجام و وحدت خود را 
داشته باشیم؛ هرچند نسبت به هم نقد و سوال داریم، اما قطعا در کنار آن به 

هم محبت کرده و به هم کمک کنیم تا کار پیش برود.

سخنگوی دولت گفت: توسعه یافتگی حتماً نیاز به شنیدن دارد تا از »زنده باد 
مخالف من« بگوییم و به سخنان دیگران گوش دهیم اما توسعه یافتگی حتماً با 

تحجر جمع نمی شود.
فاطمه مهاجرانی در نشستی به مناسبت گرامیداشت روز دانشجو که در 
دانشکده حقوق و علوم سیاسی دانشگاه علامه طباطبایی برگزار شد، اظهار 
کرد: ما به شدت به وفاق نیاز داریم چون فرصت شنیدن به یکدیگر نمی دهیم. 
ما به گفتن و شنیدن نیاز داریم. باید حتماً حرف های یکدیگر را بشنویم. همه 
جامعه ما به گفت وگو نیاز داریم هم چپ و هم راست در جریان های سیاسی به 

این موضوع عادت نکرده اند.
وی افزود: حضور شما دانشجویان در این جلسه یعنی سیاسی بودن دانشگاه 
و شما و درست هم همین است اما نه اینکه تنها یک جریان فرصت و امکان 
گفت وگو داشته باشد. مجری این برنامه دانشگاه بود و دعوتنامه دانشگاه هم 
دهم آذر به ما رسیده و روال را طی کرده و پذیرفته شده است اما دعوتنامه بسیج 
دانشجویی چهاردهم آذر رسید و روال را هم طی نکرده بود که طبیعتاً امروز ما 

مهمان دانشگاه شدیم .
مهاجرانی یادآور شد: توسعه یافتگی حتماً نیاز به شنیدن دارد، حتماً نیاز 

دارد که از »زنده باد مخالف من« بگوییم و به سخنان دیگران گوش دهیم. 
توسعه یافتگی اما حتماً با تحجر جمع نمی شود. آنچه ما را دچار مشکل می کند 
عدم وفاق و وحدت درونی است. ما امروز نیاز به شنیدن صدای همدیگر داریم.
سخنگوی دولت تأکید کرد: امروز که دیدم هردو جریان در دانشگاه مطالباتی 

دارند، خواستم به شما بگوییم به جای زدن یکدیگر با هم گفت وگو کنیم.
فرهنگی می خواهم که  معاونت  و  دانشگاه  ریاست  از  داد: من  ادامه  وی 
کرسی آزاداندیشی برگزار کنند و اجازه دهند که گروه های مختلف در دانشگاه 
آزاداندیشی  کرسی  یک  نمی توان  را  امروز  جلسه  بزنند.  را  خود  حرف های 

دانست.
مهاجرانی گفت: گفت وگو، شنیدن و صبر می خواهد و از معاونت فرهنگی 
دانشگاه  نیز درخواست می کنم این امکان فراهم شود که همه گروه ها در 

دانشگاه بتوانند تریبون داشته باشند.
سخنگوی دولت اظهار کرد: این کشور را همه ما باهم باید بسازیم و اگر چنین 
اتفاقی نیفتد هیچکس حاضر نیست به جای ما این کار را انجام دهد. من روز 
دانشجو را به شما تبریک می گویم و از شما می خواهم برای ساختن کشورمان 

که متعلق به همه ماست همکاری کنید.

سخنگوی دولت: 

توسعه یافتگی حتماً با تحجر جمع نمی شود

رئیس مجلس شورای اسلامی :

همدلی و وحدت در قالب وفاق باید باعث منفعت مردم شود

وزارت امور خارجه در واکنش به تحولات سوریه 
اعلام کرد: تعیین سرنوشت و تصمیم گیری در مورد 
آینده سوریه تنها بر عهده مردم این کشور، بدون 

مداخله مخرب یا تحمیل خارجی است.
با  ایران  اسلامی  جمهوری  خارجه  امور  وزارت 
توجه به تحولات اخیر در سوریه، ضمن یادآوری 
به وحدت،  بر احترام  ایران مبنی  موضع اصولی 
حاکمیت ملی و تمامیت سرزمینی سوریه، تاکید 
می کند که تعیین سرنوشت و تصمیم گیری در مورد 
آینده سوریه تنها بر عهده مردم این کشور، بدون 

مداخله مخرب یا تحمیل خارجی است.
سریع تر  هرچه  پایان  مستلزم  مهم  این  تحقق 
اقدامات  از  ممانعت  نظامی،  درگیری های 
تروریستی و شروع گفتگوهای ملی با مشارکت همه 
جهت  سوریه  جامعه  دهنده  تشکیل  طیف های 

نماینده همه مردم  فراگیر که  تشکیل حاکمیت 
سوریه باشد، است.

سازوکارهای  از  ایران  اسلامی  جمهوری 
بین المللی با محوریت قطعنامه ۲۲۵۴ سازمان 
در  سیاسی  روند  پیگیری  برای  متحد  ملل 
سوریه همچون گذشته حمایت کرده و به تعامل 
سازنده با سازمان ملل متحد در این زمینه ادامه 

می دهد.
در این وضعیت که سوریه در دوره ای خطیر از 
تاریخ خود قرار دارد، تأمین امنیت همه شهروندان 
نیز حفظ حرمت  و  اتباع سایر کشورها  و  سوری 
از  حفاظت  همچنین  و  مذهبی  مقدس  اماکن 
اماکن دیپلماتیک و کنسولی وفق موازین حقوق 

بین الملل بسیار ضروری است.
روابط دو ملت ایران و سوریه پیشینه ای دیرینه 

داشته و همواره دوستانه بوده است و انتظار می رود 
این روابط با رویکرد حکیمانه و دوراندیشانه دو کشور 
بر اساس علایق و منافع مشترک و عمل به تعهدات 

حقوقی بین المللی تداوم یابد.
جمهوری اسلامی ایران با تاکید بر جایگاه سوریه 
به عنوان کشوری مهم و تأثیرگذار در منطقه غرب 
آسیا، از هیچ کوششی برای کمک به استقرار امنیت 
و ثبات در سوریه دریغ نخواهد کرد و بدین منظور به 
رایزنی های خود با همه طرف های اثرگذار به ویژه در 

منطقه ادامه خواهد داد.
ضمن  ایران  اسلامی  جمهوری  است  بدیهی 
با در نظر  و  رصد دقیق تحولات سوریه و منطقه 
گرفتن رفتار و عملکردهای بازیگران مؤثر در صحنه 
مواضع  و  رویکردها  سوریه،  امنیتی  و  سیاسی 

متناسب را اتخاذ خواهد کرد.

وزارت امور خارجه:

 تعیین سرنوشت آینده سوریه برعهده مردم آن است

گفت:فضای  رئیس جمهور  اجرایی  معاون 
امنیتی  فضای  ما  باشد.  آزاد  باید  دانشگاه 
دانشگاه ها را نمی پذیریم. همه باید تریبون داشته 
باشند و آزادانه در چارچوب نظام مقدس جمهوری 

اسلامی، نقد و بررسی و گفت وگو کنند.
محمدجعفر قائم پناه به مناسبت گرامیداشت روز 
دانشجو با حضور در جمع دانشجویان دانشگاه 
علوم پزشکی ایران و تبریک روز دانشجو به آنان، 
گفت: رویکرد دیگر دولت وفاق، صداقت با مردم 
است و آن که هر آن چه می خواهیم انجام بدهیم، 
آن ها  از  و  گفت وگو  مردم  با  صادقانه  آن  درباره 
نظرسنجی کنیم. اگر از ناترازی انرژی می گوییم، 
اگر از گرانی و فیلترینگ می گوییم، همه صادقانه 

بیان می شود.
 ۸۰ درصد مردم از استفاده فیلترشکن 

ناراضی اند
در  مردم  درصد  از ۸0  بیش  اینکه  بیان  با  وی 
استفاده از فیلترشکن ناراضی هستند، تصریح 

کرد: تلاش دولت این است که با تعامل سازنده 
منافع  حفظ  برای  که  کنیم  حرکت  سمتی  به 
نه  کشور، فیلترینگ برداشته شود. روش فعلی 
تنها امنیت را تامین نمی کند، بلکه امنیت را نیز به 
خطر می اندازد. پرداخت هزینه ای ۲0 همتی برای 

فیلترشکن از جیب مردم به صلاح نیست. 
محمدجعفر قائم پناه به شفافیت در اداره امور 
کشور به ویژه مسائل اقتصادی اشاره کرد و گفت: 
گاز،  برق،  حوزه  در  توجهی  قابل  ناترازی های 
برای  بنابراین  داریم.  انرژی  به طور کل  و  بنزین 
جلسه  ده ها  کشور،  اقتصادی  مشکلات  حل 

کارشناسی برگزار شده است.
عزت، حکمت و مصلحت سرلوحه کار دولت 

وفاق ملی است 
و  امیدوارم در زمینه بهداشت  وی اضافه کرد: 
درمان، پزشک خانواده، نظام ارجاع و سطح بندی 
سطوح  در  جوانان  حضور  از  و  اجرا  دولت  در  را 
مختلف استفاده کنیم. امیدوارم کاری کنیم که 

هیچ کدام از کادر پزشکی دغدغه معیشت و خروج 
از کشور نداشته باشند. 

اینکه  بر  تاکید  با  رئیس جمهور  اجرایی  معاون 
دولت وفاق ملی به جامعه پزشکی توجه و خدمت 
جامعه  به  اهانت  هرگونه  گفت:  کرد،  خواهد 
مربوطه  رؤسای  از  و  می کنم  محکوم  را  پزشکی 
می خواهیم هرگونه بی حرمتی به جامعه پزشکی 
را گزارش دهند تا از طریق دستگاه قضا پیگیری 
شود. وی تصریح کرد: فضای دانشگاه باید آزاد 
باشد. ما فضای امنیتی دانشگاه ها را نمی پذیریم. 
همه باید تریبون داشته باشند و آزادانه در چارچوب 
نظام مقدس جمهوری اسلامی، نقد و بررسی و 

گفت وگو کنند.
اینکه  بر  تاکید  با  رئیس جمهور  اجرایی  معاون 
گریزان  جنگ  از  و  است  صلح  دنبال  دولت، 
هم  زور  حرف  بار  زیر  اما  کرد:  اظهار  هستیم، 
نمی رویم. عزت، حکمت و مصلحت سرلوحه کار 

دولت وفاق ملی است.

معاون اجرایی رئیس جمهور:

  فضای دانشگاه بایدآزاد باشد
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متخصص طب سوزنی گفت: طبق لیست تهیه شده توسط سازمان جهانی بهداشت به تمام 
پزشکان توصیه شده است که از طب سوزنی برای درمان یا کمک درمان بیماری ها استفاده شود.

محمد مهدی اسعدی متخصص طب سوزنی در گفت وگو با مهر، در رابطه با درمان بیماری ها 
توسط طب سوزنی بیان کرد: طب سوزنی بخشی از طب سنتی چین است که یک بخش بسیار 

مهمی از طب چینی را تشکیل می دهد.
اسعدی ادامه داد: طب چینی دارای چند بخش است. یک بخش درمان های گیاهی، بخش 
دیگر تشخیصی و بخش مهم آن طب سوزنی است که به عنوان یک روش درمانی بسیار موفق از 

آن استفاده می شود.
طب سوزنی مناسب چه نوع بیماری و افراد است

متخصص طب سوزنی گفت: طب سوزنی برای تمام سنین قابل استفاده است. از نگاه طب 
روتین با توجه به آماری که از سمت سازمان بهداشت جهانی مطرح شده است، یک لیست وجود 
دارد که در آن لیست به تمام پزشکان دنیا توصیه شده است که از طب سوزنی برای درمان یا کمک 

درمان استفاده کنند. حدود ۳00 نوع بیماری با طب سوزنی درمان خواهد شد.
وی افزود: خیلی از بیماری ها اعم از میگرن، تشنج، دیسک های گردن، دیسک های کمر، 
بیماری های عضلانی اسکلتی، بیماری های که مربوط به روان پزشکی، بیماری های گوارشی، 

مشکلاتی که در سیستم اعصاب و روان مانند افسردگی و اضطراب به شرط اینکه تحت نظر 
متخصص مربوطه باشد استفاده از طب سوزنی مجاز دانسته شده است.

اسعدی اذعان کرد: یک سری خطوط قرمز در طب سوزنی وجود دارد. بعضی از بیماری ها که 
سردرد است و برای درمان سردرد پزشک مجاز است از طب سوزنی استفاده کند اما سردرد دارای 
خطوط قرمزی است. در بعضی موارد سردردها را حتماً باید به متخصص ارجاع داد. همچنین برای 
دیسک کمر باید خطوط قرمز رعایت شود. اگر بیمار در خطوط قرمز قرار گرفته باشد شرایط بیمار، 
شرایط ام آر آی و شرایط نوار عصب در حالتی است که جز خطوط قرمز محسوب شده و پزشک حق 

ندارد از طب سوزنی برای درمان فرد استفاده کند.
دوران درمان طب سوزنی

اسعدی اظهار داشت: طب سوزنی بدون شک دارای دوره درمانی است. طب سوزنی از نگاه طب 
چینی، یک دوره درمان برای هر بیماری قائل است.

متخصص طب سوزنی بیان کرد: برای درمان فرد بیمار یک جلسه معمولًا کافی نبوده و جواب 
نخواهد داد، البته در مواردی که فرد با یک جلسه درمان شود وجود دارد. در بیماری مانند میگرن 
فرد با یک جلسه طب سوزنی نتیجه گرفته و درمان شده است؛ اما به طور کلی فرد باید جلسات 
درمانی خود را به صورت یک روز در میان، هفته ای دو بار و یا هفته ای یک بار باید جلسات درمانی را 

شرکت کند تا نتیجه مطلوب را بگیرد.
وی ادامه داد: با توجه به پاسخ بدنی بیمار به روش طب سوزنی تعداد جلسات درمانی تعیین 

می شود.
فلج شدن بدن توسط طب سوزنی

اسعدی گفت: طب سوزنی هیچ عارضه ای ندارد مگر اینکه افراد به کسانی مراجعه کنند که 
هیچ گونه تخصصی در طب سوزنی نداشته و در آن زمان فرد قطعاً دچار عارضه و در مواردی دچار 

فلجی می شود.
وی اذعان کرد: ما نقاط حساسی که خیلی خطرناک هستند را نیز با طب سوزنی درمان می کنیم 
منتهی به هیچ عنوان به شاگردان خود در سال های اولیه کاری اجازه استفاده از طب سوزنی برای 
آن نقاط خطرناک را نمی دهیم. نقاطی که نزدیک ریه است، طریقه سوزن زدن آن با نقاط دیگر 
تفاوت دارد. متخصص طب سوزنی در پایان خاطر نشان کرد: اگر واقعاً یک فرد آموزش دیده و 
دارای تخصص باشد طب سوزنی انجام دهد، امکان ندارد که بیماری و یا عوارضی برای فرد تحت 

درمان ایجاد کند زیرا سوزن های که استفاده می شود هیچ عوارضی ایجاد نخواهد کرد

سلامت

 آیا لیزر پوینتر )نشانگر لیزری( واقعاً خطرناک است؟

توصیه هایی برای افزایش فعالیت های 
بدنی اتفاقی

ورزش های  تاثیر  با  روزانه  ساده  فعالیت های  اثر  که  داشت  توجه  باید 
برنامه ریزی شده و منظم قابل مقایسه نیست با این حال هر نوع فعالیت بدنی 

از بی تحرکی بهتر است.
به گزارش ایسنا، دکتر »لوک لافین« از مرکز اختلالات فشار خون کلینیک 
کلیولند، می گوید برای افرادی که هیچ تحرک بدنی ندارند، حتی بالارفتن از 

پله ها هم مفید است.
به باور متخصصان، اگرچه ورزش های اتفاقی ممکن است مدت  زمان زیادی 
طول نکشند یا شدید نباشند، فرد را فعال نگه می دارند، کالری می سوزانند و از 

بی تحرکی بدن جلوگیری می کنند.
دکتر لافین می افزاید: هر فعالیتی که ضربان قلب را بالا ببرد و مقداری 
استرس هوازی سالم به بدن وارد کند، به سلامتی قلب کمک می کند، 
زیرا استرس را کاهش می دهد، رگ های خونی را گشاد می کند و به 
حفظ سطح سالم کلسترول و فشار خون کمک می کند. البته کلید 
دستیابی به پیامدهای مثبت فعالیت ها و ورزش های اتفاقی، اجرای 

مکرر آن هاست.
برخی توصیه ها برای بیشتر کردن تحرک های اتفاقی

* به جای آسانسور از پله  استفاده کنید
* خودرو را دورتر از ورودی مرکز خرید پارک کنید تا بیشتر پیاده روی کنید

* خریدهایتان را به جای چرخ دستی با دست حمل کنید
* هنگام تی کشیدن خانه، حسابی زمین را بسابید

* جمع آوری برگ ها یا پارو کردن برف  قلب را تقویت می کند اما مراقب سرما 
باشید و حین کار استراحت کنید

* پیاده برای خرید بروید
* با کودکان  بازی کنید

* جلسات کاری آنلاین را در حال پیاده روی برگزار کنید
* باغبانی کنید

به گزارش ایندیپندنت، یادآوری این نکته ضروری است که »تکرار« اهمیت 
دارد، بنابراین سعی کنید هر روز حتی اگر چند دقیقه، برخی از این فعالیت ها 

را انجام دهید.
اتفاقی نمی توانند جایگزین  فعالیت های  توجه داشت که  باید  نهایت،  در 

ورزش های برنامه ریزی شده و آگاهانه شوند.
دکتر لافین می گوید: همه باید مقداری ورزش منظم انجام دهند تا خطر 
ابتلا به بیماری های قلبی عروقی در آینده کاهش یابد. با این حال، اگر 
 ـچون در زندگی  برخی هفته ها نتوانستید به باشگاه بروید یا ورزش کنیدـ
 ـچنانچه در زندگی روزمره فعال باشید، این نوع  برای همه پیش می آیدـ
فعالیت ها همچنان می توانند برای قلب و عروق شما مزایای مثبتی داشته 

باشند.
داشتن یک برنامه تمرینی و فعالیت بدنی مناسب و کافی برای حفظ سلامتی 

و تناسب اندام برای همه افراد ضروری است.
فعالیت بدنی منظم و ورزش می تواند منجر به افزایش طول عمر شده و زندگی 

شادتری را برای افراد به ارمغان بیاورد.
همچنین فعالیت بدنی مواد شیمیایی مختلف در مغز را تحریک می کند که 
ممکن است احساس شادی، آرامش بیشتر و در عین حال اضطراب کمتری 
در شما ایجاد کند. همچنین ممکن است با ورزش منظم نسبت به ظاهر خود 
احساس بهتری پیدا کنید که می تواند اعتماد به نفس شما را افزایش داده و 

عزت نفس شما را بهبود بخشد.
فعالیت بدنی منظم می تواند قدرت عضلانی شما را بهبود بخشد و استقامت 
شما را افزایش دهد. ورزش، اکسیژن و مواد مغذی را به بافت های شما می رساند 

و به سیستم قلبی عروقی شما کمک می کند کارآمدتر شود. 
همچنین هنگامی که سلامت قلب و ریه شما بهبود یابد، انرژی بیشتری برای 

انجام کارهای روزانه خواهید داشت.

آیا تتو می تواند باعث سرطان شود؟

تتو زدن می تواند چند عارضه جانبی رایج داشته باشد که برخی از آنها ممکن است 
فوراً ظاهر شوند و برخی دیگر سال ها بعد.

اگر تتو دارید یا قصد دارید تتو بزنید، شاید نگران عوارض آن باشید، عوارضی مثل 
سرطان. بله، تتو می تواند ریسک برخی از سرطان ها از جمله سرطان پوست را بالا 

ببرد.
شایع ترین عوارض جانبی تتو شامل واکنش های آلرژیک، عفونت های پوستی و 
اسکار می شود. برخی از این خطرها با انتخاب یک تتو آرتیست متبحری که مجوز دارد 

و در محیطی بهداشتی کار می کند قابل پیشگیری اند.
آیا تتو باعث سرطان می شود؟

تتو بسیار رایج است و مطالعاتی نشان می دهد تتو با انواعی از سرطان ها ارتباط دارد. 
اما شواهد در این مورد استنتاجی نیستند و به تحقیقات بیشتری نیاز است. بیشتر 
افرادی که تتو دارند به سرطان ناشی از تتو دچار نمی شوند؛ اما باز هم لازم است نسبت 

به خطرهای احتمالی تتو آگاه باشید.
جوهر تتو حاوی موادی سرطان زاست که باعث می شود تتو این پتانسیل را داشته 

باشد که خطر سرطان را بالا ببرد.
مواد سرطان زایی که در جوهر تتو وجود دارند:
)PAHs( هیدروکربن آروماتیک چندحلقه ای .

. فلزات سنگین مانند کادمیوم، سرب، نمک های کبالت، آرسنیک و جیوه
)PAAs( آمین های آروماتیک نوع اول .

سرطان پوست
انجمن سرطان پوست می گوید تتو ریسک سرطان پوست را بالا نمی برد؛ اما شواهد 
اندکی نشان داده اند مواد سرطان زای موجود در جوهر تتو با سرطان پوست مرتبط 

هستند.
مروری بر ۵1 مطالعه نشان داد ۶۴ مورد از سرطان پوست مرتبط با تتو کشف شده 
است، از جمله کارسینومای سلول های پایه، کارسینومای سلول های سنگ فرشی 
و ملانومای بدخیم. در این ۶۴ مورد، ۵۸ درصد با جوهر آبی و جوهر سیاه مرتبط 

بوده اند و ۳۴ درصد بقیه با جوهر قرمز.
هر چند این اطلاعات قابل تأمل اند اما لازم به یادآوری است که این مطالعات تنها 
ارتباطی بین جوهر تتو و سرطان پیدا کرده اند، نه یک ارتباط علت و معلولی. یعنی در 

این مطالعات نتیجه گرفته نشده که جوهر تتو باعث سرطان می شود.
انواع  باعث  می تواند  باشند  آلوده  مورداستفاده  ابزارهای  درصورتی که  زدن  تتو 
بیماری های عفونی شود. اگر سوزن های تتو استریل نشده باشند شما در معرض ابتلا 

به بیماری هایی مانند هپاتیت خواهید بود
مطالعات دیگری نیز یافته های مشابهی را گزارش کردند. یک مطالعهٔ قدیمی تر 
دریافته بود که نانوذرات میکروسکوپیک در جوهر تتو وجود دارند. نانوذرات می توانند 
به لایه های پوست نفوذ کنند و از طریق جریان خون به مغز و دیگر قسمت های بدن 
برسند. نانوذرات این پتانسیل را دارند که سمی باشند و ممکن است دارای مواد 

سرطان زا نیز باشند.
و  اولیه  علائم  کند.  سخت  را  پوست  سرطان  تشخیص  می تواند  تتو  همچنین 
هشداردهنده مثل لکه ها و ضایعات پوستی در قسمت هایی که تتو شده به سختی 
دیده می شوند و باعث می شود سرطان پوست در مراحل اولیه شناسایی نشده و نتیجه 

درمان با موفقیت کمتری همراه باشد.
لنفوم

تنها یک مطالعه دریافت که بین جوهر تتو و لنفوم که سرطان مربوط به سیستم 
لنفاوی است ارتباط وجود دارد.

یک مطالعه در سوئد که به بررسی موارد لنفوم در افراد ۲0 تا ۶0ساله که تتو داشتند 
و تتو نداشتند پرداخت. افرادی که تتو داشتند نسبت به افرادی که تتو نداشتند 

به طورکلی ۲1 درصد بیشتر مستعد لنفوم بودند )لنفوم سلول B و لنفوم فولیکولار(.
در این دو گروه، موارد لنفوم از همه بیشتر بوده است:

. افرادی که اولین تتو خود را کمتر از ۲ سال پیش از شروع بیماری انجام داده بودند.
. افرادی که اولین تتو خود را بیشتر از 11 سال قبل از شروع بیماری انجام داده 

بودند.
ظاهراً تعداد و اندازه تتوها نتوانسته بود این ریسک را تغییر یا افزایش دهد.

این مطالعه نشان می دهد بین جوهر تتو و لنفوم ارتباطی وجود دارد؛ اما برای تأیید 
این یافته ها به تحقیقات بیشتری نیاز است.

دیگر ریسک های مرتبط با تتو چیست؟
تتو زدن می تواند چند عارضه جانبی رایج داشته باشد که برخی از آنها ممکن است 

فوراً ظاهر شوند و برخی دیگر سال ها بعد.
واکنش های آلرژیک

تتو  جوهر  در  موجود  عناصر  دیگر  یا  رنگ دانه ها  به  نسبت  کسی  است  ممکن 
شما  بدن  است  ممکن  است،  دائمی  تتو  ازآنجایی که  باشد.  داشته  حساسیت 
به مرورزمان یک واکنش آلرژیک نشان دهد، نه به طور ناگهانی. یعنی عجیب نیست که 
روزها، ماه ها و یا حتی سال ها بعد از تتو زدن دچار واکنش آلرژیک شوید. یک واکنش 

آلرژیک نسبت به جوهر تتو می تواند باعث این موارد شود:

. بثورات خارش دار
. جوش

. پوسته پوسته شدن
. کنده شدن پوست

بعضی از افراد بعد از تتو زدن نسبت به آفتاب آلرژی پیدا می کنند. اگر به آفتاب آلرژی 
داشته باشید، هر زمانی که پرتوهای فرابنفش به پوست تتودارتان برسد پوست شما زیر 
جوهر تتو، قرمز و ملتهب و خارش دار خواهد شد. شما باید همیشه پوست خود را با 

ضدآفتاب بپوشانید.
عفونت های پوستی

تتو زدن یک فرایند تهاجمی است که پوست را تخریب می کند. درصورتی که سوزن ها 
یا ویروسی شوید.  باکتریایی  آلوده باشند ممکن است دچار عفونت  تتو  یا جوهر 
دست های تتو آرتیست و پوست خودتان هم می تواند دارای میکروب هایی باشد که 

ممکن است به لایه های زیری پوست منتقل شوند.
مراقبت های بعد از تتو زدن نیز می توانند بر احتمال ابتلا به عفونت اثر بگذارند. تتو 
زدن در واقع نوعی زخم ایجاد می کند که اگر پوست این ناحیه را تمیز نگه ندارید زمینه 

برای عفونت فراهم خواهد شد.
عفونت های ناشی از تتو می توانند فوراً بعد از تتو زدن یا روزها و یا ماه ها بعد از آن رخ 

دهند. علائم عفونت پوست:
. راش های خارش دار

. جوش ها یا تاول های دردناک
. ترشحات چرکی

. زخم های باز
. تب و لرز

اگر دیابت یا یک اختلال خودایمنی دارید باید خیلی مراقب باشید که دچار عفونت 
نشوید. خانم های باردار نیز به مراقبت های ویژه نیاز دارند.

اسکار
سوزن تتو هزاران بار در دقیقه وارد پوست می شود و این می تواند باعث تشکیل اسکار 

شود.
در بعضی از افراد، تتو زدن ممکن است باعث اسکار کلوئید شود. اسکار کلوئید 
اسکاری غیرمعمول است که فراتر از لبه های زخم اصلی می رود و ممکن است با درد 

و خارش همراه باشد.
بیماری های عفونی

انواع  باعث  می تواند  باشند  آلوده  مورداستفاده  ابزارهای  درصورتی که  زدن  تتو 
بیماری های عفونی شود. اگر سوزن های تتو استریل نشده باشند شما در معرض ابتلا 

به بیماری هایی مانند هپاتیت خواهید بود.
تاکنون موردی از انتقال ویروس HIV از طریق سوزن تتو ثبت نشده است؛ اما از نظر 

تئوری این اتفاق ممکن است.
MRI واکنش های ناشی از

یا  تورم  قرمزی،  باعث  استفاده می شوند می توانند  ام آرآی  که طی  مگنت هایی 
سوختگی در ناحیه تتو یا اطراف آن شوند.

همچنین تتو می تواند نتیجهٔ ام آرآی را تحریف یا خواندن آن را سخت کند و این 
اتفاقی است که معمولًا در تتوهای دارای جوهر قرمز می افتد.

چگونه خطرات و عوارض تتو زدن را به حداقل برسانید؟
و خطرات  عوارض  بیشتر  نزنید. ضمناً  تتو  به طورکلی  که  است  این  راه  بهترین 
تتو ناشی از استفاده از تجهیزات یا سوزن های غیراستریل و انجام تتو توسط تتو 

آرتیست های بدون مجوز هستند.
همچنین می توانید با ایمن شدن در برابر کزاز و هپاتیت پیش از تتو زدن، از خودتان 
مراقبت کنید. بررسی کنید که تتو آرتیست حتماً دستکش داشته باشد و دستکش ها 
برای هر مراجعه کننده تعویض شوند. وقتی به خانه برگشتید این کارها را انجام دهید:

. دستورالعمل های ارائه شده توسط تتو آرتیست را انجام دهید.
. ناحیه تتو را حداقل سه بار در روز با آب و صابون بشویید.

. با دست های شسته نشده به ناحیه تتو دست نزنید.
. طبق دستور از لوسیون آنتی بیوتیک استفاده کنید.

. حواستان به هر گونه علامتی از عفونت باشد.
. اگر علائم عفونت داشتید فوراً به پزشک مراجعه کنید.

طب سوزنی کدام بیماری ها را درمان می کند

بزرگسالان باید مصرف کل چربی را به ۳0 درصد از کل 
انرژی دریافتی یا کمتر محدود کنند. چربی مصرف شده 
چرب  اسیدهای  عمدتاً  باید  بالاتر  و  سال   ۲ افراد  توسط 
غیراشباع باشد، به طوری که بیش از 10 درصد از کل انرژی 
دریافتی از اسیدهای چرب اشباع شده و بیش از 1 درصد از 

کل انرژی دریافتی از اسیدهای چرب ترانس دریافت نشود.
 چربی های مصرف شده توسط انسان عموماً به شکل تری 
گلیسیرید هستند که شامل سه اسید چرب متصل به یک 
مولکول گلیسرول هستند. درصد چربی در رژیم غذایی را 
می توان به عنوان »چربی کل« نام برد و مجموع چربی های 
رژیم غذایی است که شامل اسیدهای چرب تک غیراشباع 
و چند غیراشباع، اسیدهای چرب اشباع شده و اسیدهای 
چرب ترانس )بدون تمایز بین انواع مختلف چربی(. منابع 

رایج چربی در رژیم غذایی انسان، گوشت، ماهی، محصولات 
لبنی، روغن ها و چربی های گیاهی و حیوانی، آجیل و دانه ها 
و غذاهای بسیار فرآوری شده است. بزرگسالان باید مصرف 
کل چربی را به ۳0 درصد از کل انرژی دریافتی یا کمتر محدود 
کنند. چربی مصرف شده توسط افراد ۲ سال و بالاتر باید 
عمدتاً اسیدهای چرب غیراشباع باشد، به طوری که بیش 
از 10 درصد از کل انرژی دریافتی از اسیدهای چرب اشباع 
شده و بیش از 1 درصد از کل انرژی دریافتی از اسیدهای 
چرب ترانس دریافت نشود. البته باید توجه داشت انجمن 
قلب آمریکا برای حفظ سلامت قلب و عروق  توصیه کرده 
است  که نباید بیش از ۶ درصد کالری روزانه از چربی غیر 
اشباع باشد. چربی های اشباع شده چربی است معمولًا در 
دمای اتاق جامد هستند و در غذاهای حیوانی مانند گوشت و 

لبنیات یافت می شوند. خوردن بیش از حد چربی های اشباع 
شده می تواند سطح کلسترول بد  شما را افزایش دهد و خطر 

بیماری قلبی و سکته را افزایش دهد. 
چربی های غیر اشباع معمولًا در دمای اتاق مایع هستند. 
آنها از منابع گیاهی و ماهی های چرب مانند سالمون می آیند. 
می تواند  غذایی  رژیم  در  اشباع  غیر  چربی های  گنجاندن 
به کاهش سطح کلسترول LDL کمک کند. آنها همچنین 
اسیدهای چرب ضروری مورد نیاز بدن شما را تامین می کنند. 
غذاهای سرشار از چربی غیراشباع عبارتند از: روغن های 
گیاهی غیر گرمسیری مانند زیتون، کانولا و سویا، ماهی های 
چرب مانند ماهی تن، سالمون و ساردین، آجیل و دانه هایی 
مانند گردو، دانه کتان و تخمه آفتابگردان و غذاهای دیگر 

مانند آووکادو و کره بادام زمینی.

مصرف روزانه چربی چقدر باید باشد؟



دوشنبه-19 آذر ماه 1403-    سال بیست  وهفتم -   شماره 46094 اجتماعی

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری قم :

برپایی غرفه های موقت فروش میوه 
ویژه شب یلدا 

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری قم 
گفت: ایجاد بازارچه عرضه میوه ویژه ایام خاص را در سال جاری آغاز خواهیم 

کرد و در نخستین اقدام بازارچه پیش از شب یلدا برپا خواهد شد.
بازارها در  روز  اهمیت  بر  تأکید  با  امینی در گفت وگویی  محسن صادقی 
تأمین معیشت دست فروشان و مدیریت بهتر ترافیک شهر اظهار کرد: در حال 
حاضر سه روزبازار مصوب از جمله جمعه بازار ظهور، دوشنبه بازار جمهوری و 

سه شنبه بازار پردیسان تحت نظارت سازمان ساماندهی مشاغل فعال است.
وی افزود: دو زمین جدید در مناطق ۲ و ۶ توسط شهرداری های این مناطق 
معرفی شده و یک محل دیگر نیز به عنوان جایگزین پنجشنبه بازار در شورای 

ترافیک در دست بررسی است.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری 
قم خاطرنشان کرد: در صورت تصویب این طرح، سه روزبازار جدید اضافه 
خواهد شد که زیرساخت های آن طی سه تا چهار ماه آینده آماده می شود و به 

بهره برداری خواهد رسید.
ساماندهی  رویکرد  با  اقدامات  این  اینکه  به  اشاره  با  امینی  صادقی 
دست فروشان و اولویت وانت بارها انجام می شود، عنوان کرد: وانت بارها از یک 
سو منبع درآمد خانواده ها هستند و از سوی دیگر، مشکلاتی همچون ترافیک 

را ایجاد می کنند.
وی ادامه داد: برنامه ما این است که دو زمین معرفی شده در مناطق ۲ و ۶ 
طراحی و غرفه بندی شود و به این وانت بارها اختصاص پیدا کند تا ضمن حفظ 

معیشت آن ها مشکلات شهری نیز کاهش پیدا کند.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری قم 
با اشاره به برنامه های فصلی برای برپایی بازارچه های موقت عنوان کرد: سال 
جاری بازارچه عرضه میوه ویژه ایام خاص را خواهیم داشت که نخستین آن 

پیش از شب یلدا برگزار خواهد شد.
صادقی امینی اضافه کرد: این طرح علاوه بر تأمین نیازهای مردم به مدیریت 

توزیع و کاهش فشار بر واحدهای خرده فروشی کمک خواهد کرد.
و  سایت ها  روی  بازارچه ها  و  روزبازارها  درباره  کامل  اطلاعات  گفت:  وی 
کانال های سازمان قابل مشاهده است و از شهروندان درخواست می شود تا 
نظرات و پیشنهادات خود را از طریق شماره 1۳۷ یا کانال های ارتباطی دیگر 

شهرداری ارائه کنند.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری قم 
با اشاره به اهمیت روز بازارها در زندگی اجتماعی مردم قم افزود: روزبازارها 
نه تنها بخشی از سبک زیست جمعی است، بلکه در خاطره اجتماعی مردم 

نیز جایگاه ویژه ای دارد.
صادقی امینی با بیان اینکه سازمان به دنبال تقویت این بازارها در ابعاد مختلف 
و تکمیل اطلاعات خود در حوزه توزیع سنتی است، ادامه داد: برنامه بلندمدت 
ما این است که روزی دو روزبازار در مناطق مختلف فعال باشد تا دسترسی مردم 

به کالاهای موردنیاز تسهیل شود و آسیبی به خرده فروشی ها وارد نشود.
وی گفت: کلان شهر قم به بازنگری و جانمایی جدید در حوزه واحدهای 

توزیع نیاز دارد و روزبازارها می تواند نقش مؤثری در این مسیر ایفا کند.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم مطرح کرد:

شوری آب، چالش کشاورزی قم
از  یکی  را  آبی  منابع  کمبود  قم،  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس 
مهمترین محدودیت های کشاورزی قم دانست و گفت: باوجود اینکه کاشت 

محصولات پاییزه رو به اتمام است، بارندگی موثری را در استان نداشته ایم.
محمدرضا حاجی رضا در نشست خبری که در تاریخ 1۸ آذرماه در مزرعه 
فراهانی بخش جعفر آباد قم برگزار شد، بیان کرد: بخش کشاورزی استان با 
وجود وسعت کم زمین های کشاورزی بسیار موثر و مولد در حوزه اقتصاد  بوده 

است که حدود ۷/۴ درصد اشتغال قم را به خود اختصاص داده است.
حاجی رضا به میزان تولیدات کشاورزی استان نسبت به کشور اشاره کرد و 
گفت: استان از تولیدات بخش کشاورزی کشور که تقریبا  1۳0 میلیون تن 

است حدود ۹۳0 هزار تن را به خود اختصاص داده است.
وی کمبود منابع آبی را یکی از مهمترین محدودیت های کشاورزی قم دانست 
و بیان کرد: باوجود اینکه کاشت محصولات پاییزه رو به اتمام است، بارندگی 

موثری را در استان نداشته ایم.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی با اشاره به شوری آب قم، اظهار کرد: 1۲00 
حلقه چاه آب کشاورزی مجاز در قم فعال است که حدود ۳0 درصد از آن ها 
لب شور یا کاملا شور است، کمبود و شوری منابع آبی کشاورزی را با چالش 

مواجه کرده است.
حاجی رضا تاکید کرد: آب و خاک دو مولفه اصلی برای پایداری و بهره وری 
در حوزه کشاورزی است. خاک به تنهایی یک عنصر اصلی که باید در حفظ آن 

تلاش کرد که یکی از این اقدامات واگذاری زمین های کشاورزی است.
رئیس سازمان جهادکشاورزی ادامه داد: در کمیسیون ماده ۳1و۳۲ زمین ها 
برای صنایع تبدیلی و تکمیلی واگذاری ها در غالب دامداری و گلخانه انجام 
شده و یکی از بروز ترین آن ها سرمایه گذاری در تبدیل انرژی های خورشیدی 
بوده است که علاوه بر رفع نیاز برق مالکین می توانند از آن کسب درآمد کنند.

حاجی رضا به اقدامات مهم سازمان جهادکشاورزی اشاره کرد و گفت: در ۳ 
سال گذشته یکی از اقدامات مهم جهاد کشاورزی بحث صدور سند مالکیت 

زمین های کشاورزی است.
وی با توجه به اهمیت حفظ کاربری اراضی تصریح کرد: حفظ کاربری اراضی 
یکی از امور مهم در کشاورزی است که با حفظ کاربری اراضی کشاورزی و 
جلوگیری از تخریب و تغییر کاربری غیر مجاز، از زمین های کشاورزی که 

سرمایه ملت هستند، حفاظت شود.
 

به همّت گروه تبلیغی جهادی ؛

سومین سوگواره تجسّمی چادرِ خاکی 
به ایستگاه آخر رسید

سومین سوگواره تجسّمی چادرِ خاکی که به همّت گروه تبلیغی جهادی 
شهید محمدرضا شفیعی در منطقه کوه خضر نبی و در ایام فاطمیه برپا شده 

بود، شامگاه جمعه به کار خود پایان داد.
حجت الاسلام والمسلمین حسن غریب دادستان عمومی و انقلاب قم در 
بازدید از سومین سوگواره تجسّمی چادرِ خاکی، ضمن تشکر از مدیر و اعضای 
گروه تبلیغی جهادی شهید محمدرضا شفیعی، نمایشگاه تجسّمی چادرِ 
خاکی را بسیار زیبا و ارزشمند توصیف کرد و گفت: راویان در این نمایشگاه، 
حوادث تاریخی را خیلی خوب تبیین می کنند و هدف من از بازدید، گفتن خدا 
قوت به آنان بود. وی ضمن حمایت همه جانبه از فعالیت های جهادی در استان 
قم بیان کرد: بنده به عنوان دادستان، وظیفه ی خودم می دانم که از گروه هایی 
که مخلصانه و بی ریا برای حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها، برای ارتقای 

فرهنگ و افزایش اطلاعات تاریخی مردم زحمت می کشند، حمایت کنم.
حجت الاسلام حسن هنرمند مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان 
قم نیز در بازدید از سوگواره تجسِمی چادرِ خاکی )۳( با اشاره به اینکه برپایی 
چنین برنامه هایی، بدون حمایت مردم و صرفاََ با امکانات دولتی، نمی تواند 
برگزار شود، گفت: در طول تاریخ، این مردم بودند که پرچم عزای امام حسین 

علیه السلام و سایر اهل بیت علیهم السلام را برافراشته نگاه داشته اند.

مدیرکل آموزش وپرورش استان قم :

۸۰۰ نفر از فرهنگیان در طرح معلم 
پژوهنده حائز رتبه شدند

مدیرکل آموزش وپرورش قم با اشاره به اینکه معلم پژوهنده یکی از عرصه های 
پژوهشی در آموزش و پرورش است، گفت: خوشبختانه ۲۳00 همکار فرهنگی 
در این طرح شرکت کردند و از این تعداد ۸00 نفر در سطح استان و منطقه حائز 

رتبه شدند.
از  با حضور جمعی  آیین زنگ پژوهش که روزیکشنبه  علیرضا رحیمی در 
شد،  نواخته  قم  ناحیه ۲  معصومه  حضرت  هنرستان  در  استانی  مسئولین 
اظهار کرد: دقیق ترین و عمیق ترین مباحث در حوزه های مختلف اجتماعی، 
فرهنگی، سیاسی، آموزشی و نظامی در آموزهای دینی ما وجود دارد، لذا نباید 

امر پژوهش را پیچیده نشان دهیم؛ اسلامی مبتنی بر پژوهش است.
وی ادامه داد: قرآن کریم می فرماید: »وَلَا تَقْفُ مَا لَیْسَ لَکَ بِهِ عِلْمٌ؛ هرگز آنچه را 
که بدان علم و اطمینان نداری دنبال مکن«. در امور جاری زندگی هم آموزه های 

دینی ما را به تحقیق توصیه کرده است.
رحیمی بیان کرد: پاشنه آشیل  بروز آسیب  ها در بین دانش آموزان این است 
که بیشتر مواقع به ویژه در فضای مجازی بدون تحقیق و منطق حرف ها را 

می پذیرند.
وی عنوان کرد: هفته پژوهش و فناوری برای این است که ما در مبانی کاری 
خود بازنگری کنیم، معلمی که امروز درسی را تدریس کرد اگر فردا در کلاس 
دیگری همان طرح درس را بیان کرد نسبت به کاری که انجام می دهد از اتقان 

کافی برخوردار نیست.
رحیمی درس پژوهی را مورد توجه قرار داد و گفت: با اجرای درس پژوهی در 
مدارس معلمان ما به بهترین و قابل فهم ترین طرح درس برای دانش آموزان 
دست پیدا می کنند. ابعاد تحقیق و پژوهش بسیار گسترده است و همه ما 

می توانیم در حوزه فعالیت خود یک پژوهشگر باشیم.
وی افزود: معلم یک مسئله را با توجه به ظرفیت کلاس مدنظر قرار می دهد و در 
رابطه با آن تحقیق و پژوهش می کند و نتیجه به دست آمده را برای ارتقای فرآیند 

آموزش در اختیار همکاران خود قرار می دهد که بسیار ارزشمند است.
هیچ دستگاهی در استان به گستردگی آموزش و پرورش نیست 

رحیمی با اشاره به اینکه معلم پژوهنده یکی از عرصه های پژوهشی در آموزش 
و پرورش است، گفت: خوشبختانه ۲۳00 همکار فرهنگی در این طرح شرکت 

کردند و از این تعداد ۸00 نفر در سطح استان و منطقه حائز رتبه شدند.
وی تاکید کرد: سال گذشته در حوزه طرح های پژوهشی حدود ۷ میلیارد ریال 
در حوزه های پژوهشی هزینه صرف شد؛ همچنین تجهیزات آزمایشگاهی ۲1 
مدرسه را به روز کردیم. مدیرکل آموزش و پرورش استان قم گفت: در جشنواره 
علمی و پژوهشی دانش آموزی 11 هزار ۲۲۲ نفر شرکت کردند، لذا کارهای 
آموزش و پرورش در حوزه پژوهش بسیار متنوع است؛ زیرا هیچ دستگاهی در 
استان به گستردگی آموزش و پرورش نیست، که 1۷ هزار پرسنل و ۳1۵ هزار 
دانش آموز دارد. رحیمی با اشاره به اینکه در مجموعه آموزش و پرورش جشنواره 
جابر بن حیان مبتنی بر کارهای پژوهشی در مقطع ابتدایی برگزار می شود، 

تصریح کرد: در جشنواره نوجوان خوارزمی ۷ دانش آموز حائز رتبه شدند.
این مراسم نمایشگاه دستاوردهای پژوهشی فرهنگیان و دانش آموزان ناحیه ۲ 

قم با حضور مسئولین افتتاح شد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خبرداد:

تکمیل ۷.۵ کیلومتر از پروژه خط انتقال 
فاضلاب پردیسان 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت:پروژه خط انتقال فاضلاب 
بالغ بر ۹۵0 میلیارد تومان در حال اجرا است که ۷.۵  با اعتباری  پردیسان 

کیلومتر از آن تکمیل شد.
انتقال  پروژه خط  اجرای  روند  از  بازدید گزارشی  این  ، در  نظرزاده،  مهدی 
فاضلاب پردیسان ارائه و اظهار کرد: اجرای این خط انتقال از سال 1۴00 آغاز 

شده و در مجموع به طول ۲1 کیلومتر احداث خواهد شد.
وی افزود: این خط انتقال، فاضلاب مناطقی نظیر شهرک پردیسان، مسکن 
مهر سایت ۵۶0 هکتاری نهضت ملی مسکن و بخش شرقی شهر قم را به 

تصفیه خانه فاضلاب منتقل می کند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم همچنین با بیان اینکه این پروژه با 
اعتباری بالغ بر ۹۵0 میلیارد تومان در حال اجرا است، خاطرنشان کرد: تاکنون 
هفت و نیم کیلومتر از این خط لوله اجرا شده که ۶ کیلومتر آن از محل درآمدهای 
عمومی و منابع داخلی آبفای قم و 1۵ کیلومتر باقیمانده توسط سرمایه گذار 

بخش خصوصی در حال اجرا است.
ارزیابی عملکرد سازمان  و  مصطفی رشیدی، سرپرست مرکز ملی نظارت 
برنامه وبودجه کشور، در این بازدید با اشاره به اهمیت تسریع در اجرای پروژه، از 

تلاش های صورت گرفته برای پیشبرد آن قدردانی کرد
  

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم خبرداد:

برپایی ۸۱۵ روضه خانگی فاطمی
 با حضور مبلغان اوقاف

به  رایگان مبلغ  اعزام  امور خیریه استان قم گفت: طرح  و  اوقاف  مدیرکل 
روضه های خانگی ایام فاطمیه، با حضور مبلغان اوقاف در ۸1۵ خانه اجرایی 

شد.
حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری با اشاره به اجرای طرح اعزام مبلغ 
به روضه های خانگی فاطمی اظهار کرد: از ابتدای سال جاری تاکنون، ۹00 نفر 
مبلغ به بقاع متبرکه، مساجد، حسینیه ها و منازل میزبان روضه و عزاداری اعزام 
شده اند.  وی افزود: در ایام فاطمیه امسال هم ۴۷ نفر از مبلغان اوقاف در بقاع، 

حسینیه ها و منازل حضور یافته و به سخنرانی و ذکر مصیبت پرداختند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم، با بیان اینکه 1۳ نفر از مبلغان متخصص 
گفت:  شدند  اعزام  خانگی  روضه های  به  آذرماه  شانزدهم  تا  دهم  از  اوقاف 
استقبال از این طرح چشمگیر بود و صدها مجلس عزای خانگی با حضور 
مبلغان اوقاف به اقامه عزای فاطمی پرداختند. وی ادامه داد: طرح مذکور برای 
چندمین سال پیاپی اجرایی شده و امسال نیز ۸1۵ مجلس سوگواری فاطمی در 

خانه های شهروندان قمی از این طرح بهره مند شدند.
 

مدیر منطقه ۴ شهرداری قم:
آغاز پروژه تملک خیابان رسالت تا میدان سپاه

مدیر منطقه ۴ شهرداری قم گفت: تملک پروژه ادامه محور عمار یاسر از 
خیابان رسالت تا میدان سپاه قم با مذاکره مالکان آغاز شده است.

علیرضا اقبالیان در جلسه قرارگاه پروژه های عمرانی شهرداری قم با اشاره به 
پیش بینی تملکات ادامه فاز ۵ عمار یاسر در حدفاصل خیابان رسالت تا میدان 
سپاه و خیابان مفتح اظهار کرد: رایزنی های مختلفی در این راستا صورت گرفته 
است و در سمت راست با مشخص شدن خط بر پروژه مشکل خاصی در حوزه 
تملکات وجود ندارد. وی با بیان اینکه تملکات ادامه این محور بی درنگ با آغاز 
پروژه تقاطع غیرهمسطح میدان سپاه و ابلاغ خط بر پروژه اجرایی می شود، 
افزود: در سمت چپ تا قبل از میدان سپاه، پنج ساختمان در دستور کار تملک 
قرار دارد. مدیر منطقه ۴ شهرداری قم اضافه کرد: از میدان سپاه تا خیابان مفتح 

نیز دو ملک نیاز به تملک دارد.

دکتر علی ابرازه رئیس جدید دانشگاه علوم پزشکی قم طی آئینی با 
حضور مسئولان وزارت بهداشت، استاندار قم معارفه شد.

به گزارش ایمان ،آیین تودیع و معارفه رییس دانشگاه علوم پزشکی قم 
با حضور اکبر بهنام جو استاندار قم، مسعود حبیبی معاون فرهنگی و 
دانشجویی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و نمایندگان و مسوولان 
این استان  پیش از ظهر روز یکشنبه در در سالن شهید مفتح دانشگاه علوم 

پزشکی برگزار شد. 
 تاکید استاندار قم بر توجه ویژه به بهداشت و درمان استان

استاندار قم دراین مراسم  بر اهمیت توجه ویژه به مقوله بهداشت و 
درمان در استان تأکید کرد و از همه مسئولین خواست تا در راستای ارتقاء 

خدمات درمانی و بهداشتی، همدلی و همکاری بیشتری داشته باشند.
اکبر بهنام جو ضمن تبریک به رئیس جدید دانشگاه، بر لزوم توجه ویژه به 
مقوله بهداشت و درمان تأکید کرد و از همگان خواست تا در راستای ارتقاء 

وضعیت سلامت استان، همکاری بیشتری داشته باشند.
وی در ابتدای سخنان خود با اشاره به حضور پزشکان، پرستاران و سایر 
کادر درمانی و مسئولین استان در این مراسم گفت: تمامی مسئولین 
محترم استان در این جلسه حضور دارند بدانند که ما به موضوع بهداشت 

و درمان توجه ویژه ای داریم.
دانشگاه  در  انسانی  نیروی  مقوله  به  همچنین  بهنام جو  مهندس 
علوم پزشکی قم اشاره کرد و افزود: نیروی انسانی در دانشگاه، اعم از 
کادر اداری، پرستاری، پزشکان و تمامی کارکنان بخش درمانی، باید 
مورد توجه ویژه قرار گیرد؛ این قشر مهم و تأثیرگذار در ارائه خدمات 
لازم  حمایت های  از  باید  و  دارند  حیاتی  نقش  درمانی  و  بهداشتی 

برخوردار باشند. 
حمایت خیرین در ساخت مراکز درمانی از نقاط قوت استان است 
او در ادامه به دوران بحران کرونا و اقدامات دانشگاه علوم پزشکی قم در 
این زمینه اشاره کرد و گفت: در دوران کرونا، دانشگاه علوم پزشکی قم با 
ایجاد قرارگاه های ویژه، پژوهش ها و راهکارهای مختلفی ارائه داد که باعث 
شد ما در این بحران، گام های موثری برداریم؛ امیدواریم این روند در آینده 
نیز ادامه یابد و با همکاری تمامی نهادها، شاهد پیشرفت های بیشتری در 

این زمینه باشیم.
استاندار قم به اهمیت ایجاد زیرساخت های مناسب در بخش بهداشت و 
درمان اشاره کرد و گفت: حمایت خیرین در ساخت بیمارستان ها و مراکز 
درمانی یکی از نقاط قوت استان است؛ در این راستا، پروژه بیمارستان 
جدید در منطقه پاسارگاد که برای مردم استان و همچنین مسافران و 
گردشگران مذهبی مهم است، در دست اقدام است و امیدواریم به زودی 

به بهره برداری برسد. 
میان  همفکری  و  همکاری  اهمیت  به  همچنین  بهنام جو  مهندس 
مسئولین و کادر درمانی استان تأکید کرد و افزود: ما باید به طور جدی 
و هماهنگ در راستای ارتقاء وضعیت بهداشت و درمان در استان گام 
برداریم و این مهم تنها با همکاری تمامی نهادها و بخش ها امکان پذیر 
است؛ امیدوارم که دانشگاه علوم پزشکی قم، با رهبری رئیس جدید، در 

این مسیر پیشرفت های قابل توجهی داشته باشد.
استاندار قم گفت: امیدوارم با همت و تلاش بیشتر، شاهد موفقیت های 
چشمگیر در حوزه بهداشت و درمان استان باشیم و با همکاری و همدلی 
تمامی نهادها و مسئولین، می توانیم دانشگاه و کادر درمانی استان را به 
جایگاه واقعی خود برسانیم و در این راستا از هیچ تلاشی دریغ نخواهیم 

کرد.
ارتقای سلامت جامعه با ترکیب علم و ایمان در قم امکان پذیر است

معاون فرهنگی و دانشجویی وزارت بهداشت نیز دراین مراسم  بر اهمیت 
همکاری علم و معنویت در پیشرفت نظام سلامت تأکید کرد و ظرفیت های 
استان قم را برای تقویت سواد سلامت و سرمایه اجتماعی بسیار ارزشمند 

دانست.
 دکتر مسعود حبیبی، ضمن تبریک به مسئولان جدید دانشگاه، بر 
اهمیت نظام سلامت کشور و نقش ویژه استان قم در این زمینه تأکید 
کرد و با بیان احترام به شخصیت های حاضر، به ویژه پزشکان و پرستاران، 
از زحمات مسئولان و افراد موثر در حوزه بهداشت و درمان استان قم 

قدردانی کرد.
 دکتر حبیبی افزود: در دوره گذشته، دکتر مصری فعالیت های قابل 
توجهی در دانشگاه علوم پزشکی قم داشته اند و امیدواریم با تغییرات 
جدید، همچنان شاهد تلاش های مضاعف برای توسعه این دانشگاه و 

تقویت نظام سلامت باشیم.
وی همچنین از ویژگی های دکتر ابرازه، رئیس جدید دانشگاه علوم 
پزشکی قم، به عنوان مدیری با تجربه و متواضع یاد کرد و گفت: دکتر 
ابرازه در مدیریت بحران کرونا و دیگر مسائل بهداشتی نقش مهمی ایفا 

کرده اند.
 معاون فرهنگی و دانشجویی وزارت بهداشت با اشاره به اهمیت تعامل 
سازنده در توسعه نظام سلامت، گفت: تعامل با شخصیت های مختلف و 
سازمان های جامعه از ویژگی های برجسته دکتر ابرازه است که می تواند در 

ارتقاء سواد سلامت عمومی مؤثر باشد. 
حبیبی همچنین به تلاش های ستاد ملی مقابله با کرونا اشاره کرد 
دیگر  و  سلامت  الکترونیک  پرونده  مدیریت  در  تجربه ها  این  افزود:  و 
پروژه های وزارت بهداشت، ظرفیت های بزرگی برای پیشبرد اهداف وزارت 

بهداشت و دانشگاه های علوم پزشکی فراهم می آورد.

مهم ترین اولویت های وزارت بهداشت
 تحقق عدالت در سلامت است 

وی در ادامه بر اهمیت عدالت در ارائه خدمات بهداشتی و سلامت به مردم 
تأکید کرد و گفت: یکی از مهم ترین اولویت های وزارت بهداشت، تحقق 
عدالت در سلامت است که نیازمند تأمین منابع کافی و زیرساخت های 
مناسب است و از نمایندگان مجلس خواستارم تا در تخصیص منابع لازم 
برای پروژه های بهداشتی و درمانی، به ویژه در حوزه سلامت الکترونیک و 

پزشک خانواده، همکاری کنند.
دکتر حبیبی در بخشی دیگر از سخنان خود به ظرفیت علمی و معنوی 
استان قم اشاره کرد و گفت: قم با داشتن مراجع تقلید و علما، پتانسیل 
بالایی در ارتقاء سواد سلامت عمومی دارد؛ این همکاری می تواند به 
عنوان پلی میان علم و ایمان، در پیشرفت سلامت جامعه مؤثر باشد و علما 
می توانند نه تنها در مسائل فقهی به ما کمک کنند، بلکه در انتقال صحیح 

نیازهای سلامت نیز نقش مهمی ایفا کنند. 
معاون فرهنگی و دانشجویی وزارت بهداشت، ضمن تأکید بر اهمیت 
گفت:  سلامت،  نظام  در  پاسخگویی  و  بیماران،  به  احترام  شفافیت، 
شفافیت و مدارا در عمل، باعث افزایش اعتماد به نظام سلامت و تقویت 

سرمایه اجتماعی می شود.
اهمیت  تأکیدات مقام معظم رهبری درباره  به  اشاره  با  پایان  در  وی 
پیشرفت در علم و تکنولوژی اشاره کرد و افزود: علم و دانش، به عنوان 
اقتصادی، نقش حیاتی در  و  برای توسعه فرهنگی، اجتماعی  ابزاری 

ارتقای قدرت و هویت ملی کشور دارند.
خدمت به مردم، سرمایه ای بزرگ و راهی برای رضای الهی است

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیز دراین مراسم  بر اهمیت 
خدمت صادقانه و تلاش برای ارتقای جایگاه استان قم تأکید کرد و با اشاره 
به مسئولیت سنگین مسئولان در قبال مردم و نظام اسلامی، این خدمت 

را فرصتی برای کسب رضایت خداوند و مردم دانست.
به سرعت  زمان  گفت:  روانبخش  قاسم  والمسلمین  الاسلام  حجت 
می گذرد و مسئولیت هایی که برعهده ماست، فرصتی برای خدمت به 
مردم و کسب رضای خداوند است؛ اگر روزی که این مسئولیت ها پایان 
می یابد، به خود نگاه کنیم و ببینیم کارهایمان برای خداوند و رضایت مردم 

بوده است، این خود سرمایه ای بزرگ خواهد بود.
وی با اشاره به حضور استاندار و مسئولان استان قم با روحیه بسیجی 
و فداکاری، افزود: امروز قم از شرایط مطلوبی برخوردار است؛ استاندار 
تلاش  حال  در  و همفکری  با هماهنگی  استان،  مسئولان  و  بسیجی 
برای حل مشکلات مردم هستند و در این میان، نمایندگان استان قم 
نیز با همدلی بی سابقه، در جلسات متعدد مجمع نمایندگان به دنبال 

راهکارهای مؤثر برای بهبود شرایط استان هستند.
روانبخش همچنین از جایگاه ویژه مسئولان به عنوان خادمان حضرت 
معصومه )س( یاد کرد و گفت: خدمت به مردم قم تنها محدود به حرم 
مطهر نیست؛ بلکه تمام مسئولان باید خود را خادمان حضرت معصومه 
بدانند. امروز این لباس خادمی از سوی دکتر مصری به دکتر ابرازه منتقل 
به  به مردم است؛ نگاه ما  افتخاری برای خدمت  این نشان  و  می شود 
مسئولیت ها باید همچون حواله ای از سوی حضرت معصومه )س( باشد 

که نمی توان آن را نادیده گرفت. 
انجام شده در حوزه بهداشت  ارزشمند  اقدامات  به  نماینده مردم قم 
کارگروه  نخستین  تشکیل  اظهار داشت:  و  کرد  اشاره  استان  درمان  و 
اندیشه ورزی مجمع نمایندگان قم در حوزه سلامت، نشان دهنده اهمیت 
این حوزه است؛ ارتقای وضعیت بهداشت و درمان در قم می تواند بسیاری 
از مشکلات استان را کاهش دهد و جایگاه قم را در سطح ملی و بین المللی 
ارتقا بخشد.  روانبخش در پایان با تقدیر از تلاش های مسئولان استان قم، 
تصریح کرد: خادمان مردم باید با نیت خالص و اراده ای قوی در مسیر 
پیروزی جبهه  برای  این خدمت فرصتی  بردارند!  به مردم گام  خدمت 
مقاومت و شکست دشمنان اسلام است و امیدواریم همه مسئولان در این 

مسیر موفق و سربلند باشند.
مسوولان حوزه سلامت استان روحیه خدمت جهادی دارند 

مسوول نهاد نمایندگی ولی فقیه در دانشگاه علوم پزشکی قم نیز گفت: 
خرسندیم که مسوولان حوزه سلامت استان روحیه خدمت جهادی و 
ساده زیستی دارند.  حجت الاسلام والمسلمین سید محمد طاهری افزود: 
امروز در جامعه مدیرانی می خواهیم که مشکلات مردم را درک کنند و برای 

حل آن همت نمایند.
شاخص سلامت در قم مناسب نیست

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی استان قم هم با اشاره به مناسب نبودن 
شاخص سلامت در قم گفت: برای رسیدن به شرایط مطلوب، نیازمند 
کمک تمام دستگاه های استان در بخش های مختلف به ویژه بخش های 

مربوط به سوانح رانندگی و جاده ای هستیم.
علی ابرازه ابراز امیدواری کرد؛ در آینده شاهد پرداخت کارانه و تعرفه 
پرستاری در پایان هر ماه باشیم. مهدی مصری رییس سابق دانشگاه علوم 

پزشکی قم نیز گزارشی از عملکرد ۳۵ ماهه خود ارائه داد.
مدیرکل منابع انسانی وزارت بهداشت، مشاور وزیر بهداشت، معاون 
توسعه مدیریت و منابع دانشگاه علوم پزشکی قم، قائم مقام دانشگاه علوم 
پزشکی قم در دوران کرونا، مدیرعامل شرکت برکت تل ستاد اجرایی فرمان 
حضرت امام )ره(، مدیر عامل مؤسسه سلامت علوی بنیاد مستضعفان 

و… از جمله مسئولیت های دکتر ابرازه بوده است.

با حضور مسئولان ملی و استانی :

رئیس جدید دانشگاه علوم پزشکی قم معارفه شد
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رئیس کمیسیون طلا اتاق اصناف پاسخ داد

اما و اگرها درباره طلای مجازی و فروش 
اینترنتی طلا

رئیس کمیسیون تخصصی طلا، جواهر و نقره اتاق اصناف درباره الزامات 
لازم برای خرید طلا به صورت اینترنتی و نیز طلای مجازی توضیح داد.

امیریان - رئیس کمیسیون تخصصی طلا، جواهر و نقره اتاق اصناف- با 
اشاره به رشد تجارت الکترونیک در کل دنیا اظهار کرد: طلا ارزش فیزیکی 
بالایی دارد و مردم متمایل به سرمایه گذاری در حوزه طلا هستند.   در این 
زمینه تدابیری هم اندیشیده شده است و در حال قانون گذاری و نظارت 
هستیم تا ضوابط خاص دراین خصوص اجرایی شود و در چند روز آینده 

اعلام و ابلاغ می شود.
وی درباره سرمایه گذاری مردمی گفت: پلتفرم هایی وجود دارد که اینماد، 
پروانه کسب و درگاه مجوزها اجازه خریدوفروش را به آن ها داده است؛ ولی 

ما به اتحادیه بسنده نمی کنیم.
رئیس کمیسیون تخصصی طلا، جواهر و نقره اتاق اصناف افزود: طلای 
آب شده باید حتماً سه مجوز فوق را برای فروش در فضای مجازی داشته 
باشد؛ ولی فروشگاه هایی که برای اتحادیه های سراسر کشور فعالیت دارند، 

قادر به فروش مصنوعات طلا و جواهر هستند.
امیریان به رادیو گفت وگو گفت: فروشگاه های فروش اینترنتی مصنوعات، 
قابل اعتماد هستند و فروش طلای آب شده نیز باید سه مجوز موردنظر را 

داشته باشد.
 رئیس کمیسیون تخصصی طلا، جواهر و نقره اتاق اصناف ادامه داد: 
این فروشگاه ها نمایندهایی دارند و طلا باید به صورت حضوری تحویل داده 
شود؛ چون ضوابطی به تازگی ابلاغ شده که تأکید دارد طلا باید فیزیکی 

تحویل داده شده و خالی فروشی جرم محسوب می شود.
 وی افزود: صندوق هایی که طلا در آن فروخته می شود نیز مورد رصد قرار 

می گیرند و اگر طلایی موجود نباشد، صندوق بسته خواهد شد.

یک فعال اقتصادی مطرح کرد:

سه عامل اثرگذار بر ثبات بازار ارز
یک فعال اقتصادی با بیان اینکه بنابراین نرخ ارز در مدت طولانی در 
قیمت های فعلی باقی نمی ماند، تصریح کرد: به نظر می رسد که تغییرات 
نرخ ارز به دلیل افزایش انتظارات شکل گرفته است و بعد از اینکه بحران 
سوریه فروکش کند؛ به طور قطع کاهش یافته و نرخ هم به قیمت های قبلی 

باز می گردد. 
جهانبخش سنجابی شیرازی، دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق 
در گفتگو با ایسنا با اشاره به اینکه نا امنی های سوریه در روزهای اخیر 
موجب شد نوسان بازار ارز در داخل کشور افزایش یابد، گفت: این نوسان 
نرخ ارز در کشور دارای منطق اقتصادی نیست؛ در نتیجه کوتاه مدت و 

موقتی خواهد بود.
وی با بیان اینکه بنابراین نرخ ارز در مدت طولانی در قیمت های فعلی 
باقی نمی ماند، تصریح کرد: به نظر می رسد که تغییرات نرخ ارز به دلیل 
افزایش انتظارات شکل گرفته است و بعد از اینکه بحران سوریه فروکش 
کند؛ به طور قطع کاهش یافته و نرخ هم به قیمت های قبلی باز می گردد. 

اینکه در طول  به  با اشاره  ایران و عراق  بازرگانی  اتاق مشترک  دبیرکل 
یک سال گذشته شاهد حدود ۲0 نوع ریسک سیاسی کم سابقه و حتی 
بی سابقه در منطقه بوده ایم، گفت: با وجود تعداد زیاد التهابات سیاسی، 
نرخ ارز در یک سال گذشته حدود ۲0 درصد افزایش یافته و این در حالی 
است که تورم ۳۵درصدی در اقتصاد حاکم است. این عدم جهش بالای 
ارز در بازار نشان می دهد بانک مرکزی در ثبات بازار عملکرد خوبی داشته 

است.
سنجابی در پایان تاکید کرد: ثبات بازار ارز با وجود تعداد زیاد تنش های 
سیاسی – نظامی ناشی از سه عامل است، اول اینکه نرخی که در بازار شکل 
گرفته تقریبا با اندکی اختلاف نزدیک به نرخ واقعی و تعادلی ارز است، دوم 
اینکه مداخلات به موقع بانک مرکزی مانع از عمیق تر شدن التهاب بازار 
ارز شده است، یعنی بانک مرکزی با ابزارهایی که در اختیار دارد، در زمان 
مناسب و در مدت محدودی شروع به مداخله در بازار ارز می کند، بنابراین 
نقش بانک مرکزی در ثبات بازار ارز بسیار پر رنگ است. در آخر اینکه تاب 
آوری اقتصاد کشور نسبت به سال های گذشته بیشتر شده است و تنش ها 

دیگر اثر آنچنانی بر انتظارات فعالان اقتصادی و بازارهای ما ندارد.

رئیس سازمان بورس:

 گزارشگری مالی فعلی سودمندی
 لازم را ندارد

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: گزارشگری مالی باید برای 
استفاده کنندگان از این گزارش ها سودمندی لازم را داشته باشد که در 

شرایط کنونی فاقد آن است.
حجت اله صیدی رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار روز )یکشنبه، 1۸ 
آذر( در همایش آئین نکوداشت روز حسابدار که در دانشکدگان مدیریت 
دانشگاه تهران برگزار شد، با مروری بر سیر تحولات تاریخی حسابداری در 
دنیا، تغییرات رخ داده در این حوزه را در راستای رسیدن به شفافیت بیشتر 
در گزارشگری برشمرد و افزود: حسابداری با تمام پیشرفت هایی که داشته 
و البته ارزشمند هم هست، هنوز هم در بسیاری از موضوعات با مشکلاتی 
مواجه است. وی افزود: هنوز هم هنگام ثبت برخی اقلام، این سوالات 

مطرح می شود که این قلم، دارایی است یا نه، دارایی جاری است یا ثابت؟
وی با بیان اینکه پیشرفت های دنیای امروز هم مرتب پرسش های جدیدی 
را ایجاد می کند، افزود: برای مثال، هنوز در حوزه رمز ارزها بحث زیادی 
وجود دارد. در حوزه کریپتو هنوز شفاف نمی دانیم چگونه باید دارایی های 
دیجیتال را ارزش گذاری کنیم یا اینکه آن ها را در چه طبقه ای قرار دهیم. 
در خصوص ارزشیابی و نحوه ثبت برندها نیز بحث های جدی مطرح است.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار اظهار کرد: به طور کلی در مورد مقوله 
»ارزش« هنوز در رشته ما بحث های جدی وجود دارد. روی این موضوعات 
زیاد کار شده اما همچنان حسابداران با چالش هایی در این زمینه ها مواجه 
هستند. وی با اشاره به اینکه سودمندی اطلاعات حسابداری موضوع 
مهمی است، گفت: به عنوان کسی که چندین سال است در بازارهای پول 
و سرمایه فعالیت می کنم، سودمندی گزارش های مالی را در حد مطلوب 
نمی بینم. فرآیند گزارشگری مالی ما نهایتاً به گزارش سودمند در حدی که 

لازم است، منجر نمی شود.

وزیر نفت خبر داد

امضای قراردادهای گازی با ارزش بالا در آینده نزدیک

وزیر نفت گفت: به زودی که شاید بخشی از آن قبل از اتمام سال جاری 
باشد، قراردادهایی را با ارزش های بالا به ویژه در حوزه گاز در کشور امضا 
خواهیم کرد و به معنای آن است که می توانیم تولید گاز را در یک زمان  

مشخص در چارچوب قراردادهایی که منعقد می شود، افزایش دهیم.
 محسن پاکنژاد در حاشیه جلسه جی ئی سی اف در جمع خبرنگاران، 
درباره جزییات این قرارداد، اظهار کرد: بخشی از قراردادهای فشارافزایی نیز 
جزو این مجموعه قراردادهایی است که قبل از پایان امسال شاهد امضای 

بخشی از آن خواهیم بود.
وی افزود: طبیعتا بخشی از آن شرکت های داخلی و بخشی دیگر نیز در 

خصوص چگونگی ورود تکنولوژی و فناوری از کشورهای دیگر است.
او با بیان اینکه برای چالش های مربوط به تحریم ها و محدودیت هایی که 
تحریم های ظالمانه بر حوزه صنعت نفت و انرژی ما تا کنون تحمیل کرده 
است راه کاریی برای آن اندیشیده شده است، اینگونه نبوده که در مقابل 
این تحریم ها خودمان را محدود کنیم و تسلیم شویم؛ هرچه قدر پیچیده تر 
باشد، راهکارهایی که اندیشیده خواهد شد از پیچیدگی و هوشمندی لازم 

برخوردار خواهد بود.
وی افزود: آنچه مهم است حضور جمهوری اسلامی ایران به عنوان دومین 
دارنده ذخیره گاز ایران در اینگونه جوامع است که به دنیا اثبات می کند که 

نقش آفرین هستیم.
وی با بیان اینکه از این بابت این اجلاس کمک خواهد کرد به اهدافی که 
دنبال می کنیم، گفت: تبدیل شدن به هاب انرژی در دستور کار دیپلماسی 
انرژی وزارت نفت در دولت چهاردهم قرار دارد و علی رغم محدودیت هایی که 
وجود دارد، بسیار خوشبینیم که به این هدف برسیم و این اجلاس می تواند 

کمک رسان باشد چرا که در موزه بین الملل گفت وگو ایجاد می شود. 
وزیر نفت در پاسخ به این پرسش که آیا با روی کار آمدن دولت جدید در 
ایالات متحده آمریکا، ایران به دلیل شدت گرفتن تحریم ها مجبور خواهد شد 
تولید نفت خود را کاهش دهد، اظهار کرد: افزایش ظرفیت تولید نفت ایران 
هیچ ربطی به ایجاد محدودیت ها یا افزایش آن ندارد، بالا رفتن ظرفیت تولید 
نفت به عنوان یک اصل در دستور کار وزارت نفت دولت چهاردهم خواهد 

بود.
شود،  اعمال  بیشتری  محدودیت های  هرچقدر  اینکه  بیان  با  پاک نژاد 
فرزندان ملت ایران در مجموعه صنعت نفت، از همین حالا، راهکارهایی را 
برای رفع این محدودیت های احتمالی تدارک دیده اند، بنابراین مردم ایران 
نگران این موضوع نباشند، گفت: اعضای این مجمع از روز جمعه در تهران 
حضور یافتند و نشست های کارشناسی در حد هیئت های اجرایی برگزار 

شد.

وی اظهار کرد: روز شنبه هم هیئت های حاضر برای شرکت در این نشست 
از پژوهشگاه صنعت نفت بازدید کردند و از نزدیک با توانایی ها و قابلیت های 

صنعت نفت و گاز ایران آشنا شدند.  
وی با بیان اینکه توانایی ایران در صنعت نفت راهی برای رفتن به سمت 
صادرات فنی و مهندسی است، گفت: در نشست امروز در خصوص مصوبات 
هیئت های اجرای در نشست روزهای گذشته که تا دیروقت ادامه داشت، 

تصمیم گیری و جمع بندی می شود.
گاز،  صادرکننده  کشورهای  مجمع  اعضای  اینکه  بیان  با  نفت  وزیر 
کشورهایی هستند که بخش عمده ای از ذخایر اثبات شده گاز دنیا را در 
اختیار دارند و بخش مهمی از تجارت گاز هم در اختیار این کشورهاست، 
گفت: تصمیم های کشورهایی مانند روسیه، قطر و قبل از همه ایران به عنوان 
دومین دارنده ذخایر گازی دنیا در کنار کشورهایی که به عنوان عضو اصلی 
و عضو ناظر حضور دارند قطعاً در عرصه بین المللی و تجارت گاز تأثیرگذار 

است.  
پاک نژاد با بیان اینکه تا پیش از این از مجمع کشورهای صادرکننده گاز 
به عنوان اوپک گازی یاد می شد، گفت: در واقع مجمع کشورهای صادرکننده 
گاز، همان نقشی را که اجلاس اوپک در تنظیم تأمین نفت خام در دنیا دارد 

می تواند در حوزه گاز داشته باشد.
وی با بیان اینکه از 1۲ عضو اصلی تعدادی از وزرای نفت و انرژی کشورها 
در بیست وششمین نشست وزارتی مجمع کشورهای صادرکننده گاز شرکت 
و نظرات خود را در نشست صبح اعلام کردند، افزود: در تمام موارد به این 
موضوع اشاره شد که گاز به عنوان یک حامل انرژی بسیار مهم تا سال های 

آینده در حوزه انرژی در دنیا نقش آفرینی خواهد کرد.  
وزیر نفت با بیان اینکه این تصور که انرژی های فسیلی در کوتاه مدت نقش 
خود را در تأمین انرژی از دست خواهند داد، دور از انتظار است، گفت: این 
جمع بندی ها مؤثر است و در ادامه این نشست مصوبات جمع بندی شده را 

به نتیجه می رسانیم.  
پاک نژاد با اشاره به اینکه در نشست بعدازظهر مباحثی مطرح می شود که 
یکی از آنها بحث چگونگی تمدید مدت حضور دبیر کل مجمع است، افزود: 
طبق اساسنامه، دبیرکل می تواند دو دوره دو ساله در این جایگاه حضور 
داشته باشد، اما در اجلاس قبل که در مصر برگزار شد، پیشنهاد دو دوره 
سه ساله برای دبیرکل مطرح شد که باید درباره آن تصمیم بگیریم، البته این 

موضوع در ادامه نشست چالشی و جدی خواهد بود.
وی ادامه داد: بقیه موارد که ادامه نشست مطرح خواهد شد به موضوعات 
داخلی، دبیرخانه جی ئی سی اف، بودجه ای که مدنظر است و سهمی که 
کشورهای عضو برای اداره این دبیرخانه باید پرداخت کنند، مربوط می شود.  

به  رمزارزها  شناسایی  پیشنهاد  شدن  مطرح  باوجود 
وزیر  توسط  وثیقه گذرای  قابل  اموال  و  دارایی  عنوان 
کشور  در  پرداخت  ابزار  عنوان  به  ارزها  رمز  اقتصاد، 
قانونی  زمینه های  ایجاد  ونیازمند  نشده اند  شناسایی 
به ویژه در حوزه مالیات است که مسئولیت آن با وزارت 

اقتصاد است.
حوزه  به  بیشتری  توجهات  اخیر  سال های  طی   
رمزارزها و درآمدهای ناشی از فعالیت در این حوزه جلب 
شده است. برهمین اساس نیز شاهد تحرک دولت در 
بخش های مختلف برای قاعده گذاری و نظارت بر این 
سیاست گذاری ها  همچنان  حال  این  با  بوده ایم.  فضا 
دچار خلاهای فراوانی است. به طور مثال یکی از مسائل 

مهم در این زمینه موضوع مالیات است.
به گفته عبدالناصر همتی وزیر اقتصاد، در مدیریت 
اما  است  مهم  ابراز  یک  کوین  بیت  دنیا  در  دارایی 
ریسک های بسیار بالای خاص خود را هم دارد. روند اخیر 
رمزارزها قابل نادیده گرفتن نیست و باید برای تحولات 
آتی آماده باشیم. یکی از ملزومات آماده بودن تشکیل یک 

اتحادیه از سوی فعالان اصلی این حوزه است.
همتی با اشاره به اینکه بایستی ریسک های حوزه رمز 
ارز به صورت شفاف به اطلاع مردم رسانیده شود، گفت: 
آموزش حوزه رمز ارز به مردم باید به یک حوزه مشخص 
مرکزی  بانک  و  اقتصاد  وزارت  بورس،  شود.  سپرده 

می توانند در این حوزه ایفای نقش کنند.
وزیر اقتصاد پیشنهاد کرده است که از ظرفیت رمز ارزها 
به عنوان وثیقه استفاده شود. واقعیت این است که ارز 

دیجیتال قصد فرار از نظارت را دارد و نهادهای نظارتی 
مثل واحدهای مقابله با پولشویی موظف هستند بر این 
به  رمزارزها  برجنبه شناسایی  اگر  کنند.  نظارت  حوزه 

عنوان دارایی که در صحبت های وزیر اقتصاد به آن اشاره 
شد تاکید شود، به این معنا خواهد بود که رمزارزها نیز باید 
به عنوان یک دارایی که ارزش آن متغیر است، قوانین و 
باشند. هر  را داشته  به خود  مالیاتی مخصوص  قواعد 
چند که در حال حاضر همچنان رمزارزها به عنوان ابزار 

پرداخت در کشور به رسمیت شناخته نشده اند.
با این حال اگر قرار بر شناسایی آنها به عنوان دارایی 
در  آنها  خصوص  در  لازم  قانونی  زمینه های  باید  است 
تمامی ابعاد به خصوص مالیات مورد توجه قرار بگیرد. 
خصوص  در  قواعد  و  آیین نامه ها  از  مجموعه ای  البته 
استخراج رمز ارزها ابلاغ شده است. با این حال این موارد 
محدود به حوزه استخراج است و در زمینه خرید و فروش و 
نگهداری رمزارزها از همان قواعد عمومی مالیات بردرآمد 
و یا مالیات بردرآمد اتفاقی استفاده می شود که در بسیاری 
برای شناسایی  این حوزه  نیازهای  از موارد پاسخگوی 
و محاسبه مالیات نیست. با توجه به اینکه پیشنهادات 
وزارت  توسط  مالیات  حوزه  لوایح  و  طرح ها  به  مربوط 
اقتصاد و دارایی به دولت ارائه می شود، بنابراین این انتظار 
وجود دارد تا اگر قرار است رمزارزها به عنوان دارایی قابل 
توثیق و یا ابزاری برای حفظ ارزش پول شناسایی شوند، 
سیاست های مالیاتی شفافی نیز در خصوص آنها در نظر 
گرفته شود. با این حال تاکنون اقدامات مشخصی در این 

زمینه صورت نگرفته است.

بازشدن دریچه جدید اقتصاد دیجیتال

لزوم ساماندهی مالیات رمزارز

معاون اول رئیس جمهور تصویب نامه هیئت وزیران در 
خصوص تعیین سقف فردی تسهیلات طرح ویژه بهسازی 
و نوسازی مسکن در روستاها و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر 

جمعیت را ابلاغ کرد.
 ۴00 به  تومان  میلیون   ۳۵0 از  روستایی  مسکن  وام 
میلیون تومان افزایش یافت و با ابلاغ رسمی این مصوبه از 
سوی معاون اول رئیس جمهور به بانک مرکزی، وزارت راه 

و شهرسازی، بنیاد مسکن و سازمان برنامه و بودجه باید به 
زودی شاهد پرداخت این تسهیلات به متقاضیان باشیم.

مورخ  جلسه  مصوب  تصویب نامه  آذرماه   1۷
0۷/0۹/1۴0۳ هیئت وزیران در خصوص »تعیین سقف 
فردی تسهیلات طرح ویژه بهسازی و نوسازی مسکن در 
روستاها و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت« طی نامه 

شماره توسط معاون اول رئیس جمهور ابلاغ شد.

بر اساس مصوبه هیئت دولت؛ سقف فردی تسهیلات 
و  روستاها  در  مسکن  نوسازی  و  بهسازی  ویژه  طرح 
شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت )سهمیه سال 1۴0۳( 
با رعایت مقررات ملی ساختمان برای حداقل ۲00 هزار 
واحد، مبلغ چهار میلیارد ریال برای دوره مشارکت مدنی 

و فروش اقساطی مجموعاً به مدت بیست سال می باشد.
از جمله شرایط استفاده از این تسهیلات عبارت است 

از؛ عدم استفاده متقاضی از تسهیلات بانکی طرح ویژه 
بهسازی و نوسازی در روستاها و شهرهای زیر ۲۵ هزار 
نفر جمعیت در سنوات گذشته. عدم استفاده متقاضی از 
امکانات دولتی مربوط به تأمین مسکن شامل زمین، واحد 
مسکونی و یا تسهیلات یارانه ای خرید و یا ساخت واحد 
مسکونی در مناطق شهری )استعلام سبز بودن برگه فرم 

ج از سامانه وزارت راه و شهرسازی(.

وام مسکن روستایی ۴۰۰ میلیون تومان شد

در پی تشدید محدودیت های گازی فولادی ها از چند روز گذشته، دبیر 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران ضمن ابراز نگرانی نسبت به محدودیت ها و 
حتی قطعی گاز برخی واحدهای فولادی، نسبت به نحوه برخورد شرکت ملی 
گاز با صنایع فولادی که حتی پاسخ مکاتبات را نمی دهند، خواستار پایبندی 

وزارت نفت به تعهدات خود نسبت به صنعت فولاد شد.
به گزارش ایسنا، ناترازی های موجود در کشور، دیگر بر کسی پوشیده نیست 
و این روزها نُقل تمام مجالس و نشست ها و جلسات اقتصادی کشور شده 
است؛ ناترازی  انرژی یکی از مهمترین ناترازی های جدی است که تولید کشور 
را با اختلال جدی روبه رو کرده است؛ پس از آنکه صنایع و واحدهای تولیدی 
)علی الخصوص فولادی ها و سیمانی ها( امسال با محدودیت شدید برق در 
مدت زمان طولانی تر نسبت به سنوات گذشته مواجه بودند، محدودیت های 

گازی نیز بسیار زودتر از هر ساله اعمال شد و به شدت دست و پای صنعتگران 
فولادی و سیمانی را بست.

متاسفانه در سال جاری محدودیت های گازی صنعت فولاد به ویژه برای 
کارخانه های تولیدکننده آهن اسفنجی، بسیار زودتر از موعد و از مهرماه 
آغاز شد؛ بطوریکه از محدودیت ۲0 درصدی در نیمه مهرماه به کاهش ۴0 
درصدی تامین گاز در کارخانه های بزرگ آهن و فولاد کشور در نیمه آبان 
ماه رسیده ایم و اکنون طی چند روز گذشته، محدودیت های گاز و البته برق 

فولادسازان تشدید شده است.
 فولادی ها تنها ۵ درصد از گاز کشور را مصرف می کنند 

در پی تشدید این محدودیت ها، طبق آنچه که انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران خواستار اطلاع رسانی شده است، سید رسول خلیفه سلطانی- دبیر 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران- با اعلام اینکه از چند روز گذشته این 
محدودیت ها تشدید شده، یادآور شد: زمانیکه رئیس جمهور در گفت وگوی 
زنده با مردم بر لزوم کاهش محدودیت ها بر صنایع تاکید می کند، از وزارت 
نفت نیز انتظار داریم در همین راستا عمل کند و به تعهدات خود در قبال 

تامین گاز صنایع فولاد پایبند باشد.
وی افزود: صنعت فولاد تنها پنج درصد از گاز کشور را مصرف می کند، اما 
همین میزان هم متاسفانه تامین نمی شود؛ طی چند روز اخیر حتی شاهد 
قطع گاز برخی کارخانه ها نیز بوده ایم! این در حالی است که اگر فولادسازان 

بتوانند تولید کرده و درآمد داشته باشند، این توان را خواهند داشت که در 
و  ذخیره سازی  گازی،  میادین  جمله  از  کشور  انرژی  حوزه  توسعه  مسیر 

بهینه سازی الگوی مصارف خانگی نیز نقش موثری ایفا کنند.
برای تامین گاز اعلام آمادگی کرده ایم؛ اما شرکت ملی گاز حتی پاسخ 

نامه ما را نمی دهد!
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران ضمن انتقاد از نحوه برخورد شرکت 
ملی گاز با صنایع فولادی گفت: بیش از دو ماه است که برای یاری دولت در 
خصوص تامین گاز صنعت فولاد اعلام آمادگی کرده ایم و از شرکت ملی گاز 
خواسته ایم با برگزاری جلساتی، برنامه کارشناسی مشترک بین وزارتخانه های 
برق  و  گاز  تامین  خصوص  در  انجمن  این  مشارکت  و  صمت  نیرو،  نفت، 
تولیدکنندگان زنجیره فولاد تهیه شود اما شرکت ملی گاز حتی پاسخ مکاتبه 

ما را هم نداده است!
خلیفه سلطانی در مقابل، پیگیری های مجدانه وزارت صمت برای تامین 
انرژی مورد نیاز واحدهای تولیدی را مورد تقدیر قرار داد و تصریح کرد: ضمن 
اینکه محدودیت های ملی کشور در حوزه انرژی را درک می کنیم اما در عین 
حال از وزارت نفت هم انتظار داریم به صورتجلسه های توافق شده خود 
با وزارت صمت که همین محدودیت ها را هم در نظر گرفته، متعهد باشد و 
سهمیه گاز مورد نیاز فولادسازان را  تامین کند. اگر صنعت نتواند تولید کند، 

در نهایت اقتصاد ملی و مردم کشور متضرر خواهند شد.

دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران خواستار شد

وزارت نفت به تعهدات گازی خود در قبال فولادسازان عمل کند
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طوفان سپاهان در رفسنجان؛ 

کارترون برای لیگ خط و نشان کشید

 تیم فوتبال سپاهان در هفته یازدهم لیگ برتر فوتبال برابر مس رفسنجان به 
پیروزی رسید و به صدر جدول صعود کرد.

در هفته یازدهم لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور)جام خلیج فارس(، 
تیم های مس رفسنجان و سپاهان از ساعت 1۷:۳0 دقیقه روز یکشنبه در 

ورزشگاه شهدای مس به مصاف هم رفتند.
موعود بنیادی فرد با کمک های علیرضا ایلدروم و امیرمحمد داودزاده قضاوت 

این مسابقه را بر عهده داشتند.
سپاهان که در چهار بازی اخیر، روند یک برد و یک مساوی را ثبت کرده 
است. در این بازی خارج از خانه به دنبال کسب برد و رسیدن به صدر جدول 
بود. در سوی دیگر مس رفسنجان که با مسعود شجاعی نیز نتوانسته در فصل 
جاری از بحران و انتهای جدول جدا شود، به دنبال کسب امتیاز در این بازی 

خانگی بود تا از جمع تیم های ته جدولی فاصله بگیرد.
کرد  آغاز  را  هجومی  مسابقه  خانه،  از  خارج  در  بازی  وجود  با  سپاهان 
و در دقایق ۴، 1۲ و ۲۴ تا آستانه باز کردن دروازه مس هم پیش رفت اما با 
واکنش های حامد لک، توپی از خط دروازه  رفسنجانی ها عبور نکرد. سرانجام 
در دقیقه ۴0 بود که حملات سپاهان نتیجه داد و زردپوشان اصفهانی روی 
یک ضد حمله توسط رضا شکاری توانستند به گل اول برسند. ضربه مهدی 
لیموچی پس از برخورد به تیر دروازه جلوی شکاری قرار گرفت و او هم با یک 

تک ضربه، سپاهان را یک بر صفر جلو انداخت.
مس رفسنجان در دقایق تلف شده نیمه اول می توانست بازی را به تساوی 
بکشاند اما ضربه عیسی مرادی را پیام نیازمند با یک واکنش دیدنی دفع کرد تا 

نیمه اول با برتری سپاهان، به پایان برسد.
سپاهان برای افزایش گل های زده و ایجاد یک حاشیه امنیت، نیمه دوم را 
هم هجومی آغاز کرد و در دقیقه ۴۷، امین حزباوی با یک ضربه سر توانست 
تازه وارد  پاتریس کارترون، سرمربی  تا خیال  به گل دوم برساند  را  سپاهان 
سپاهان از پیروزی و کسب سه امتیاز راحت تر شود. در ادامه باز هم سپاهان 
تیم برتر زمین بود و مس با وجود بازی در خانه توان تحت فشارگذاشتن 

زردپوشان را برای جبران گل های خورده نداشت.
در دقیقه ۷۷، لیموچی با فرار از جناح چپ، محمدمهدی مهدوی را با یک 
پاس عرضی در محوطه جریمه صاحب توپ کرد و این بازیکن هم با یک بغل 

پا، سومین گل سپاهان را ثبت کرد.
در نهایت سپاهان موفق شد با نتیجه سه بر صفر مس رفسنجان را شکست 
دهد و با یک بازی بیشتر نسبت به تراکتور و ۲۴ امتیاز به صدر جدول برگردد. 
مس رفسنجان هم با ۹ امتیاز در رده پانزدهم و یکی مانده به آخر جدول باقی 

ماند.

مهدی تارتار: 

می توانیم شکست تراکتور را تکرار کنیم و 
به صف مدعیان اضافه شویم

به صف  تراکتور  با شکست  سرمربی گل گهر سیرجان گفت: می توانیم 
مدعیان اضافه شویم.

مهدی تارتار درخصوص بازی فردا مقابل تراکتور، اظهار داشت: بازی فردا 
برای هر دو تیم می تواند بسیار سخت باشد چون حدود ۲ هفته پیش با هم 

بازی کردند و شناخت خوبی از هم دارند.
وی افزود: باید با تمرکز بالا بازی کنیم. تراکتور تیم بسیار قدرتمندی است. 
این را در لیگ امسال و مسابقات آسیایی نشان داده ولی یکبار توانستیم این 

تیم را در شهر خودش و با حضور هوادارانش شکست بدهیم.
سرمربی گل گهر ادامه داد: می توانیم این کار را تکرار کنیم اگر مثل بازی 
قبل کم اشتباه باشیم. باید با  تمرکز بالا بازی کنیم، نقاط قوت حریف را 

پوشش بدهیم و از نقاط ضعف شان استفاده کنیم.
مصدوم  بازیکن  کرد:  عنوان  تیمش،  محرومان  و  مصدومان  درمورد  وی 
ما علیرضا کاظمی است که ان شاالله زودتر به جمع مان آضافه شود. او یک  

جراحی داشت. محروم هم نداریم.
تارتار درخصوص تفاوت شرایط جام حذفی و لیگ برتر، گفت: جام حذفی 
بازیکنان  آن ها  آوردیم.  دست  به  هم  از  خوبی  شناخت  ولی  می کند  فرق 
بین المللی دارند ولی تیم ما هم پر از ستاره است. از تک تک بازیکنان راضی 
هستیم. مقابل آلومینیوم هم با اینکه مساوی شدیم ولی بازی خوبی را انجام 

دادیم. ان شاالله با بردن تراکتور می توانیم به صف مدعیان اضافه شویم.
اظهار  ورزشگاه،  در  حضور  برای  گل گهر  هواداران  از  دعوت  درمورد  وی 
داشت: از هواداران خانم و آقا که همیشه یار و یاور ما در شهرمان سیرجان 
بودند، تشکر می کنم. از آن ها می خواهم فردا ما را تنها نگذارند تا بچه های ما با 

انگیزه بیشتری بازی کنند.

کوجو پنج شنبه در تهران
 پول رضایتنامه در ۲ قسط پرداخت می شود

بازیکن مورد نظر استقلال بامداد پنج شنبه به تهران سفر خواهد کرد.
جوئل کوجو بازیکن اهل قرقیزستان برای مذاکره با استقلال بامداد روز 
پنج شنبه به تهران سفر می کند. کوجو یکی از بازیکنانی است که استقلال به 
دنبال جذب او است و برای به خدمت گرفتنش باید ۳00 هزار دلار به باشگاه 
دینامو سمرقند پرداخت کند. بر اساس اطلاعاتی که در اختیار خبرنگار ایسنا 
قرار گرفته است در مذاکراتی که استقلال با دینامو داشته قرار شده پول 

رضایت نامه این بازیکن در ۲ قسط به این باشگاه پرداخت شود.

به بهانه درخشش قائدی؛

 یا حبیبی یا »مهدی«
درخشش مهدی قائدی در لیگ فوتبال امارات و ترکیب اتحاد کلبا این روزها 

سوژه رسانه ها شده است.
مهدی قائدی مهاجم جوان تیم ملی فوتبال کشورمان این روزها در ترکیب 

تیم فوتبال اتحاد کلبا روزهای درخشانی را سپری می کند.
مهدی قائدی که هم از نظر سنی و تجربه به مرز پختگی رسیده است در ۲۶ 

سالگی یکی از امیدهای اصلی تیم ملی در مسابقات به شمار می رود.
گل زیبای او در دیدار شب گذشته اتحاد کلبا مقابل الجزیره که با دبل لایی 
همراه شد تا گزارشگر بازی را به وجد آورد، موید درخشش او در خط آتش این 
تیم اماراتی است. در روزهایی که نقدهای جدی از پیر بودن ترکیب تیم ملی 
می شود، درخشش ستاره هایی جوان مثل قائدی امیدهای زیادی را برای 
فوتبال کشورمان به همراه دارد. آنجا که باید به همراه گزارشگر بازی عرب زبان 

همراه شد و گفت: یا حبیبی یا »مهدی«.

تهران- ایرنا- پیتسو موسیمانه، استقلال را به شرایط ایده آل رسانده و با نتایج 
درخشان، تبدیل به مهره ای محبوب میان هواداران تبدیل شده است. مردی 
که حالا لقب »رئیس« را از طرفداران دو آتشه استقلال گرفته؛ هوادارانی که 

معتقدند تیم شان با این سرمربی روزهای فوق العاده ای را تجربه خواهد کرد.
به گزارش ایرنا، وقتی یک تیم وارد بحران می شود، در کسب نتیجه مستأصل 
می ماند و به قول فوتبالی ها رنگ پیروزی و موفقیت را نمی بیند، تغییر سرمربی 
دم دستی ترین اقدامِ ممکن است. سرمربی جدید اما معجزه نمی کند و در 
راهکاری که  تنها  را حل کند؛  تمام مشکلات فنی  قادر نیست  کوتاه مدت 
می اندیشد، ورود به بحث روحی و روانی بازیکنان و حل ایرادهای اغلب غیرفنی 

است.
شبیهِ این کار را پیتسو موسیمانه در استقلال انجام داد. او تیمی را تحویل 
گرفت که از ذوب آهن در تهران ۳ گل دریافت کرده بود. تیمی در هم ریخته و 
به لحظ روحی آشفته که مشکلات انگیزشی اش به ایرادهای فنی می چربید؛ 

وگرنه ضعیف ترین استقلالِ تاریخ هم مقابل ذوب آهن اینگونه درمانده و ناتوان 
ظاهر نشده بود. استقلال بعد از جدایی جواد نکونام و پایان دوران سرمربیگری 
با پیتسو موسیمانه به شرایط ایده آل گذشته  موقت سهراب بختیاری زاده، 
بازگشته است. این تیم، هم در لیگ نخبگان آسیا و هم در لیگ برتر رفته رفته به 
روزهای اوج خود رسیده و نشان داده که جذب یک سرمربی مجرب تا چه حد 

می تواند کارساز باشد.
این وسط فعالیت مهمی که موسیمانه انجام داده، بیشتر روحی است تا فنی. 
او حدود ۵0 روز قبل و در اولین حضور خود در تمرین استقلال، خطاب به 
بازیکنان گفت : خوب نیست تیمی با افتخارات استقلال، این نتایج را کسب 
کند. شما دو ستاره روی پیراهن خود دارید و باید در زمین از آن محافظت کنید. 
در آسیا برای تیم شما احترام بسیاری قائلند؛ شما هم باید قدر این احترام را در 
زمین بدانید و نتایج بهتری کسب کنید. یک تیم وقتی موفق می شود که بعد از 
گلزنی، بازیکنان ذخیره خوشحال تر از آن هایی باشند که در زمین حضور دارند. 

هر زمان که به این شرایط رسیدیم، شک نکنید که تیم موفقی خواهیم بود.
همین چند جمله کافی بود که استقلال از این رو به آن رو شود. جدای از 
مسائل فنی و تغییرات در ترکیب این تیم که با ورود چند جوان نظیر مجتبی 
بود،  همراه  ترکیب  به  صادقی  امیرعلی  و  زمانی  ابوالفضل  هاشمی نسب، 
موسیمانه به لحاظ روحی هم توانسته تأثیر شگرفی روی بازیکنان استقلال 
بگذارد. تأثیری که نمونه آن را مقابل فولاد و بخصوص در نیمه اول شاهد بودیم.
همانطور که موسیمانه گفته بود، راز موفقیت یک تیم، همدلی میان بازیکنان 
اصلی و ذخیره است. کافی است به شادی بازیکنان ذخیره استقلال، بعد از 
گلزنی رافائل سیلوا یا امیرعلی صادقی مقابل فولاد نگاهی بیندازید. آنقدر که 
نیمکت نشین ها خوشحال بودند و به هوا می پریدند، این تصور به وجود آمد که 

گویی یکی از آن ها دروازه فولاد را باز کرده است.
شاید زود باشد که از موسیمانه به عنوان ناجی استقلال یاد کنیم اما مرد 
پر افتخار آفریقایی نشان داده که بیشتر از اینکه یک تئوریسین فنی باشد، 
روانشناسی خبره است. کجا می توانید یک مربی پیدا کنید که حسین حسینی 
را از دروازه بانی پر اشتباه به گلری تبدیل کند که با سیوهایش استقلال را به بازی 
بر می گرداند و از شکست یا تساوی نجات می دهد. یا جلال الدین ماشاریپوف 
که در بازی های اخیر، همان درخششی را به نمایش گذاشته که از او انتظار 
می رفت. خط دفاع استقلال هم دیگر شکننده نیست و به ثبات رسیده. ثباتی 

که مرهون تفکرات کادر فنی جدید استقلال است.
این ها نتیجه عملکرد فنی و روحی موسیمانه است. او در خروج استقلال 
از بحران نقش اساسی را ایفا کرده و حالا می بینیم که تیم او در ۴ بازی اخیر 
شکستی را تجربه نکرده، ۵ گل زده و تنها ۲ گل دریافت کرده است. معجزه 
موسیمانه در کوتاه مدت، استقلال را به شرایطی رسانده که حالا هم در لیگ 
نخبگان آسیا شانس بالایی برای صعود دارد و هم به جدول لیگ برتر برگشته و 

برای مدعیان قد علم کرده است.
هواداران استقلال، موسیمانه را با کلمه »رئیس« صدا می زنند. آن ها رضایت 
کاملی از عملکرد موسیمانه دارند و البته اغلب پیشکسوتان هم معتقدند 
او ناجی استقلال است و می تواند این تیم را به شرایط مطلوب برساند. فقط 
می ماند جذب چند بازیکن جدید و رفع ایرادهای کوچک فنی که گویا در 
دستور کار موسیمانه و باشگاه استقلال قرار دارد. بنابراین راه دوری نمی رویم، 
اگر به آینده استقلال خوشبین باشیم. تیمی که حالا فقط یک »رئیس« دارد، 

نه چند پادشاه که در اقلیمِ استقلال نمی گنجیدند.

معجزه موسیمانه در ۵۰ روز؛

 استقلال حالا فقط یک »رئیس« دارد

گذشته،  فصول  برخلاف  پرسپولیس  فوتبال  تیم 
روحیه جنگندگی و میل به موفقیت و پیروزی را ندارد و 
همین موضوع باعث شده تا هواداران این تیم به آینده 

قرمزها خوشبین نباشند.
در هفته یازدهم رقابت های لیگ برتر خلیج فارس، 
پرسپولیس در شرایطی که می توانست با برتری برابر 
برابر  در  اما  شود  لیگ  صدرنشین  مازندران  نساجی 
قعرنشین لیگ شکست خورد تا ببرهای مازندران به 

نخستین پیروزی این فصل خود دست پیدا کنند.
پرسپولیس بازی را با حملات فراوان آغاز کرد و اگر 
بیشتری  دقت  نهایی  ضربات  در  تیم  این  بازیکنان 
 ۳0 دقیقه  از  قبل  تا  قرمزها  می دادند،  خرج  به 
می توانستند حداقل ۲ بار دروازه نساجی را باز کنند. 
گل  رسیدن  ثمر  به  از  بعد  دیدار،  این  عجیب  نکته 

نساجی به وجود آمد.
در دقیقه ۲۵ بازی شاگردان ساکت الهامی سرمربی 
و  سهرابیان  آرمین  ارسال  با  مازندران،  نساجی  تیم 
جایگیری کوین یامگا روی تک موقعیت خود موفق 
شدند دروازه مدافع عنوان قهرمانی را باز کرده و ۶۵ 
دقیقه از این تک گل محافظت کرده و در نهایت به 

اولین پیروزی فصل خود برسند.
اسپانیایی؛  مرد  با  قرمزها  ناامیدکننده  وضعیت 

پرسپولیس گاریدو بدون برنامه و سردرگم
بعد از گل نساجی روند بازی پرسپولیس به شدت 
تغییر کرد. این تیم که قبل از باز شدن دروازه خود بارها 

و بارها فرصت داشت دروازه نساجی را باز کند، بعد 
از گل دچار افت شدیدی شد و انگار توان رسیدن به 
دروازه حریف و جبران گل خورده را نداشت؛ اتفاقی که 
بعد از باز شدن دروازه این تیم مقابل الشرطه عراق نیز 

رخ داد و سرخ پوشان سر در گم بودند.
شاگردان  داشت.  ادامه  نیز  دوم  نیمه  در  روند  این 
خوان کارلوس گاریدو که به دنبال جبران گل خورده 

بودند باز هم هیچ برنامه خاصی برای رسیدن به دروازه 
نساجی نداشتند و تنها برخی اوقات روی ارسال ها و 
حرکات انفرادی موقعیت ایجاد کردند که در نهایت با 
بی دقتی در ضربات پایانی این موقعیت ها از دست 

می رفت.
نفره  ده  و  دقیقه ۷۴  در  مرکل  الکساندر  اخراج  با 
شدن نساجی و با توجه به عقب کشیدن این تیم در 

الهامی،  بازی بسته شاگردان ساکت  و  خط دفاعی 
پرسپولیس فرصت داشت با یک یار بیشتر نتیجه را 
نیز  فرصت  این  از  گاریدو  شاگردان  اما  کند  جبران 
استفاده نکردند تا دومین شکست فصل را متحمل 

شوند.
چیزی که مشخص است این است که پرسپولیسِ 
افتادن  عقب  زمان  در  برنامه ای  هیچ  گاریدو  نسخه 
ندارد. این تیم بعد از دریافت گل به شدت دچار افت 
مرور خاطرات  با  بازی می کند.  درگم  و سر  می شود 
فصل گذشته پرسپولیس می توان فهمید قرمزها در 
این فصل طراوت و روحیه جنگندگی فصل گذشته را 

ندارند.
هنوز کامبک جذاب سرخ پوشان در بازی با استقلال 
خوزستان در حالی که سه بر صفر از حریف عقب بودند 
از یاد هواداران نرفته است؛ بازی ای که پرسپولیس را 
به صدر رساند. فصل گذشته بازی با نساجی نیز یکی 
از دیدارهای سرنوشت ساز این تیم در مسیر قهرمانی 
بود. در حالی که بازی با نتیجه مساوی پیش می رفت ، 
ورزشگاه شهید  در  کار  تا  اخراج شد  رفیعی  سروش 
وطنی قائمشهر سخت شود اما سرخ پوشان با همان 
روحیه جنگندگی و میل به پیروزی موفق شدند در 
قائمشهر با یک یار کمتر نساجی را شکست دهند؛ 
تیمی که حالا با یک یار کمتر از برد آن عاجز هستند 
موفقیت  به  نمی توان  روند  این  با  می رسد  نظر  به  و 

پرسپولیس در این فصل امیدوار بود.

وضعیت ناامیدکننده قرمزها با مرد اسپانیایی؛ 

پرسپولیس گاریدو بدون برنامه و سردرگم

آرزوی نابغه ایرانی، دیدن کریس رونالدو ابرستاره فوتبال 
است.

 بنیامین فرجی، پدیده 1۴ ساله تنیس روی میز ایران که 
در رقابتهای قهرمانی آسیا موفق به شکست نفر شماره یک 
جهان از چین شدف در گفتگویی مفصل به نکات جاالبی 

اشاره کرده است.
سربلند  و  ایران  به  فکر  گفت:  ملی  تیم  درباره  فرجی 

کردن کشورم و مردمش به من انگیزه زیادی برای تلاش 
بیشتر می دهد. از این تلاش و انگیزه ای که بابت آن دارم 
هر  به  رسیدن  برای  جان ودل  با  واقعاً  و  می برم  لذت  هم 
نتیجه ای می جنگم به این امید که باعث خوشحالی مردم 

و بزرگ شدن کشورم شوم.
وی از پیشنهادات خارجی اش نیز پرده برداشت: بعد از 
مسابقات قهرمانی آسیا و شکستی که به نفر اول رنکینگ 

بازی  برای  زیادی  پیشنهادهای  کردم،  تحمیل  جهانی 
داشتم. از آمریکا، فرانسه و آلمان پیشنهاد بازی گرفتم؛ اما 
با مشورت رئیس فدراسیون، مربی و پدرم تصمیم گرفتم به 
آلمان بروم. آرزوی نابغه ایران دیدن ستاره فوتبال است: از 
حالا به فکر المپیک لس آنجلس هستم و اینکه بتوانم برای 
آن سهمیه بگیرم. خودم را در المپیک ۲0۲۸ تصور می کنم. 

دیگر آرزویم هم ملاقات با کریستیانو رونالدو است.

آرزوی خاص نابغه ایرانی؛ 

می خواهم کریستیانو رونالدو را ببینم!

رئیس کمیته توسعه و پیشرفت فدراسیون فوتبال، گفت: اختلاف کانون 
مربیان فوتبال باید تمام شود، چراکه نمی خواهیم مقابل هم قرار بگیریم.

مجید جلالی در آیین رونمایی از مستند سیدحسن بزاز، اظهار داشت: جوانان 
نیاز به الگو دارند و این الگوها سبب شکل گیری روش زندگی و شخصیت رفتاری 
و اخلاقی آنها می شود و ما حتما باید از بزرگان اخلاق در ورزش و پهلوانانی که 
بعد پهلوانی بر قهرمانی آنها می چربد، الگوسازی کنیم. واقعا الگوسازی آنها 
می تواند نسبت به اخلاق مداری در جامعه ورش کمک کند. از سردار باران 

چشمه برای این برنامه ها و فرهنگ سازی در حوزه ورزش تشکر می کنم.
وی افزود: انجام این برنامه ها کم است. ما در تمام رشته ها بزرگان را داریم و 
باید نام آنها زنده بماند. باید مستند زندگی آنها را استخراج کنیم و در همایش ها 
رونمایی شود. این مستندها در رسانه ها باید منتشر شود تا فضای زندگی را 
جهت گیری کنیم. متاسفانه واقع نگاری نمی کنیم و برای برای بچه های ما به 
اشتباه واقع سازی می شود والگوهای اشتباهی دارند. برای الگوسازی درست 

باید این برنامه ها را بیشتر داشته باشیم.
جلالی درباره اختلافات اخیر بین اعضای ۲ کانون مربیان فوتبال ایران، اظهار 
داشت: کانون مربیان از سال 1۳۸۲ ثبت شده و شروع به فعالیت کرد. حدود 
1۴ سال به اتفاق همه دوستانی که بدون هیچ چشم داشتی زحمت می کشیدند 
وار را پیش بردیم. این کانون مربیان تثبیت و شناخته شد. هرساله همایش 

مربیان می گرفتیم و هر هفته در تهران تالار گفت وگو داشتیم.
وی افزود: تا سال 1۳۹۵ یا 1۳۹۶ به خاطر برخی مسائل که در کانون پیش 
آمد، خودم را کنار کشیدم. ۶_۵ سال کنار بودم اما وقتی به یک مراسم رفتیم 

دیدیم خیلی اختلاف وجود دارد. فهمیدیم عده ای سمت اتاق بازرگانی رفته و از 
آنجا مجوز گرفته اند. درحالیکه اعتقاد داشتیم کانون مربیان یک کانون صنفی، 
فرهنگی و آموزشی است و برای آن فقط باید از وزارت کشور مجوز گرفت . این 
کار را درست نمی دانستیم اما دوستان اعتقاد دارند کارشان قانونی است.رئیس 
یکی از کانون مربیان توضیح داد: با حضور نمایندگان وزارت کشور انتخابات 
خود را برگزار کردیم و در حال دریافت مجوز هستیم. فعالیت های خود را انجام 
می دهیم. اینکه کدام یک از این ۲ نهادی که اسمشان کانون مربیان است، 
می توانند درست یا نادرست باشند، از نظر من اشخاصی که این ۲ بخش را اداره 
می کنند فوتبالی و کاملا قابل احترام هستند. افراد بزرگی هستند که سال ها در 
فوتبال زحمت کشیده اند. باید برای پی بردن به اینکه مسیر کدام یک قانونی 

است، باید خود وزارت کشور اعلام نظر کند.
جلالی درباره اینکه پس از انتخاب خوان کارلوس گاریدو به عنوان مربی برتر 
آبان ماه، کانون مربیان تحت مدیریت بیژن ذوالفقارنسب بیانیه ای منتشر کرد 
که منجر به واکنش خودش شد و آیا قرار است شکایتی صورت بگیرد، گفت: 
اصلا دوست نداریم وارد این فضا شویم. همه افراد آن طرف برای ما قابل احترام 
هستند. دلمان می خواهد با برگزاری یک نشست مسائل بررسی شده و یک 
نهاد بالاتر حکمیت کند تا موضوع حل شود. هر ۲ از جامعه مربیان هستند و 

نمی خواهیم مقابل هم بایستیم.
وی درباره اینکه تاکنون جلسه ای با بیژن ذوالفقارنسب برگزار کرده است، 
گفت: یک بار از آن طرف دعوت کردم. ذوالفقارنسب، حمید درخشان، حسین 
شمس، محمد مومنی و... آمدند و صحبت کردیم. قرار شد موضوع را حل کنیم 

اما آنها دیگر برای ادامه جلسات نیامدند. بار دیگر می خواهم بیایند تا با هم 
صحبت کنیم. این کانون های مربیان برای هیچکس منفعت مالی ندارد اما به 
خاطر فوتبال می خواهم با هم به جمع بندی برسیم زیرا این حالت قطعا به سود 

هیچ یک از طرفین نیست.
رئیس کمیته فنی فدراسیون درپاسخ به اینکه آیا این اختلافات دلیلی نشده که 
کانون مربیان نماینده ای در مجمع فدراسیون نداشته باشد، گفت: قطعا همین 
طور است . وقتی ۲ تکه شوید، زور و نفوذتان کم می شود. حتما باید این موضوع 
به شکلی فیصله پیدا کند. فقط هم با گفت وگو و نشست این کار انجام می شود.
کرد:  عنوان  امید،  ملی  تیم  سرمربیگری  وضعیت  آخرین  درمورد  جلالی 
شاید بیش از یک ماه است جلسه کمیته فنی را برگزار نمی کنیم درحالیکه 
هفته ای برگزار می شد. آن هم به این دلیل که در ابتدا باید جایگاه کمیته فنی 
از طرف فدراسیون مشخص شود. اگر یک بخش تخصصی است که می تواند 
دیدگاه های خودش را بگوید باید معلوم شود که نظراتش جایی به حساب می آید 
یا خیر؟ پس از مشخص شدن جایگاه کمیته فنی، سایر مسئولیت ها را انجام 
می دهیم. وی درپاسخ به این سوال که آیا برای سرمربیگری تیم امید روی گزینه 
خاصی به جمع بندی رسیده اند، توضیح داد: بله  اما اسم نمی برم. حتی برای 
تیم نونهالان، نوجوانان بانوان، جوانان دختر، تیم های زیر 11،1۲،1۳ و 1۴ 
سال پسران هم گزینه های خود را مشخص کرده ایم. می گویند از نظر اساسنامه 
کمیته فنی نباید کار انتخاب داشته باشد. اگر این کمیته چنین کاری ندارد، 
را  فنی  اختیارات کمیته  باید حدود  فدراسیون  ندارد.  دلیلی  مدیریتش هم 

مشخص کند.

مجید جلالی:

 اختلاف کانون مربیان فوتبال باید تمام شود
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سفیر ایران در سوریه :

ارتش و مردم سوریه بعد از سقوط حمص  در هیچ کجا مقاومت نکردند
سفیر ایران در سوریه گفت: از بعد از سقوط حمص ارتش سوریه در هیچ کجا 
نه تنها مقاومت نکرد بلکه مردم هم مقاومت نکردند و به این نتیجه رسیدند که 

شرایط رو به طور مسالمت آمیز به اصطلاح به خودشان واگذار بکنند.
حسین اکبری عصرروز یکشنبه 1۸ آذر در گفت وگو با برنامه میدان شبکه خبر 
اظهارداشت: درشنبه شب گذشته هیئت دولت سوریه تشکیل جلسه داد و 
تصمیم گرفت که هیچ مقاومتی در پایتخت صورت نگیرد بلکه به صورت رسمی 
کل دولت و حکومت و بخش های مختلف را واگذار کنند و این را طی بیانیه ای که 

نخست وزیر اعلام کرد به اطلاع مردم و در واقع نیروهای مسلح رساند.
وی با بیان اینکه حرکتی که شروع شد بعد از سقوط حلب قابل پیش بینی 
بود،  گفت: بعد از ظهر بود که نیروهای مسلحی که از سمت شمال وارد شدند. 
همکاران من هم تا 11 شب در دمشق بودند و سفارت را ترک کردند و بعضی از 

آنها شاید بامداد از مرز سوریه خارج شدند.
سفارت ایران در دمشق مورد تعرض واقع شد و آسیب دید

سفیر ایران در سوریه تصریح کرد: تقریباً هیچ یک از همکاران ما از دستگاه های 
مختلف جمهوری اسلامی آنجا حضور نداشتند و اقدامات لازم و تدابیر لازم 
پیش بینی شده بود. سفارت جمهوری اسلامی ایران امروز مورد تعرض واقع شد 

و آسیب دید و این برخلاف قوانین بین المللی است.
اکبری افزود: از بعد از سقوط حمص ارتش سوریه در هیچ کجا نه تنها مقاومت 
نکرد بلکه مردم هم مقاومت نکردند و به این نتیجه رسیدند که به هر حال باید 

شرایط رو به طور مسالمت آمیز به اصطلاح به خودشان واگذار بکنند.
وی با بیان اینکه جرم بشار اسد این بود که در جبهه و محور مقاومت بود، ادامه 
داد: الان در واقع یک جریان در سوریه نیست، در دل این جریان های متعددی 
وجود دارد که بعضاً افراد تند و افراطی هستند. البته اینها با داعش متفاوت اند و 
مثل داعش نیستند قطعاً چون با داعش هم در دوران گذشته می جنگیدند و با 

هم اختلافات فکری و فقهی دارند.
سفیر ایران در سوریه تصریح کرد: این افراد وقتی مستقر بشوند و کشور را به 
دست بگیرند طبیعتاً به عنوان کسانی که صاحبان این سرزمین هستند میتوانند 

برای همسایه های پیرامونی سوریه تهدید جدی هم باشند.
اکبری: وضعیت فعلی صف بندی پیچیده ای میان نیروهای شمال و جنوب 
ایجاد کرده که می تواند به میدان درگیری میان برخی کشورهای اسلامی و عربی 

با ترکیه بدل شود.
وضعیت جدید در سوریه برای رژیم صهیونیستی بدون خطر نیست

وی بیان کرد: رژیم صهیونیستی در حال حاضر اظهار خرسندی می کند از 
اینکه توانسته است یکی از دشمنان یا دشمنان خود را حذف کند و این اقدام 
را به عنوان یک امتیاز در شرایط بحرانی کنونی، خصوصاً توسط شخص بنیامین 
نتانیاهو، مطرح می کند. او می خواهد این موفقیت را به نام خود ثبت کرده و 

نشان دهد که در پشت این حادثه، اقدامی بزرگ انجام داده است.
سفیر ایران در سوریه افزود: با این حال، نگرانی مضاعفی نیز وجود دارد، اگر 
این نیروها در منطقه مستقر شوند و قدرت یابند، قطعاً می توانند تهدیدی جدی 
و مضاعف علیه رژیم صهیونیستی باشند. به همین دلیل، این رژیم اقدامات 

پیشگیرانه ای را در دستور کار خود قرار داده است.
اکبری گفت: در عین حال، خود رژیم نیز اذعان دارد که این وضعیت، هرچند 
فرصتی برای آن ها فراهم کرده است، اما بدون خطر نیست. دلیل این نگرانی آن 
است که مشخص نیست این جریان ها به زودی بتوانند در سوریه یک حکومت 

مرکزی مقتدر و منضبط ایجاد کنند.
وی بیان کرد: علاوه بر این، تنوع جریان ها و طیف های مختلف، از نظر فکری، 
قومیتی و حضور اتباع کشورهای مختلف در منطقه، شرایط را پیچیده تر کرده 
است. هر یک از این گروه ها ممکن است خارج از کنترل دولت مرکزی اقداماتی 
انجام دهند که می تواند تهدیدی مستقیم علیه کشورهای همسایه و حتی 

کشورهای عربی و اسلامی خارج از منطقه محسوب شود.
سفیر ایران در سوریه اظهارکرد: از سوی دیگر، در حالی که نیروهای مسلح از 
سمت شمال حرکت می کنند، جریان هایی مانند کُردها و نیروهای »قسد« نیز از 
سمت جنوب و شرق به سمت منطقه پیشروی دارند. این دو جریان اساساً هیچ 
نقطه اشتراکی با یکدیگر ندارند و احتمال می رود که در آینده به تهدیدی برای 
یکدیگر تبدیل شوند. اکبری عنوان داشت: این وضعیت، صف بندی پیچیده ای 
میان نیروهای شمال و جنوب ایجاد کرده که می تواند به میدان درگیری میان 
این  می رسد  نظر  به  شود.  بدل  ترکیه  با  عربی  و  اسلامی  کشورهای  برخی 

اختلافات در آینده نیز به سادگی حل نخواهد شد.
تصمیم سوریه عاقلانه بود و از ریختن خون و تخریب

 اماکن جلوگیری کرد
وی ادامه داد: همچنین، وجود جریان ها و طیف های فکری مختلف می تواند 

موجب واگرایی در انسجام دولت مرکزی شود. هر یک از این بخش های واگرا 
نیز ممکن است در موقعیت خود، تهدیدی فراتر از مرزهای منطقه ای یا حتی 

بین المللی ایجاد کنند.
سفیر ایران در سوریه اظهارکرد: به نظر من سوریه تصمیم عاقلانه گرفت. وقتی 
ارتش نتواند مقاومت کند به طبع مردم هم نمی توانند مقاومت کنند. وقتی ارتش 
و مردم نتوانند مقاومت کنند بهتر است رها بکنند که از ریختن خون جلوگیری 

کنند و از تخریب اماکن و مراکز مختلف جلوگیری بکند.
اکبری گفت: هیئت دولت این تصمیم را در حالی گرفت که امکانات خوبی 
را در دمشق آماده کرده بودند ولی تحلیل آنها این بود که زندگی مردم آسیب 
می بیند. وقتی توان دفاعی نباشد دولت هم نمی تواند به تنهایی تصمیم دیگری 

بگیرد و می تواند هزینه مضاعفی را داشته باشد.
وی افزود: جریانی که اکنون وارد میدان شده و قصد حکومت دارد، با یک تغییر 
رویکرد جدی مواجه است. پیش تر با جریانی به نام داعش روبه رو بودیم که هدف 
اصلی اش تخریب، نابودی، انتقام گیری، قتل عام، و ایجاد وحشت بود، اما اکنون 
این جریان وارد مرحله جدیدی شده است. در این مرحله جدید، تصمیم گرفته 
است حکومت کند و طبیعتاً برای تحقق این هدف باید ابزارها و امکانات لازم را 

در دنیای امروز فراهم کند.
سفیر ایران در سوریه بیان داشت: برای درک بهتر این موضوع می توان به تجربه 
طالبان اشاره کرد که از یک طالبان قدیمی به یک طالبان جدید تحول یافت. 
بنابراین، پیش بینی من این بود که در این حادثه، سه گروه وارد میدان خواهند 
شد. گروه اول، جریان های اغتشاشگر هستند که هدفشان سرقت، تخریب، و 
غارت است. این گروه ها معمولًا زودتر از سایرین وارد عمل می شوند و در دمشق 

نیز اولین اقدام ها را انجام دادند.
رژیم  توسط  که  هستند  امنیتی  جریان های  دوم،  گروه  افزود:  اکبری 
صهیونیستی هدایت می شوند. این جریان ها با ترور نخبگان، به آتش کشیدن 
کتابخانه ها و سایر جنایات تاریخی، از فضای آشوب بهره برداری کرده و اقدامات 

خود را انجام می دهند.
وی گفت: گروه سوم هم، جریانی است که قصد حکومت دارد. امروز بعدازظهر 
این جریان به دمشق رسید و اعلام کرد که یگانی نظامی بزرگ را در پایتخت 
مستقر کرده است تا امنیت مراکز دولتی و اماکن دیپلماتیک را تأمین کند. این 
اعلام حضور نشان می دهد که تا این لحظه آن ها در چنین موقعیتی حضور 

نداشته اند و این اقدام کاملًا در راستای پیش بینی هایمان بوده است.
نگرانی اصلی در خصوص وضعیت مردم سوریه است

سفیر ایران در سوریه عنوان کرد: از آنجا که این جریان تصمیم به حکومت گرفته 
است و تجربه های گذشته را نیز پشت سر گذاشته، بعید است که به اقلیت ها، 
حرم ها، یا مراکز دولتی حمله کند. چراکه این اماکن به نوعی سرمایه و دارایی 
آن ها محسوب می شود و هیچ حکومتی اموال خود را تخریب نمی کند، مگر 
گروه هایی که به دنبال شورش، اغتشاش، یا واکنش های هیجانی و احساسی 
هستند. متأسفانه، چنین رفتارهایی در برخی استان ها بیشتر مشاهده شده 
است، اما تدابیر لازم برای حفظ امکانات، ابزارها، افراد، و حتی اسناد و مدارک به 

موقع اندیشیده شده بود. به گونه ای که دیپلمات های ما توانستند تقریباً در نماز 
صبح از مرز سوریه عبور کنند، چرا که پیش بینی حوادث روز بعد )که همان امروز 

بود( کاملًا صورت گرفته بود.
اکبری بیان کرد: اگرچه برخی ساختمان ها از دست رفتند و جنایاتی رخ 
داد، اما جریان حاکم این اقدامات را به عنوان یک امتیاز برای خود نمی بیند. به 
نظر من، این جریان ناچار خواهد بود با این آشوب ها مقابله کند، اما این روند 

به سرعت به نتیجه نمی رسد. ما باید در آینده نیز شاهد چنین مسائلی باشیم.
وی با بیان اینکه نگرانی اصلی من وضعیت مردم سوریه است چرا که این مردم 
صاحبان اصلی سرزمین، حکومت، و آینده این جغرافیا هستند، گفت: با توجه 
به شرایط کنونی، تنوع اندیشه ها، و دخالت های متعدد کشورهای مختلف، 
خطر از دست رفتن امنیت در این جامعه وجود دارد. امنیت، یکی از بزرگ ترین 
نعمت های سوریه، حتی با وجود فشارهای اقتصادی، مشکلات معیشتی، و 

حملات مکرر رژیم صهیونیستی، همچنان برای مردم قابل لمس بود.
آمریکا 12 سال مهم ترین مناطق اقتصادی سوریه را اشغال کرده بود 

سفیر ایران در سوریه تصریح کرد: بیم آن می رود که این دخالت ها و تعدد 
جریان ها، این نعمت را از جامعه سلب کند، امیدواریم خداوند کمک کند تا این 

مردم بتوانند از نعمت امنیت بهره مند شوند و بر مشکلات غلبه کنند.
اکبری عنوان کرد: بدون تردید، آمریکایی ها در هیچ نقطه ای از جهان بدون 
نقش آفرینی نیستند، با وجود اینکه مدعی هستند نقشی ندارند، بیش از 1۲ 
سال است که مهم ترین مناطق اقتصادی سوریه که نیازهای اولیه مردم این کشور 
را تأمین می کنند، مانند منابع نفت، گاز، کشاورزی، و آب را اشغال کرده اند. آن ها 
این منابع را غارت کرده و از طریق قاچاق به فروش می رسانند، آیا مداخله ای 

آشکارتر از این قابل تصور است؟
وی گفت: تمام مشکلات و مصائب مردم سوریه، از جمله تنها داشتن ۲۴ 
ساعت برق در هفته و وضعیت اقتصادی نابسامان، ناشی از اشغال همین 
مناطق توسط آمریکا است. اگر آمریکایی ها همین امروز این مناطق را رها کنند، 
بخش عمده ای از مشکلات اقتصادی سوریه برطرف خواهد شد. اینکه آمریکا 

همچنان مدعی عدم دخالت است، با این اقدامات در تضاد کامل قرار دارد.
سفیر ایران در سوریه بیان کرد: آمریکا علاوه بر اشغال این مناطق، دولت سوریه 
را تحریم کرده، آن را تحت فشارهای بین المللی قرار داده و به مخالفان این دولت 
نیز کمک های تسلیحاتی و تجهیزاتی ارائه داده است. اقدامات دیگری که بتواند 

مداخله بیشتری را نشان دهد، به سختی قابل تصور است.
آمریکا در حال حاضر به شدت نگران وضعیت منطقه است 

اکبری ادامه داد: همچنین، آمریکا در حال حاضر به شدت نگران وضعیت 
منطقه است، چرا که منافع آن ها مستقیماً با منافع رژیم صهیونیستی گره خورده 
است. هرگونه تهدید علیه رژیم صهیونیستی به طور قطع برخلاف منافع آمریکا 
خواهد بود. به همین دلیل، آمریکایی ها دیگر هیچ دلیل موجهی برای ادامه 

اشغال این مناطق ندارند.
وی افزود: علاوه بر این، آمریکا جریاناتی را در منطقه ایجاد کرده و در حال 
انتقال حاکمیت به آن هاست، این حاکمیت احتمالًا با جریانی که امروز در 

دمشق بر سر کار آمده است، وارد اختلاف خواهد شد. این اختلافات می تواند 
به جنگ و درگیری داخلی تبدیل شود که تبعات سنگین اقتصادی و امنیتی 
برای سوریه به دنبال خواهد داشت و منشأ این فتنه ها و علت اصلی تمامی این 

مشکلات، به وضوح اقدامات آمریکا است.
اندیشه  محور مقاومت فراتر از مرزهای جغرافیایی عمل می کند

سفیر ایران در سوریه تصریح کرد: محور مقاومت، پیش از آنکه صرفاً یک 
مفهوم جغرافیایی باشد، یک اندیشه است. بدون شک جغرافیا اهمیت دارد، اما 
اندیشه ای که محور مقاومت بر آن استوار است، فراتر از مرزهای جغرافیایی عمل 
می کند. به عنوان مثال، یمن از نظر جغرافیایی به محور مقاومت متصل نیست، 
اما یکی از بازیگران مهم این محور به شمار می رود. همچنین، عراق نیز الزاماً 
ارتباط جغرافیایی مستقیمی با یمن ندارد، اما این بدان معنا نیست که محور 
مقاومت به دلیل نبود اتصال جغرافیایی، از قابلیت یا کارایی کمتری برخوردار 

است.
اکبری بیان کرد: امروز این اندیشه تبدیل به یک محور شده است و هر فرد یا 
کشوری که این اندیشه را بپذیرد و بر اساس آن عمل کند، در هر نقطه ای از جهان 
که باشد، بخشی از محور مقاومت محسوب می شود. برای نمونه، می توان به 
روسیه اشاره کرد که در سال های اخیر، با ایستادگی و حمایت از محور مقاومت، 
به نوعی عملکردی همسو با این محور داشته است. اگرچه ممکن است روسیه از 
نظر ایدئولوژیکی دقیقاً منطبق با محور مقاومت نباشد، اما عملکرد آن در مقابله 
با آمریکا و ایجاد پیوند طبیعی با این جریان، آن را به بخشی از این محور تبدیل 
کرده است، کشورهای متعددی در آمریکای لاتین نیز از این منظر قابل بررسی 

هستند.
وی گفت: به نظر من، هر کشوری که بخواهد استقلال خود را حفظ کند، 
به طور اجتناب ناپذیر با مخالفت آمریکا و رژیم صهیونیستی مواجه خواهد شد. 
چنین کشورهایی، اگر بر استقلال و عزت خود اصرار داشته باشند، ناگزیر به 
سمت محور مقاومت حرکت می کنند. زیرا در نهایت باید بین دو گزینه یکی را 
انتخاب کنند؛ یا استقلال و عزت خود را نادیده بگیرند و تابع باشند، یا با پیوستن 

به محور مقاومت، از ارزش ها و استقلال خود دفاع کنند.
سفیر ایران در سوریه تصریح کرد: رژیم صهیونیستی نگران این است که چون 
این جریانات ممکن است غیر قابل کنترل باشند از فرصت جغرافیایی سوریه 
علیه آنها استفاده کند. از طرف دیگر رژیم به نوعی برای اینکه یک امتیاز موقت 

کسب کند می خواهد توافق 1۹۷۴ را لغو اعلام کند.
هر ملتی که در مقابل زورگویی های آمریکا ایستادگی کند

 هم پیمان ما است
اکبری بیان کرد: ما معتقدیم که هر کسی که واقعاً در مقابل ظلم ایستادگی 
کند مخصوصاً جنایاتی که رژیم صهیونیستی انجام میدهد هم پیمان بدیهی و 
طبیعی ما است. ما به حاکمیت سوریه احترام می گذاریم به حاکمیت ملت ها در 
همه جای دنیا احترام می گذاریم ولو اینکه آنها تصمیمی بگیرند که مغایر نظر ما 

باشند، ما اصراری نداریم که حتماً همه مثل ما فکر کنند.
وی بیان کرد: هر ملتی که در دنیا واقعاً بخواهد در مقابل رژیم صهیونیستی 
بایستد و از ملت فلسطین دفاع کند و در مقابل زورگویی های آمریکا ایستادگی 
کند حتماً او هم پیمان ما است. آمریکایی ها نمیتوانند اهدافی را که در سوریه 
فکر می کنند که مقدمه مثلًا خاورمیانه جدید باشد محقق کنند. تصور می کنم 
تحولات منطقه خارج از کنترل انها خواهد بود و میتواند یک اختلال جدی را در 

اهداف راهبردی آنها ایجاد کند.
سفیر ایران در سوریه گفت: به نظر من، با توجه به شرایطی که در سوریه به 
وجود آمده است، مردم این کشور باید بتوانند نقشی محوری و تعیین کننده در 
آینده خود ایفا کنند. اگر نقش مردم سوریه برجسته شود و حضور مؤثری در 
صحنه داشته باشند، بدون شک قادر خواهند بود تصمیم های مناسب و مفیدی 

برای آینده کشور خود اتخاذ کنند.
اکبری عنوان کرد: اما اگر مردم سوریه نتوانند نقش اصلی و محوری را در 
تعیین سرنوشت خود ایفا کنند، احتمالًا با توطئه ها و دخالت های خارجی 
مواجه خواهند شد.  در چنین شر ایطی، متأسفانه نمی توان آینده ای روشن و 

امیدوارکننده برای سوریه پیش بینی کرد.
وی گفت: در هر کشوری بخواهد تجزیه انجام بشود باید مولفه های تجزیه 
وجود داشته باشد. به نظر من این برای سوریه خیلی محتمل نیست. اما قطعاً 
سوریه به میدان نبرد برخی از کشورهای اسلامی و حتی بعضی از کشورهای 

غربی و کشورهای غیر اسلامی و حتی اسرائیل خواهد شد.
سفیر ایران در سوریه در پایان خاطرنشان کرد: با وجود طیف ها، افکار و اندیشه 
های مختلفی که در بین مسلحین هست میتواند یک عامل و یکی از متغیرهای 

دیگر برای ایجاد ناامنی باشد.

 نام گروه »تحریرالشام« را در روزهای اخیر با آغاز درگیری های سوریه و اکنون با 
تسلط این گروه بر دمشق پایتخت این کشور و برکنار کردن حکومت ۵۴ ساله حزب 
بعث، بارها شنیده ایم و به نظر می رسد از این پس باید به شناختی دقیق تر از این گروه 
و برخی عقاید اعضای آن بپردازیم.اما درباره این گروه که از سال ۲0۲1 به عنوان 
قدرتمندترین گروه نظامی در اپوزیسیون حکومت بعثی سوریه شناخته می شود، چه 

می دانیم؟
گروه های  بحث برانگیزترین  و  قدرتمندترین  از  یکی   )HTS( تحریرالشام  گروه 
مخالف مسلح در سوریه معاصر به شمار می رود که در ژانویه ۲01۷ در بحبوحه جنگ 
داخلی سوریه تأسیس شد. شکل گیری این گروه بخشی از تلاش های گسترده تر 
برای ادغام و همبستگی میان گروه های مختلف اسلام گرا با هدف ایجاد یک نیروی 
منسجم تر و کاراتر در برابر نیروهای دولت سوریه بود. درک پیدایش و عملکرد این گروه 
نیازمند بررسی دقیق تری از پیش زمینه تاریخی، استراتژی های نظامی و سیاسی، و 

چالش هایی است که با آنها مواجه بوده است.
پیش زمینه تاریخی و ائتلاف سازی

پس از آغاز جنگ داخلی سوریه در سال ۲011، طیف گسترده ای از گروه های 
مخالف با اهداف و ایدئولوژی های مختلف تشکیل شدند. جبهه النصره، که به عنوان 
شاخه القاعده در سوریه شناخته می شد، یکی از این گروه های اولیه بود که به دلیل 
تاکتیک  نظامی سریع و پرقدرت و شدت عملیات شناخته شد. با این حال، وابستگی 
ایدئولوژیک به القاعده به تدریج مانع ساخت یک چهره سیاسی مقبول  برای این 
گروه شد. در سال ۲01۶، جبهه النصره با ادعای فاصله گرفتن از ایدئولوژی القاعده 
و بهبود تصویر عمومی، نام خود را به جبهه فتح الشام تغییر داد. در گام بعدی، در 
اوایل ۲01۷، ادغام با دیگر گروه های اسلام گرا مانند »نورالدین زنکی« و چندین گروه 
محلی، در نهایت به تشکیل تحریرالشام منجر شد. این ائتلاف به دنبال ایجاد یک 
نیروی نظامی و سیاسی قدرتمند بود که بتواند هم با رژیم اسد مبارزه کند و هم بر 

سایر نیروهای مخالف نفوذ داشته باشد.
حوزه فعالیت و استقرار در شمال غرب سوریه

تحریرالشام )Hayat Tahrir al-Sham( بیشتر در مناطق شمال غربی سوریه، 
به ویژه استان ادلب، مستقر شد. این مناطق به دلایل متعددی اهمیت استراتژیک 
دارد. نخست آنکه، نزدیکی به مرز ترکیه، امکان دسترسی به تأمین های نظامی 
و تسهیل عبور و مرور نیروها را فراهم می کرد. دوم، ادلب به عنوان پناهگاه اصلی 
برای بسیاری از آوارگان داخلی و گروه های مخالف که از دیگر مناطق سوریه به دلیل 
پیشروی نیروهای دولتی بیرون رانده شده بودند، عمل می کرد. این وضعیت ادلب را 

به نقطه کانونی درگیری ها و همچنین مذاکرات بین المللی تبدیل کرده بود.
تحریرالشام توانست با تکیه بر قدرت نظامی و بهره گیری از پشتیبانی محلی، 
نسبت به رقبای خود مزیت هایی ایجاد کند. کنترل بر ادلب و اطراف آن یک پیروزی 
استراتژیک بود، زیرا به آنها اجازه داد تا به عنوان قدرت غالب در شمال غرب سوریه 

شناخته شوند.

هیات تحریرالشام و بیعت با »دولت نجات سوریه«
تشکیل هیات تحریرالشام با مجموعه ای از ترورها علیه حامیان آن همراه بود. 
این گروه در پاسخ، سرکوبی موفق علیه وفاداران به القاعده را آغاز و قدرتش را در 
ادلب تثبیت کرد؛ از آن زمان هیات تحریرالشام در فاصله گذاری با حضور نیروهای 
خارجی برنامه ای با عنوان »سوری سازی« را دنبال کرده است. این برنامه مدعی 
است به دنبال »ایجاد یک اداره مدنی پایدار متمرکز« است که »خدمات ارائه دهد و با 
سازمان های بشردوستانه ارتباط برقرار کند و در عین حال نظم و قانون را حفظ کند.«
هیات تحریرالشام با دولت نجات سوریه که یک دولت جایگزین اپوزیسیون سوریه 
در استان ادلب بود، بیعت کرد. این بیعت باعث شد دولت نجات سوریه نقش بازوی 
اجتماعی و یکی از وجوه بازسازی تصویر اجتماعی این گروه را در میان مردم سوریه و 

مجامع بین المللی برعهده بگیرد.
تلاش تحریرالشام برای تفکیک خود از القاعده و گروه های تکفیری

تلاش هیات تحریرالشام در ۷ سال اخیر، این بوده که چهره تازه ای از خود به عنوان 
بازیگر مشروع سیاسی به ناظران داخلی و خارجی نشان دهد که نه به دنبال جهاد 
بین المللی است و نه پیوندی با گروه های جهادی چندملیتی دارد. با این وجود، 
بسیاری از تحلیلگران و ناظران، هیات تحریرالشام را »یک گروه تروریستی_تکفیری 
با ایدئولوژی کاملًا نزدیک به دیگر گروه های تکفیری از جمله القاعده و داعش« 
می دانند. در مقابل تحریرالشام همواره تلاش کرده برچسب تروریست و تکفیری 

بودن را از روی خود بردارد.
عوامل موفقیت تحریرالشام

تحریرالشام توانست با تکیه بر چند عامل کلیدی، خود را به عنوان یک نیروی 
برجسته در سوریه معرفی کند:

تاکتیک های نظامی مؤثر:
با استفاده از تجربه های نظامی، تاکتیک های پارتیزانی و هم افزایی  این گروه 
از  آنها  شود.  پیروز  نبردها  از  بسیاری  در  توانست  خود،  رهبری  تحت  گروه های 

تکنیک های »ضربه و آزادی« و حملات غافلگیرانه به خوبی بهره برده اند.
شبکه های محلی و اجتماعی:

تحریرالشام از همان ابتدا تلاش کرد از بافت های اجتماعی و فرهنگی محلی 
بهره برداری کند. این گروه با ایجاد ساختارهای خدماتی محلی و توسعه نهادهای 
قضایی، به تثبیت قدرت خود و جلب حمایت عمومی پرداخته است. این اقدام در 
ایجاد تصویری اصلاح شده در جهت جدایی از داعش بسیار موثر بود و از سوی دیگر 
در ساخت تصویری ذهنی از حکومتی قدرتمند برای دیگر نقاط سوریه که از ضعف 

ساختاری در دولت اسد رنج می بردند بسیار مهم بود.
بهره برداری از ضعف ها و شکاف های دشمنان:

توانایی این گروه در استفاده از اختلاف های داخلی میان سایر گروه های مخالف 
یا نیروهای دولتی، به آنها اجازه داد به یک بازیگر اصلی تبدیل شوند و نفوذ خود را 

گسترش دهند.

استراتژی سیاسی و رسانه ای:
گروه جولانی با اتخاذ استراتژی های سیاسی بهبودیافته و بهره برداری از رسانه ها، 
تلاش کرد تا تصویر عمومی بهتری از خود ارائه کند، به ویژه پس از جدا شدن از 
القاعده. این تغییرات استراتژیک به آنها کمک کرد تا چهره ای مشروع تر در جامعه 

بین المللی و محلی داشته باشند.
پشتیبانی های خارجی غیردولتی:

اگرچه تحریرالشام به دلیل سابقه ارتباط با القاعده مورد تحریم ها و محکومیت های 
بین المللی قرار گرفته است، اما توانسته از کانال هایی برای دریافت کمک های فنی 
و تجهیزاتی از سازمان های مردم نهاد خارجی اقداماتی انجام دهد و به بهبود شرایط 

زندگی مردم ادلب قدم هایی بردارد.
چالش ها و موانع پیش رو

با وجود دستاوردهای تحریرالشام، این گروه هنوز با چالش های متعددی مواجه 
است. یکی از بزرگ ترین چالش ها، حفظ کنترل جمعی و هماهنگی میان اعضا و 
گروه های تحت فرمان آن هاست. اختلاف های ایدئولوژیک و راهبردی درون گروهی، 
ممکن است به انشعاب ها و کاهش قدرت تحقق هدف قرار گرفتن در یک زمینه 

مشترک منجر شوند.
این موضوع می تواند پس از فتح دمشق از سوی گروه های معارض سوری شکلی 
جدی تر به خود بگیرد. اکنون که هدف مشترک آن ها یعنی تسلط بر دمشق محقق 
شده، طبعا این ائتلاف که از گروه های مختلف مسلح با اعتقادهای مذهبی و 
سیاسی متفاوت گردهم جمع آمده اند، هر کدام به دنبال سهم خواهی از قدرت 
سیاسی که در آینده می تواند به وجود آید و یا تسلط بر منطقه ای خاص از سوریه 
حرکت خواهند کرد و این موضوع بزرگترین پاشنه آشیل اتاق عملیات فتح المبین 

)اتاق عملیات مشترک گروه های معارض حکومت اسد( خواهد بود.
تحریرالشام و نوع ارتباط با دولت ترکیه

و  کرد  اعلام  تروریستی  را یک سازمان  تحریرالشام  هیئا  در سال ۲01۸  ترکیه 
تاکید کرد که با هیات تحریرالشام مخالف است و با آن می جنگد. اما برخی شواهد 
و واقعیت های میدانی که در چند سال اخیر میان تحریرالشام و ارکان امنیتی و 
اطلاعاتی آنکارا وجود داشته و در عملیات گروه جولانی به سمت دمشق از آن 
پرده برداری شد، نشان از ارتباطات وسیع مالی، لجستیکی، مستشاری و اطلاعاتی 

از سوی دولت اردوغان برای سرنگونی دولت اسد در سوریه دارد.
سوریه  آزاد  ارتش  و  تحریرالشام  حضور  همکاری،  این  اسناد  مهم ترین  از  یکی 
تحت حمایت ترکیه در بسیاری از عملیات ها در خاک سوریه است. از سال ۲01۷ 
عملیات های متعددی وجود داشته که تحریرالشام و به ویژه جناح عمل گرای پیرامون 
ابومحمد جولانی در کنار ارتش ملی سوریه جنگیده و به اتاق های عملیات مشترک با 

گروه های تحت حمایت ترکیه پیوسته است. 
مؤسسه کلینگندال در نوامبر ۲01۹ سیاست ترکیه از سال ۲01۸ را تلاشی برای 
جدا کردن عناصر عمل گرا از عناصر تندرو در هیات تحریرالشام توصیف کرده است.

آنکارا در طول سال ها، حامی اصلی هیات تحریرالشام و سران آن به شمار می رود. 
کارشناسان معتقدند اگر حمایت های ترکیه نبود، هیات تحریرالشام نمی توانست به 
حضور خود ادامه دهد و مناطق وسیعی را در ادلب کنترل کند؛ به ویژه اینکه ادلب از 

مهمترین مسیرهای ترانزیتی بین ترکیه و شمال سوریه به شمار می رود.
فرجام سخن

تحریرالشام به عنوان یکی از نیروهای برجسته اپوزیسیون مسلح در سوریه، با 
و  از شرایط سیاسی  و خوانش درست  نظامی  استراتژی های  ترکیب  از  استفاده 
اجتماعی، توانست خود را به عنوان اصلی ترین نیروی پیروز در تحولات سوریه معرفی 
کند. با این حال، آینده این گروه همچنان در پرده ای از ابهام قرار دارد و توانایی آنها در 
مقابله با چالش های داخلی و خارجی، تعیین کننده سرنوشت آنها در جنگ داخلی 

سوریه خواهد بود.
این در حالی است که جناح های شورشی در سوریه مدت هاست ایدئولوژی های 
متفاوتی داشته اند و در طول دهه گذشته، بیشتر آنها برای ارائه یک ساختار حکومتی 
یکپارچه تلاش کرده اند. این عدم انسجام، به درگیری های داخلی و تضعیف توانایی 

کلی آنها در حکومت داری منجر شده است.
با این حال، تاکنون در حلب و حماه، به نظر می رسد شورشیان رویکرد متفاوتی 
در پیش گرفته و به رهبری تحریرالشام، از تجاوز به مردم و اموال آنها جلوگیری شده 
است. همچنین می توان نظم و انضباط را در رفتار نظامی آن ها مشاهده کرد، کنترل 
زیرساخت های غیرنظامی به جای تخریب و از همه مهم تر دسترسی به جوامع قومی 
و اقلیت های مذهبی نشان از برنامه ریزی و مدیریت میدان از سوی معارضان سوری 
دارد. بیانیه هایی که از سوی رهبری شورشیان صادر شده و بر حفاظت از غیرنظامیان 
و میراث فرهنگی سوریه تأکید می کند، نشان دهنده تلاش های تحریرالشام برای 

کسب مشروعیت محلی و احتمالًا بین المللی است.
این رویکرد مبتنی بر تجربه هیات تحریرالشام در استان ادلب است؛ جایی که 
در پنج سال گذشته کنترل خود را از طریق ترکیبی از تسلط نظامی، ساختارهای 
و  گروه ها  به  دسترسی  جمله  از  اجتماعی،  روابط  بر  تمرکز  و  محلی،  حکومتی 

اقلیت های قومی _ مذهبی حفظ و گسترش داده.
کنترل دومین و چهارمین شهر بزرگ سوریه و پیشروی آنها به سمت حمص و حالا 
تصرف دمشق، شورشیان سوریه را با چالش ها و فرصت هایی مواجه می کند. حلب 
دومین کلان شهر سوریه با بیش از چهار میلیون نفر جمعیت است. حماه خانه بیش 
از یک میلیون سوری است. برخلاف ادلب که به صورت تاریخی از یکدستی بیشتری 
در جامعه خود برخوردار است شورشیان در مناطق جدید با جوامع مذهبی، فرهنگی 
و قومی گوناگون سر و کار خواهند داشت و باید نسبتاً سریع خود را با چالش های 
پیش رو وفق دهند.  اگر شورشیان در ارائه حکومتداری خوب در حلب و حماه موفق 
باشند، می تواند توانایی آنها را برای اداره موفق دمشق و در نهایت بر کل سوریه نشان 
دهد این درحالی است که دنیا شیوه عملکرد آن ها را با مسائل قومی و مذهبی تماشا 

می کند.

»تحریرالشام«؛ شاخه سابق القاعده چگونه فاتح دمشق شد؟
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رئیس دانشگاه قم خبرداد:

ساخت ماهواره نظامی توسط دانشجویان قمی
رئیس دانشگاه قم با اشاره به دستاوردهای اخیر این دانشگاه گفت: ساخت ماهواره نظامی و 

پیست دو و میدانی ویژه بانوان، ۲ مورد از اقدامات اخیر دانشجویان قمی است.
حجت الاسلام والمسلمین احمد حسین شریفی روز یکشنبه در جمع خبرنگاران اظهارداشت: 
دانشگاه قم رتبه نخست کشور از نظر جایگاه بین المللی را داراست و در میان 1۵۴ دانشگاه 
معتبر جهان قرار دارد، همچنین سه هزار دانشجو از ۳1 ملیت مختلف در این دانشگاه مشغول 
به تحصیل هستند که این موضوع نمونه ای موفق از دیپلماسی علمی است. شریفی افزود: در 
سالجاری، ۵۴ کتاب مجوز نشر دریافت کرده اند و در مجموع تاکنون ۲۸۴ عنوان کتاب در تاریخ 
دانشگاه قم چاپ شده است. وی با تأکید بر ظرفیت علمی این دانشگاه گفت: هم اینک ۳1۳ 
عضو هیأت علمی در دانشگاه قم مشغول فعالیت هستند که به ازای هر ۲۸ دانشجو یک عضو 
هیأت علمی وجود دارد. البته طبق استانداردهای موجود، این نسبت باید به ازای هر ۲۳ دانشجو 
یک عضو هیأت علمی باشد. وی با اشاره به توسعه همکاری های صنعتی گفت: دفتر ارتباط با 

صنعت دانشگاه قم طی ۲ سال گذشته رشد ۲00 درصدی داشته است.
ایجاد رشته مهندسی کفش و سهم قم در صادرات کفش کشور

وی از راه اندازی رشته مهندسی کفش برای نخستین بار در دانشگاه قم خبر داد و اظهار داشت: 
۸0 درصد صادرات کفش کشور متعلق به این استان است و راه اندازی این رشته می تواند نقشی 

مهم در توسعه این صنعت داشته باشد.
دانشگاه قم رتبه نخست کشور از نظر جایگاه بین المللی را داراست 

رئیس دانشگاه قم با اشاره به موفقیت های بین المللی این دانشگاه گفت: دانشگاه قم رتبه نخست 
کشور از نظر جایگاه بین المللی را داراست و در میان 1۵۴ دانشگاه معتبر جهان قرار دارد، همچنین سه 
هزار دانشجو از ۳1 ملیت مختلف در این دانشگاه مشغول به تحصیل هستند که این موضوع نمونه ای 
موفق از دیپلماسی علمی است. وی درباره ترکیب رشته های تحصیلی دانشگاه قم گفت: ۷1 درصد از 
دانشجویان و اساتید این دانشگاه در رشته های علوم انسانی و ۲۹ درصد در سایر رشته ها مشغول فعالیت 
هستند. رئیس دانشگاه قم افزود: هم اینک 1۶ دانشمند یک درصدی و ۲ درصدی از دانشگاه های 

قم در رشته های غیر علوم انسانی فعالیت دارند که هشت نفر از آنان در دانشگاه قم تدریس می کنند.
 

مدیر امور اراضی سازمان جهاد کشاورزی قم 

قم رتبه سوم کشور در تعیین تکلیف اسناد
 زمین های کشاورزی 

مدیر امور اراضی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: از سال 1۴00 تاکنون بیش از ۶۷0 پرونده 
در سطح استان قم که مشمول قانون رفع تداخلات بوده احصا شده است.

به گزارش ایمان ،تور رسانه ای با هدف معرفی ظرفیت های حوزه امور اراضی استان قم در شهرستان 
جعفرآباد با حضور مسئولان جهاد کشاورزی و جمعی از خبرنگاران و اصحاب رسانه برگزار شد. مدیر 
امور اراضی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: از سال 1۴00 تاکنون بیش از ۶۷0 پرونده در سطح 
استان قم که مشمول قانون رفع تداخلات بوده احصا شده و تاکنون ۶00 پرونده تعیین تکلیف و 
مابقی به خاطر مشکلات فنی و حقوقی در دست اقدام است. فرشادمهر افزود: طبق کمیسیون ماده 
۳1 واگذاری های مختلفی در حوزه های کشاورزی، دامداری، مرغداری و گلخانه باید صورت گیرد. 
وی گفت: جامعه هدف جهاد کشاورزی امروز بالغ بر 1۵ هزار نفر تولید کننده در حوزه کشاورزی 
است که ۴ و هفت دهم اشتغال استان قم را شامل می شود. فرشاد مهر افزود: عرصه کشاورزی استان 
قم بالغ بر 10۴ هزار هکتار است که اصحاب رسانه امروز از مزرعه آقای فراهانی در جاده رحمت آباد 

که یکی از واگذاری های موفق در حوزه اراضی بوده است بازدید کردند. 

 
مدیرکل انتقال خون استان قم خبر داد:

رشد هشت درصدی اهدای خون
مدیرکل انتقال خون استان قم گفت: در آبان ماه امسال، اهدای خون در این استان نسبت به 

مدت مشابه پارسال، رشد هشت درصدی داشت.
مهدی پهلوانی  گفت وگویی افزود: در این مدت، چهار هزار و ۳1۴ نفر برای اهدای خون به مراکز 
انتقال خون این استان مراجعه کردند که از این تعداد،  سه هزار و ۵۷۴ نفر موفق به اهدای خون 
خود شدند. وی گفت: سال گذشته سه هزار و ۹1۲ نفر برای اهدای خون مراجعه کرده که سه 

هزار و ۲۹۲ نفر موفق به اهدای خون شده بودند.

شهردار قم با اعضای اتاق اصناف دیدار و گفت و گو کرد؛

تعامل اتاق اصناف با شهرداری قم 
افزایش می یابد

دیدار هیئت رئیسه اتاق اصناف قم با شهردار قم برگزار شد و طرفین بر 
تعامل با یکدیگر تاکید کردند.

به گزارش ایمان ، هیئت رئیسه اتاق اصناف قم با حضور در سالن 
جلسات دفتر شهردار قم، با دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد دیدار کردند.

در این جلسه گزارشی از مشکلات اصناف درخصوص شهرک صنوف، 
پسماند، عوارض شهرداری و... به شهردار قم ارائه شد. سید مرتضی 
سقائیان نژاد شهردار قم هم ضمن آرزوی موفقیت برای هیئت رئیسه 
اتاق اصناف قم، برای کمک به انجام ماموریت های این نهاد صنفی قول 

مساعدت داد.
شهردار قم در این جلسه افزایش تعامل شهرداری با اتاق اصناف را 

ضروری دانست و آن را موثر در امور شهری خواند.
وی عنوان کرد: امروزه بسیاری از محصولات قم همچون فرش، کفش، 
انگشتر، سوهان و... دارد که می توانید با اهتمام جدی به آن ها نه تنها بازار 

داخل بلکه بازار خارج  را نیز برای اصناف فراهم کنید.
امیر پوریزدی رئیس اتاق اصناف قم در این جلسه اظهار کرد: شهرداری 
قم به عنوان بزرگترین دستگاه متولی در شهر در طول سال تعاملات 

مختلفی را با اتاق اصناف دارد.
وی افزود: در راستای رفاه بیشتر هم استانی های عزیزمان ضرورت دارد 

تعامل اتاق با مدیریت شهری افزایش داشته باشد.
رئیس اتاق اصناف قم خاطرنشان کرد: هیئت رئیسه جدید به دنبال ارتقا 
کیفی اصناف بوده و این موضوع نیازمند تعامل با دانشگاه  است. لذا با 
موافقت استاندار مقرر شد زمینی برای ساخت ساختمان اداری اصناف و 

دانشگاه اتاق اصناف به این مجموعه اختصاص داده شود.
وی در پایان گفت: در این حوزه نیز نیازمند همکاری و کمک شهرداری 

هستیم و آماده هرگونه همکاری خواهیم بود.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم:

عملیات عمرانی ادامه فاز ۵ عمار یاسر 
به زودی آغاز می شود

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: عملیات عمرانی پروژه احداث 
ادامه فاز پنجم عمار یاسر از خیابان شهید فاطمی تا ریل راه آهن به زودی 

آغاز خواهد شد.
عباس حلوایی زاده در جلسه قرارگاه پروژه های عمرانی شهرداری قم 
با اشاره به اجرای پروژه بهسازی و جداره سازی خیابان آیت الله طالقانی 
حدفاصل پل علیخانی تا عمار یاسر اظهار کرد: با اجرای مراحل پایانی 
۴00 متر پیاده روسازی چهارراه عمار یاسر تا سه راه بازار، اجرای فاز دوم از 

سه تا چهار راه بازار در دستور کار قرار دارد.
وی با بیان اینکه در این فاز با مشکل بزرگی به نام ترافیک خودروها در 
بیشتر ساعات شبانه روز روبه رو هستیم، افزود: بسیاری از اقدامات عمرانی 
این پروژه در ساعات پایانی شب و تا قبل از صبح روز بعد اجرا می شود تا 

خللی در روند حرکتی و ترافیکی ایجاد نشود.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم اجرای پروژه احداث ادامه فاز پنجم 
عمار یاسر از خیابان شهید فاطمی تا ریل راه آهن را مورد توجه قرار داد و 
خاطرنشان کرد: نخاله برداری و آواربرداری املاک تخریب شده در حال 

انجام است و به زودی جبهه کاری عمرانی پروژه آغاز خواهد شد.

 مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم:

۳۵۰۰ تاکسی در شهر قم از مرز 
فرسودگی عبور کرد

تاکسی  نوسازی ۷۶  از  قم  تاکسیرانی شهرداری  مدیرعامل سازمان 
فرسوده از ابتدای سال جاری خبر داد و گفت: در حال حاضر ۳۵00 

دستگاه تاکسی در شهر قم از مرز فرسودگی عبور کرده است.
قاسم طالبی در گفت وگویی اظهار کرد: از ابتدای سال 1۴0۳ تاکنون 
تعداد ۷۶ دستگاه تاکسی نوسازی شد که از این تعداد ۴0 دستگاه از 
طریق وام 100 میلیون تومانی بانک مهر با بهره چهار درصدی که سازمان 
تاکسیرانی در اختیار رانندگان قرار داد، انجام و ۳۶ دستگاه نیز به صورت 

نقدی نوسازی شد.
وی افزود: ۷۲ دستگاه تاکسی اسقاط شده بدون جایگزین نیز وجود 
از دستگاه ها در اطراف شهر هستند و امکان کار  داشت که بسیاری 

ندارند، این خودروها با هماهنگی مرکز اسقاط، اسقاط شدند.
مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم تصریح کرد: نزدیک به 11۶ 
دستگاه تاکسی پیکان در سطح شهر وجود دارد و رانندگان این دستگاه ها 
باید بخواهند که اقدام به اسقاط کنند به طور قطع در مرکز اسقاط مبلغی 
بیش از بنگاه های خرید خودرو به رانندگان داده می شود تا اگر خواستند 

یک خودروی نو تهیه کنند.
طالبی با اشاره به اینکه شهر قم سال گذشته رتبه سوم نوسازی ناوگان 
تاکسی رانی کشور را داشت و پوشش این موضوع تا پنج درصد گزارش 
شد عنوان کرد: تمام تلاش ها به سمت افزایش این رقم است، اما چند 
متغیر تأثیرگذار در این چرخه وجود دارد، یکی وامی است که سازمان 
تاکسیرانی به راننده تاکسی می دهد و خودروهایی که ایران خودرو اقدام 

به واگذاری می کند مورد بعدی است.

 مدیر منطقه پنج شهرداری قم:

بهره برداری از زیرگذر خدماتی بلوار 
پیامبر اعظم)ص( تا نیمه شعبان

زیرگذر  از  بهره برداری  برای  از تلاش  پنج شهرداری قم  مدیر منطقه 
خدماتی بلوار پیامبر اعظم)ص( تا نیمه شعبان خبر داد.

به گزارش شهرنیوز، رضا رحیمی در جلسه قرارگاه پروژه های عمرانی 
شهرداری قم، با اشاره به آخرین وضعیت اجرای پروژه زیرگذر خدماتی 
بلوار پیامبر اعظم)ص( در منطقه پنج اظهار داشت: در این پروژه ۵0 
سرویس بهداشتی در نظر گرفته شده که تاکنون سفت کاری عمرانی 
1۳ سرویس انجام شده است. وی با بیان اینکه عوامل انسانی پیمانکار 
این پروژه افزایش یافته است، ابراز کرد: تا آخر هفته جاری نبشی کشی و 
دیوار کشی این زیرگذر خدماتی به اتمام می رسد و امیدواریم پروژه تا نیمه 
شعبان آماده بهره برداری باشد. مدیر منطقه پنج شهرداری قم با اشاره به 
مشخص شدن پیمانکار نصب پرچم در میدان آل یاسین، اذعان کرد: با 
همکاری معاونت فنی و عمرانی، طراحی پرچم در حال انجام بوده و برآورد 
اجرای پروژه ۳0 میلیارد ریال است. وی از تلاش برای اتمام پروژه پرچم 
۸0 متری میدان آل یاسین تا نیمه شعبان خبر داد و گفت: همچنین 

پرچمی ۴0 متری نیز در میدان امام حسن)ع( نصب خواهد شد.

پرواز بر فراز دریاچه مهارلو

استاندار قم:

توسعه جمکران دراولویت قراردارد
استاندار قم با اشاره به اینکه مدیریت استان به توسعه منطقه جمکران 
نگاه ویژه ای دارد و در اولویت برنامه ها قراردارد گفت: طرح جامعی برای 
این منطقه  توسط مشاور در حال تدوین است و بزودی تکمیل و برای اجرا 

ابلاغ خواهد شد.
اکبر بهنام جو عصر یکشنبه در نشست صمیمی با خبرنگاران و اهالی 
رسانه استان قم گفت: قم از نظر فرهنگی جایگاه ویژه ای به دلیل حضور 
حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها، مسجد مقدس 
جمکران و حوزه های علمیه دارد، اما آسیب های اجتماعی نیز در این 
استان به چشم می خورد که البته اقداماتی در این حوزه شروع شده است.

استفاده از همه ظرفیت های استان برای حل مشکلات قم 
بهنام جو بیان کرد: ارزیابی مناسبی از عملکردها در حوزه آسیب های 

اجتماعی از سوی نهادهای مختلف خواهیم داشت.
استاندار با بیان اینکه از همه ظرفیت های استان برای حل مشکلات 
قم استفاده می کند افزود: یکی از معضلات استان آسیب های اجتماعی 
است که هم اکنون با احصای این آسیب ها و تشکیل جلسات ویژه با 
دستگاه های مربوطه به افراد صاحب برای برنامه ریزی کاهش آن برنامه 

ریزی کاهش را انجام داده ایم.
تکمیل خط Aَ مترو قم 12 هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد

وی در خصوص پروژه متروی قم گفت: فاز نخست مترو ازابتدای جاده 
جعفریه تا حرم مطهر آماده بهره برداری است که باید واگن آن خریداری 
شود که در این زمینه پیگیری های لازم برای تأمین واگن در حال انجام 

است.
استاندار قم ادامه داد: مترو باید تا جمکران ادامه یابد که برای تکمیل آن 
1۲ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است که برای سال آینده ۲ هزار میلیارد 

تومان اختصاص یافته است.
وی با اشاره به اینکه مدیریت استان برای توسعه منطقه جمکران نگاه 
ویژه ای دارد، تصریح کرد: با همکاری بانک ها منابع مورد نیاز برای اجرای 

طرح جامع گردشگری استان قم تأمین خواهد شد.
تکلیف قطعی مونوریل تا پایان سال مشخص می شود

 وی با بیان اینکه پروژه مونوریل قم موضوعی است که همچنان برزمین 
مانده است افزود: باید نظر صاحب نظران و مردم را برای اجرای پروژه ها 
تا چگونگی  گرفته می شود  کار  به  این خصوص  در  و مشاوری  گرفت 
عملکرد آن بررسی و نتایج آن به عنوان یک پژوهش علمی تا پایان سال به 

شهروندان اعلام می شود.
نماینده عالی دولت چهاردهم در استان قم با بیان اینکه استان قم حتماً 
فرودگاه می خواهد افزود: سرمایه گذار بخش خصوصی در سال های 
قبل بخشی از باند و بخش تجاری را شروع کرده و بازدیدی نیز هفته قبل 

از این پروژه داشتیم.
وی افزود: تاکنون در کشور بخش خصوصی برای احداث فرودگاه ورود 
نکرده و این سرمایه گذار بر مبنای حسن نیتی که به وی نشان داده شده، 

وارد عمل شده و اقداماتی انجام داده است.
تعیین تکلیف چگونگی تکمیل فرودگاه 

بهنام جو دربخش دیگری از سخنان خود گفت: روزهای اخیر توافقی 
با سرمایه گذار اولیه فرودگاه قم صورت گرفته که بخش فرودگاهی را 
استانداری دنبال خواهد کرد و هزینه اقداماتی که صورت گرفته نیز باید 
به سرمایه گذار پرداخت شود و مقرر شد بخش تجاری و گردشگری نیز را 

خودش انجام دهد.
ضرورت تکمیل سایر زیرساخت های حمل ونقل استان

استاندار قم در بخش دیگری از این نشست به ضرورت تکمیل سایر 
زیرساخت های حمل ونقل استان اشاره کرد و گفت: ما نیازمند توسعه 
شبکه ریلی و جاده ای هستیم تا بتوانیم گردشگران و زائران بیشتری را 
به استان جذب کنیم؛ همچنین طرح های مرتبط با حمل ونقل عمومی 

شهری نیز در حال بررسی و اجراست. 
در بخش آموزش، ورزش و بیمارستان وضعیت خوبی نداریم 

استاندار قم گفت: امروز در قم از 1۲0 کشور رفت و آمد داریم که وجود 
فرودگاه یک ضرورت است و احداث فرودگاه بسیار برای قم مهم است و 
در صورت احداث فرودگاه یک زیرساخت توسعه ای مطلوبی برای قم 

خواهیم داشت.
وی ادامه داد: در بخش آموزش، ورزش و بیمارستان وضعیت خوبی در 
قم نداریم و جایگاه استان رتبه های پایینی دارد و با متوسط کشوری فاصله 

داریم.
وی با بیان اینکه ۲۷۶ مدرسه در قم کم داریم افزود: جلساتی را با خیرین 
داشته ایم که احداث تعداد 100 مدرسه را خیرین مدرسه ساز قبول کردند 

و مابقی را نیز دولت در قم احداث خواهد کرد.
بازنگری بر طرح جامع گردشگری با محور گردشگری مذهبی 

بهنام جو در بخش دیگری از سخنان خود بیان کرد: بازنگری بر طرح 
جامع گردشگری با محور گردشگری مذهبی در قم دنبال می شود و امروز 
در قم مشکلات در حوزه گردشگری زیاد است و زیرساخت ها و قطب های 

گردشگری و مراکز اقامتی در قم باید افزایش یابد.
استاندار قم بیان کرد: هم اکنون سه پروژه هتل در قم بلاتکلیف است 
که در طی ۴۵ روز اخیر با پیگیری های صورت گرفته تسهیلات برای آنان 
تأمین شده و امیدواریم با برنامه ریزی لازم این سه هتل ۵ ستاره از ابتدای 

سال آینده در قم شروع به ادامه ساخت دهند.

۳۰۰ هکتار از بافت تاریخی قم احیا می شود 
وی با بیان اینکه مشاوری برای بافت تاریخی قم گرفته شد تا ۳00 هکتار 
از بافت تاریخی احیا شود گفت: در این زمینه با اصلاح ضوابط شاهد 

رونق بافت تاریخی خواهیم بود.
بهنام جو ادامه داد: هم اکنون بلوار پیامبر اعظم رها شده است و بدنه 
این مسیر باید بر اساس مبنای جامع گردشگری جز برنامه های توسعه ای 
باشد و امروز در ایام نیمه شعبان مشکلات زیادی برای زائران وجود دارد 

که باید مرتفع شود.
مدیران را اتوبوسی  کنار نمی گذارم

وی با بیان اینکه مبنای ما در انتخاب مدیران شایسته سالاری است 
افزود: اعتقاد داریم که مدیرانی که می روند باید مدیران قوی تری جایگزین 
شوند و امروز می بینیم رئیس دانشگاه جدید علوم پزشکی قم از مدیر قبلی 

قوی تر است.
بهنام جو همچنین تاکید کرد: در دولت وفاق دکتر پزشکیان این موضوع 
مطرح است که مدیران اتوبوسی نیامده اند که اتوبوسی بروند البته هر 
کسی نتوانست کار کند جابجا شده و تعدادی از مدیران هم به کار خود 

ادامه می دهند. 
در سند جامع سلامت استان قم باید بازنگری شود

وی اضافه کرد: در سند جامع سلامت استان قم باید بازنگری صورت 
گیرد تا بتوان اقدامات مؤثری انجام داد و در این راستا نیازمند حمایت همه 
مجموعه ها و شهروندان هستیم و چرا که معتقدیم در قم کارهای جمعی 

را بهتر می توان دنبال کرد.
وی ابراز کرد: باید وضعیت سلامت استان قم بهبود یابد و با روش فعلی 
شاهد مشکلات عدیده ای خواهیم بود و فاز نخست بیمارستان هزار 

تختخوابی سال آینده باید راه اندازی شود.
و  ریزگرد  کرد: مشکلات  بیان  قم  در  دولت چهاردهم  عالی  نماینده 
گردوغبار در قم جدی است که اغلب منشأ داخلی است و در این حوزه 
مطالعات لازم صورت گرفته و نیازمند پیگیری های مجدانه ای دارد و امروز 
۳0 هزار هکتار در اطراف دریاچه نمک باید نهال کاری شود که کار سختی 

است و این معضل به عنوان یکی از چالش های اصلی استان قم است.
باید در مصرف آب مدیریت و صرفه جویی داشته باشیم 

بهنام جو با بیان اینکه امروز در قم بحران آب داریم افزود: باید در مصرف 
آب مدیریت و صرفه جویی داشته باشیم و از سویی دیگر در حوزه مهاجرت 
باید دقت بیشتری داشته باشیم، چرا که منابع آبی قم محدود است و 

انتقال آب به قم در گذشته صورت گرفته و راه دیگری نداریم.
زیرساخت های طرح ملی مسکن باید 

همزمان با ساخت ایجاد شود 
وی با اشاره به موضوع حذف خط B متروی قم گفت: مطالعات در این 
زمینه در حال انجام است و می توان با کار کارشناسی این خط را احیا کرد.
باید  مسکن  ملی  نهضت  طرح  زیرساخت های  کرد:  بیان  جو  بهنام 
همزمان با ساخت آن ایجاد شود و برای این امر اعتبارات لازم تخصیص 

داده شده است.
رفع مشکل ناترازی برق در قم در تا دوسال آینده

 وی با بیان اینکه موضوع ناترازی انرژی و برق در استان قم مورد دغدغه 
بوده است افزود: در تابستان بخش صنعت روزی سه روز قطع می شد و از 
ابتدای کار موضوع سرمایه گذاری در زمینه پنل های خورشیدی دنبال 
می شود و تلاش داریم تأمین ۲00 مگاوات برق را تا پایان سال شروع کنیم 
و در سال آینده نیز ۴00 مگاوات را شروع خواهیم کرد و قطعاً برای دو سال 

آینده کمبود برق را صفر خواهیم کرد.
نماینده عالی دولت چهاردهم در استان قم بیان کرد: با توافقی که با 
مرکز داشتیم اگر بالای ۲00 مگاوات تولید برق داشته باشیم قطعی برق 
در تابستان نخواهیم داشت و در سال آینده نیز این رقم بیشتر خواهد شد.
با صرفه جویی 1۰ درصدی گاز می توانیم شرایط را مدیریت کنیم

و  است  صفر  آنان  دمای  کنون  هم  کشور  استان  کرد: 1۹  بیان  وی 
زمستان در کشور زودتر فرا رسیده و باید به دنبال صرفه جویی برویم و 
امروز نزدیک به ۷ میلیون متر مکعب گاز در بخش مسکونی مصرف داریم 
که در این زمینه اگر ده درصد صرفه جویی داشته باشیم می توانیم شرایط 
را مدیریت کنیم که در سال گذشته مصرف گاز بهینه شد و صرفه جویی 

لازم صورت گرفته است.
وی از مدیران رسانه ای استان خواست در روز های سرد سال ترویج 

فرهنگ استفاده از انرژی گاز و برق را در اولویت کاری خود قرار دهند. 

عکس: عرفان سامان فر

توصیه های ایمنی شرکت گاز استان قم به شهروندان گرامی

با استفاده از پرده ضخیم
 از هدر رفتن انرژی

 جلوگیری کنیم.

فرسودگی ۳ هزار دستگاه آمبولانس در کشور
رئیس سازمان اورژانس کشور با بیان اینکه ¬حدود ۳ هزار دستگاه آمبولانس فرسوده در کشور داریم، گفت: 
مجوز واردات هزار دستگاه آمبولانس از خارج صادر شده و افرادی که تمایل دارند می توانند برای خریداری و 
واردات این آمبولانس ها اقدام کنند.جعفر میعادفر در نشست خبری گفت: واردات فعلی آمبولانس ها نمی تواند 
نیاز ما را به طور کامل تامین کند و درصورت صدور مصوبه سران قوا و با دستور وزیر بهداشت می توان با اعتبار 
دوران کرونا، ۲ هزار دستگاه آمبولانس وارد کشور کرد.وی با بیان اینکه در حال حاضر تامین آمبولانس نیاز فوری 
سازمان اورژانس است، افزود: حدود 100 دستگاه آمبولانس آماده ترخیص از گمرک است و به زودی مناقصه ای 
برای خرید ۶00 تا ۷00 دستگاه آمبولانس برگزار خواهد شد.رئیس سازمان اورژانس از راه اندازی مجمع خیرین 
اورژانس کشور خبر داد و گفت: خیرین تا چند روز دیگر حدود 1۵ دستگاه آمبولانس وارد سازمان اورژانس کشور 

خواهند کرد.

بشار اسد و خانواده اش در مسکو حضور دارند
شبکه یک تلویزیون روسیه از قول کرملین نقل کرد بشار اسد و اعضای خانواده اش در مسکو حضور دارند. 
به گزارش ایسنا، در پی گمانه زنی های متعدد از محل حضور بشار اسد، شبکه یک تلویزیون روسیه به نقل از 
کرملین اعلام کرد که بشار اسد و خانواده اش در مسکو هستند.خبرگزاری تاس به نقل از یک منبع در کرملین 
اعلام کرد که بشار اسد و اعضای خانواده اش وارد مسکو شده اند و روسیه به آنها حق پناهندگی داده است.
خبرگزاری تاس به نقل از این منبع در کرملین گزارش داد: مسئولان روسیه ای با نمایندگان گروه های مسلح 
سوریه در تماس هستند و رهبران اپوزیسیون سوریه تضمین داده اند که سلامت دیپلمات های روس تضمین 
می شود. این خبرگزاری عنوان داشت: رهبران اپوزیسیون سوریه امنیت پایگاه ها و نهادهای دیپلماتیک روسیه 

در سوریه را تضمین می کنند.

مدیر تلگرام در پاریس بازجویی شد
پاول دوروف مدیرعامل و موسس تلگرام، برای نخستین بار از زمان دستگیری در فرانسه، در برابر یک قاضی 
در پاریس حاضر شد و در راستای تحقیقات از نقش این پلتفرم در تسهیل فعالیت های مجرمانه، مورد بازجویی 
قرار گرفت.به گزارش ایسنا، دوروف به همراه دیوید اولیویه کامینسکی و کریستوف اینگرن، وکلای خود، حدود 
ساعت 10 صبح )به وقت محلی( وارد دادگاه پاریس شد. او به خبرنگاران گفت به سیستم قضایی فرانسه اعتماد 

دارد اما هیچ اظهارنظر دیگری درباره روال قانونی، انجام نداد.

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری منصوب شد
سخنگوی دولت از تعیین رئیس سازمان هواپیمایی کشوری خبر داد.فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت اعلام 
کرد: دکتر حسین پورفرزانه به عنوان رئیس سازمان هواپیمایی کشوری منصوب شد.پورفرزانه فارغ التحصیل 
رشته مهندسی مکانیک در مقطع دکتری از دانشگاه صنعتی شریف است و بیش از سه دهه در صنعت هوایی 

ایران فعالیت کرده است.

مشکل ردیف استخدامی ۸۰ هزار معلم جدید رفع شد
وزیر آموزش و پرورش اعلام کرد که مشکل ردیف استخدامی ۸0 هزار جدید آموزش و پرورش رفع و به زودی 
احکام آنها صادر می شود.  علیرضا کاظمی در سی و دومین جلسه شورای معاونان مأموریت های ۲ هفته اخیر 
شورای عالی آموزش و پرورش اشاره کرد و گفت: شورای عالی آموزش و پرورش اخیراً با تأکید بر ۲ مسئله اساسی 
افزایش سن داوطلبان برای ورود به دانشگاه و تأثیر قطعی معدل در کنکور جلساتی را برگزار کرد که در نهایت در 

خصوص افزایش »سن ورود« موافقت صورت نگرفت.

  راننده زندانی در کشور نداریم
رییس هیات امنای ستاد دیه کشور با بیان اینکه امروز در کشور راننده زندانی نداریم گفت: گروهی در ستاد 
دیه به منظور پیشگیری از تصادفات نیز تشکیل شده است.  اسدالله جولایی با اشاره به اینکه تاسیس ستاد دیه 
کشور از سال 1۳۶۹ کلید خورد تصریح کرد: تاکنون بیش از 1۷0 هزار نفر از مددجویان جرایم غیرعمد به واسطه 

کمک های ستاد دیه از زندان های کشور آزاد شده اند.
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